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« 0 let 
cerkve sv. J o š t a - Otvoritev urejene in asfaltirane ceste iz S t raž i šča v krajevno skupnost J o š t in 

d 250-letnici obnovljena cerkev sv. J o š t a sta bi la minul i konec tedna osrednja svečana dogodka na 
b

 s *2 e r n bregu Save v kranjski občini . Po otvoritvi ceste v St raž išču , kjer je b i l slavnostni govornik 
? edsednik izvršnega sveta obč inske skupščine V lad imi r M o h o r i č , je bi la potem v cerkci sv. J o š t a sve-
• , n a akademija. Osrednja cerkvena svečanost ob 250-letnici pa je bi la v nedeljo popoldne na J o š t u , 
^ e r je v cerkvi maševal l jubljanski nadškof in metropolit dr. Alojz i j Š u š t a r . Župni j sk i urad Kranj -

ftiartin je ob letošnji obletnici sv. J o š t a izdal tudi zbornik o zgodovini cerkve nad Kranjem. - A . Ž . -
r ° ' o : J . C ig le r 

^rnik armade z Gorenjskega 

O d š l i š e z a d n j i v o j a k i 
jL r , nJ» 21. oktobra - V prvih urah ponedeljkovega jutra je iz Kranja 
fj.PflJala proti Kopru kolona z 18 tovornjaki in 3 avtobusi, v kate-
s . J* bilo 418 vojakov, s tarešin in članov oficirskih družin. Sloven
ijo* Z a s t a v a plapola v nekdanji loški vojašnici že od minulega petka 

e n o t 

Umik ostankov armadnih 
z Gorenjskega je stekel v 

M & ko so malo pred 14. uro 
loa ^ e z a d n j i vojaki iz škofje-
v l v . ° j a šn ice v zbi rn i center 
19 a n J s k i vojašnic i . V soboto, 
I - oktobra 1991, so gorenjski 
v i a y 0 r ' a l c i prevzeli v varstvo 
nJu i-no. kompozic i jo v K r a -
27 ' Kjer je b i lo 87 vagonov, pa 
V V a 8 o n o v na Bohinjski Be l i . 
in s t

e ^ e ' J . ° dopoldne so vojaki 
d a J a r e š i n e zapusti l i vo jašn ico 
r o k

u 0 n > n j s k i B e l i , k i je odtlej v 
Ike T 0 r adov l j i ško - jeseni
ški ? b m o č j a . Zbrane v kranj-

v ° j a š n i c i , med njimi tudi 

č l ane of ic i rskih d ruž in , so s to
vornjaki in avtobusi odpeljal i 
iz Kran ja proti koprski l u k i , 
kar se je zgodi lo 21. 10. med 
po lče t r t o in če t r to uro zjutraj. 
V nove kraje vseeno niso hoteli 
prav v s i ; en vojak je namesto 
na kamion odše l v neznano. 

Gorenjski teritorialci si se
daj prizadevajo, da bi č i m p r e j 
izprazni l i vagone in opremo 
shranil i v radovl j iški in kranj
ski vojašnic i . Č e m u bodo na
menjeni objekti nekdanje ar
made na Gorenjskem, zaenkrat 
še ni znano. • S. Saje 

Odslej le slovenske uniforme 
pod slovensko zastavo. 

Foto: J . C ig le r 

^ vojakov iz škofjeloške vojašnice. 

Opravičilo 
Čeprav so se novinarji tru

dili in pravočasno napisali 
vse, kar se je na področju go
spodarstva, poslov in financ 
ter še nekaterih drugih po
dročjih zgodilo, nam je tik 
pred oddajo gradiva v tiskar
no računalnik »pojedel« do
bršen del gradiva. Skušali 
smo rešiti, kar se je rešiti da
lo in na novo napisali nekate
re tekste, druge bomo objavili 
v petkovi številki. Žal pa so iz
padla pisma in podlistek. 
Bralcem in avtorjem se opra
vičujemo. 

Uredništvo 

V a m svetuje: 
- pri podjetniških odloči tvah 
- pri Vaših finančnih na ložbah in 

transakcijah 
- pri gospodarsko - pravnih 

zadevah v obrti in podje tniš tvu S * * Kranj, C . J L A 4 
(064) 211-320 

211-337 

^ k u p | n p r o c | a j a n e p r e m i č n i n : 

Parcel, stanovanj, hiš in poslovnih prostorov U G O D N O P O TEČAJU T O L A R J A ! 

{ - S ^ ^ O R A K V P O S L U - VAŠ OBISK ALI T E L E F O N S K I P O G O V O R 

V a m nudi : 
- raziskave t r ž i šča 
- svetovanje na področ ju 

marketinga in t rženja izdelkov in 
storitev 

- iskanje in izbor strokovnjakov in 
p o s l o v n e ž e v 

- p o m o č pri realizaciji Vaših 
podjetniških idej in nač r tov 

§ B e l i š t r a j k j e p r e k i n j e n 

Stavkovni odbor zdravstvenih in socialnih 
delavcev je desetega dne prekinil stavko, saj je 
presodil, da so izpolnjene vse zahteve. Kolekti
vna pogodba za to dejavnost je podpisana, poga
janja o njenem tarifnem delu pa se bodo nada
ljevala do konca leta. Dotlej mora tudi izhodiš
čni osebni dohodek v zdravstvu doseči 58 odsto
tkov povprečnega OD v gospodarstvu. Obljublje
no je tudi, da bo večji del sredstev, ki se v repu
bliškem proračunu zberejo za zdravstvo, v ta na
men zares uporabljen. Od skupno zbranih 16,7 
milijarde tolarjev bo zdravstvo letos dobilo 15 
milijard Zdravstveno problematiko bo ta teden 
obravnavala skupščina, standarde in normative 
za to dejavnost bodo sprejeli do konca leta. Celo 
ministrica in njen namestnik, katerih glave je 
zahtevalo 15 tisoč stavkajočih v zdravstvu, sta 
naposled pisno potrdila, da sta premieru Peter-
letu ponudila odstop. 

Kopica zahtev, ki so jih zdravniki naslovili 
na vlado in svoje resorno ministrstvo, je izvirala 
iz dejstva, da je letos za zdravstvo na voljo tretji
na manj denarja. Posledico nosijo zdravstveni 
delavci, še bolj pa bolniki zaradi slabše oskrbe v 
bolnišnicah, težje dostopnosti do zdravilišč, po

manjkanja zdravil, višje participacije... Ljudje 
se utemeljeno jezijo, in ne le med stavko, ko so 
bili prikrajšani za delež zdravstvenega varstva, ki 
jim gre kot davkoplačevalcem v zdravstveni pro
račun. Zanj jih prikrajšuje tudi vsakodnevno vse 
bolj revno stanje v zdravstvenih domovih in bol
nišnicah. V škofjeloškem zdravstvenem domu, 
denimo, so imeli pred stavko v ambulanti za 
sladkorne bolnike samo še toliko reagenta za 
določanje sladkorja v krvi, da bi zadoščalo za 30 
bolnikov. V porodnišnici so imeli le za teden dni 
zalog sanitetnega materiala, pa vemo, koliko se 
ga porabi pri porodnicah in novorojenčkih. Ta
kih primerov, ki govore o nevzdržnem material
nem stanju v zdravstvenih zavodih, pa je še veli
ko. O njih se je od stavkovnega odbora zdravstva 
med stavko veliko manj slišalo kot o mizernih 
plačah, zato stavkajoči zdravstveni delavci pri 
ljudeh večidel niso bili deležni simpatij, čeprav 
bi bila nemara bolj*pravi naslov za gnev prikraj
šanih bolnikov vlada in zdravstveno ministrstvo, 
ki predolgo zatiskata oči pred težavami v zdrav
stvu. Njima gre vrniti tudi očitek o pomanjkanju 
etike, ki sta ga med stavko večkrat naslavljala 
na stavkajoče zdravstvene delavce. • D . Z . Z l e -
bir 

Turistične agencije so pripravile zimske programe 

S m u č a n j e l e z a b o g a t a š e 

Ljubljana, 17. oktobra - Te dni so naše turistične agencije začele 
s predstavitvami letošnjih zimskih programov, svoj privlačni ka
talog pa je predstavilo tudi podjetje Kompas Holidays. Odločili 
so se, da bodo uporabili slogan "Letosprava zima", in kot kaže
jo zadnji dnevi, bo tudi zelo zgodnja. Žal pa bodo počitnice na 
snegu, začenši z božičnimi prazniki, za mnoge le skomine, saj si 
stroška, kot so si ga izračunali hotelirji in agent je, večina ne bo 
mogla privoščiti. 

Pri agencijah (seveda pa predvsem hotelirji) stavijo na veli
ko ljubezen Slovencev do smučarije. In ker so cene v tujini zara
di neugodnega menjalnega tečaja letos skoraj nesprejemljive, so 
se odločili, da si bodo po slabi poletni sezoni odrezali večji kos 
pogače (ter se tako preživeli) pozimi. Cene so postavili v markah 
in se bodo na dan vplačila preračunavale v tolarje (kar je še ne
kako razumeti), ni pa moč razumeti višine cen. Res je sicer, da 
so stroški bivanja v hotelih veliki, res pa je tudi, da so plače ti
stih, ki naj bi vanje prišli, takršne kot pač ta trenutek pri nas so. 
Koliko je tistih, ki bodo za teden dni bivanja ob novem letu... 
naprimer na Rogli (brez smučarskih vozovnic) lahko odšteli 500 
mark na osebo za polpenzion ali v Kranjski Gori za teden dni 
med 260 in 525 mark? To namreč pomeni okrog 16 tisoč tolar
jev. In če je družina štiričlanska?! 

Gotovo se je zato te dni že moč spraševati, kdo bo sploh še 
lahko smučal (tudi dnevne smučarske vozovnice naj bi imele ce
no okrog 25 mark) ali si celo privoščil počitnice na snegu. Ni pa 
prezgodaj odgovarjati mnogim hotelirjem (so tudi izjeme), zakaj 
pri njih ni gostov - saj je bogatašev pri nas pač malo. In kot ka
že, poletne izkušnje, ko so domače goste imeli le tam, kjer so se 
prilagodili njihovim denarnicam, niso bile dovolj grenke. • V . 
Stanovnik 

B e g u n c e v ž e v e č 
k o t 2 0 t i s o č 
Ljubljana, 18. oktobra - Po po
datkih R d e č e g a kr iža Slovenije 
je v naši d ržavi že 20.206 be
guncev s kr izn ih h rvašk ih ža
rišč. Največ j i h je na o b m o č j u 
M a r i b o r a , Novega mesta, K o 
čevja in K o p r a . N a Gorenj
skem j i h je za toč i šče poiskalo 
b l i zu dva t isoč . Tako j i h je na 
Jesenicah 478, v Kran ju 571, v 
Radovl j ic i 463, v Škofji L o k i 
265 in v tržiški obč in i 86. 

j i m a 

KRANJ, KOROŠKA C. 16. 
tel.:212-249 

V p e t e k , 2 5 . o k t o b r a , o b 1 9 . u r i 

bo v hotelu Creina v Kranju peta letošnja 

G L A S O V A P R E J A 

Voditelj Glasovih prej Viktor Žakelj je tokrat povabil v 
goste pisatelja, ustanovitelja prve politične stranke v 
povojni Sloveniji, slovenskega zunanjega ministra 

dr . D i m i t r i j a R u p l a . 
Pogovoru je dal naslov 

D r . R u p e l p r o t i . . . 
Č e žel i te , da V a m rezerviramo sedež v restavraciji, pokl ič i te 

po telefonu na š tevi lko 211-860 a l i 211-835. 

VELIKA IZBIRA POHIŠTVA ZA 
OPREMO STANOVANJ IN PO
SLOVNIH PROSTOROV 
UGODNI KREDITI IN POPUSTI 
V SALONU POHIŠTVA 

J A K @ B 
NAD PIVNICO EVROPA V KRANJU 

Tel. (064)216.661 
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Z U N A N J E P O L I T I Č N I K O M E N T A R 

M I H A N A G L I C 

N a r o b u svetovnih dogajanj 

V dneh, ko srboslavna vojska neslavno in dokončno (?) zapuš
ča Slovenijo in potem, ko sta se predsednik Kučan in zunanji mini
ster Rupel minuli petek vrnila iz Haaga še kar zadovoljna - ko torej 
vse kaže, da se bodo vremena Kranjcem vendarle zjasnila, si v vzdu
šju olajšanja dovoljujem tole pisanje zastaviti nekoliko drugače kot 
sicer: s kratkim razmišljanjem o tem, kako lahko svetovna dogaja
nja vplivajo na kraj, ki sam nima nanje nobenega neposrednega 
vpliva - na Žiri, ki so najjužnejši kraj na Gorenjskem in imajo jutri 
svoj praznik. 

S kakšnimi staroslavnimi dejstvi v našem primeru ne moremo 
očeti. Dokazano je sicer, da so na tem koncu živeli ljudje že v stari 

kameni dobi - v Matjaževih kamrah, jamna tih pečinah nad zgor
njim tokom Sore Poljanščice. O tem, kako usodno je "veliki" svet 
vplival na nekdanje Zirovce, je mogoče z gotovostjo govoriti šele v 9. 
:<<!.. v času, ko so bili pokristjanjeni in bili na ta način vključeni v 

prevladujočo kulturo tedanje Evrope. Okoli I. 1030 je bil, po ugoto
vitvah P. Blaznika, zgornji konec Poljanske doline darovan loškemu 
gospostvu freisinških škofov. Pod njimi je pred okroglimi 700 leti 
nastal tudi najstarejši (nam znani) pisni vir, v katerem se omenja žu
panija v Žiren ("Of/icium in Svroch"): loški urbar iz I. 1291. Veliki 
ivetje torej te male in samotne kraje (s)poznal in popisal zato, da bi 
v njih lažje pobiral razne dajatve (urbarji so bili zemljiške knjige ti
stega časa). 

Čeprav je bil odmaknjen od glavnih prometnic, so razne vojske 
na svojih pohodih zašle tudi na žirovski konec. L. 1476 so tod pusto
šili Turki, 1508-1516 Benečani, v začetku prejšnjega stoletja pa je 
dosegel vpliv velike francoske revolucije. Francozi so za časa Ilirskih 
provinc izvršili upravno reformo naših ozemelj. Tako so 1811 izločili 
žirovsko občino iz loškega in jo priključili idrijskemu kantonu - da 
hi slednjega, ki je bil zaradi rudnika nadvse pomemben, okrepili še 
po površini in številu prebivalcev. Pri tem je ostalo tudi po odhodu 
Francozov in tako so Žiri ostale pod Idrijo (Notranjsko) vse do kon
ca 1. sv. vojne. Po njej so po grebenih hribov, ki obdajajo žirovsko 
kotlino od zahoda in od juga, potegnili krivično, v Rapallu (1920) 
dogovorjeno mejo med rimskim in beograjskim osvajaštvom in tako 
od žirovske občine odrezali več vasi. Bili pa bi nedosledni, če ne bi 
ob tem dejstvu omenili navdušenja, s katerim so Žirovci ob koncu 
vojne pozdravili srbskega podporočnika Kosla Mišica in njegove ko
njenike. Zaradi njih si Italijani niso upali v dolino, Žirovci pa so 
omenjenega častnika razglasili za svojega častnega občana. Aprila 
1941 so Žiri vseeno zasedli Italijani, vendar so jih že dober teden 
kasneje prepustili Nemcem. Slednji so se 23. oktobra 1943, soočeni s 
pritiskom partizanskih enot in z dejstvom, da so svoje moštvo bolj 
potrebovali drugod, umaknili iz Žirov. Tako so te postale prvi "svo
bodni" kraj na Gorenjskem 

Svetovna politična dogajanja so torej vplivala na rob našega 
zanimanja predvsem v času velikih vojn in revolucij, bolj v slabem 
kot v dobrem. Po zadnji vojni, v letih tržaške krize, je vzdušje vojne 
še naprej viselo nad dolino in jugoslovanske vojske tedaj, resnici na 
ljubo, niso imeli za okupatorsko. Stavba šole, ki so jo gradili, je bila 
projektirana tako, da bi jo lahko čez noč spremenili v vojašnico. Za 
Sovjetsko navdahnjeno "graditev socializma na vasi", kateri nekateri 
pravijo tudi "boljševiška zabloda", pa je mogoče reči, da je Žirem 
prinesla več dobrega kot slabega. V silnem, a neusklajenem in eno
stranskem tempu razvoja, katerega nasledki se danes kažejo zlasti v 
urbanistični podobi kraja, so ustvarili trdne temelje gospodarskega 
in zasebnega blagostanja Žirov in Žirovcev. Tudi objekti, zgrajeni 
za potrebe lokalnega kolhoza in kasneje preurejeni, danes služijo 
podjetjem Klaclivar, Etiketa in M-Sora kot upravna stavba, skladiš
če in žaga. Soočena z izgubo kupcev na jugovzhodu se navedena 
podjetja (skupaj z manjšimi, obrtniškimi in zasebnimi) z Alpino na 
čelu prizadevajo za prodor na severozahodne trge. In v tem kljub te
žavam in premajhni inovativnosti počasi, a vendarle uspevajo. 

Na robu svetovnih dogajanj, deležne težav in dobrot slovenske 
države, ki se je letos prebila v središče svetovne pozornosti, ji Žiri 
sledijo po svojih močeh. Drugega jim navsezadnje tudi ne preostane. 

Zahtevam učiteljev delno ugodeno 

S t a v k a l i l e e n d a n 

Tržič, 21. oktobra - Učitelji Osnovne šole heroja Grajzarja v Tržiču 
so stavkali le v petek, 18. oktobra. Če ne bodo odborih njihovim zah
tevam, se lahko zgodi, da bodo učenci ob interesne dejavnosti. 

Kot pove predsednik stavkovnega odbora Pavel Pazler, so na 
šoli s ponedeljkom začeli z rednim poukom. Občinski možje so 
j im obljubili zahtevanih 19 odstotkov povečane osebne dohodke za 
poletne mesece, prihajajo pa tudi vesti od republiških organov za 
šolstvo, da naj bi s 1. oktobrom za 19 odstotkov povišali osnove 
osebnih dohodkov učiteljev, kar v bistvu na Grajzarjevi šoli tudi 
zahtevajo. V nasprotnem primeru stavkovni odbor Grajzarjeve šo
le grozi, da bodo njihovi učitelji opravljali mesečno le toliko učnih 
ur, da si bodo zagotovili osnovo, kar pa pomeni, da bodo odpadle 
vse interesne dejavnosti na šoli, lahko pa bodo učenci imeli tudi 
kakšno uro rednega pouka manj. - D. Dolenc 

^ - 3 ~ = — 

K U P O N (Izrežite skupaj z vašim naslovom) 
za brezplačen mali oglas v Gorenjskem glasu 

Besedilo za objavo I I I 1 I 1 J I I 
1 I I J I L 

J I l 
J I I I 

J I L _ J I 

Kupon pošljite na ČP GORENJSKI GLAS, 64000 Kranj. 
Opomba: za brezplačno objavo je besedilo lahko le v obsegu do 
50 znakov Ne pozabite upoštevati presledkov in potrebnega pro
stora za ločila Prosimo, da pišete z VELIKIMI TISKANIMI ČRKA
MI Oglas nad 50 znakov, pod šifro in oglase po telefonu zaraču
namo po ceniku. 

Družbene dejavnosti prikrajšane za sredstva 

O g r o ž e n a u r e s n i č i t e v 

p r o g r a m o v 
Tržič, oktobra - Na zadnji seji izvršnega sveta 15. oktobra je bila obrav
navana problematika izvajanja programov na področju družbenih dejav
nosti leta 1991. Denarja zanje ni dovolj, zato v Tržiču razmišljajo o za
časni zamrzitvi vseh investicij, ki še niso začete. 

Tržič je letošnje programe za družbene dejavnosti oblikoval na 
osnovi republiških elementov za vrednotenje programov, kot so pla
če, materialni stroški in podobno, in v okviru proračunske omejitve 
porabe. Vendar slednja ne sledi rasti inflacije. V Tržiču ugotavljajo, 
da so sredstva zmogli zagotavljati le za najnujnejšo dejavnost, l ikvid
nostne težave pa so reševali tudi z zamikom izplačila osebnih dohod
kov od konca tekočega meseca na začetek prihodnjega. Za materialne 
stroške šol, vrtcev, kulture, športa in zdravstva so zagotavljali le naj
nujnejša sredstva. Od številnih investicij so dogradili le prizidek h 
Grajzarjevi šoli. 

Rast osebnih dohodkov v tržiškem negospodarstvu zaostaja za 
rastjo tržiškega gospodarstva; v času od novembra 1990 do julija 
1991 so porasli le za 8.6 odstotka, medtem ko so v gospodarstvu pora
sli za 25,9 odstotka, v slovenskem gospodarstvu pa za 41,9 odstotka. 

Slabe volje je na področju tržiške družbene dejavnosti veliko, 
posebej še med šolniki, k i so grozili celo s stavko in jo delno (Graj-
zarjeva šola) te dni tudi uresničili. Upravičene so njihove pritožbe, 
da se šolstvo vedno obravnava kot porabnike, nikoli pa ne vsebine 
učnega programa, ki je tudi v Tržiču vse bolj zahteven. Tržiški učite
lji hočejo v korak z modernizacijo pouka; korenito so spremenili za
četno opismenjevanje, integrirano delo v 1. in 2. razredu je postala 
stalna praksa, pouk angleškega jezika uvajajo že v 4. razred, pripra
vljajo pa tudi uvedbo drugega neobveznega tujega jezika. Marsikate
ro novost pa j im bo prinesel tudi prehod na nacionalni program. 

Člani izvršnega sveta, ki so na zadnji seji pretresali to proble
matiko, so ugotavljali, da so j i m veliko občinskih sredstev vzeli vojni 
dnevi, neurja in podobno. Kot je na seji prikazoval stanje načelnik 
oddelka za splošne zadeve in finance Viktor Blagotinšek, bodo, če bo
do hoteli vsaj delno povišati osebne dohodke v družbenih dejavno
stih in upravi, za to porabili ves rebalans proračuna . Zato je predla
gal, da bi zamrznil i vse investicije, k i še niso začete. 29. oktobra, ko 
bodo narejeni vsi izračuni in znani novi normativi v šolstvu, pa bi 
vse te probleme družbenih dejavnosti kompleksno obravnavali. • D . 
Dolenc 

S seje jeseniškega izvršnega sveta 

P o d p o r a k a n d i d a t u r i 

t r e h d e ž e l 
Jesenice, 21. oktobra - Kandidatura treh dežel a l i treh mest za p r l ' 
pravo zimskih ol impijskih iger leta 2002 je vedno bolj aktualni 
Podpora od vsepovsod, zato bo organizacijski komite Slovenije n 8 ' 
daljeval z delom. 

Minis t rs tvo za šo ls tvo in špor t oz i roma organizacijski koifl'' 
te Slovenije za pripravo kandidature za organizacijo z imsk i 
o l impi j sk ih iger leta 2002 je posredoval po roč i l o o priprava"1 

kandidature o l impi j sk ih iger, k i naj bi bile na K o r o š k e m , Fur ' 3 ' 
nij i - Jul i jski krajini in v Sloveni j i . 

Kandida tura je d o l g o r o č n i projekt Republ ike Slovenije o Z l ' 
roma mesta Jesenice, zato je tudi j e sen i šk i izvršni svet sprejel P 0 ' 
roč i lo organizacijskega komiteja Slovenije za pripravo kandid 3 ' 
ture treh deže l . Tako bo organizacijski komite Slovenije nadalp 
val s svojim delom. 

Zamisel o skupnem kandidiranju se je porodi la leta 19"' 
nato pa je za nekaj let zamrla zaradi formalnih ovir v statut1! 
Mednarodnega olimpijskega komiteja in Italije, kjer so b i l i bou 
naklonjeni kandidatur i Cor t ine d 'Ampezzo . 

Po nekaj letih pa so predstavniki treh dežel v Beljaku podp1' 
sali izjavo o podpor i trem d e ž e l a m , da skupaj kandidirajo. L c t a 

1989 so poleg ostalih mednarodnih stikov in aktivnosti tudi z"' 
nanji ministri Italije, M a d ž a r s k e in Jugoslavije na s rečanju v BU' 
d i m p e š t i podpisa l i izjavo o podpor i kandidature treh dežel . 

V zače tku lanskega leta v Italiji spet niso b i la enotna s t a l i l 
glede kandidature, zato so bile nadaljnje aktivnosti usmerjene v 

ol impiado leta 2002, od predpostavki , da bo mednarodni oli i j ' 
pijski komite ustrezno modif ic i ra l svoj statut. Zdaj je statut wm 
šen, da v večji meri odpira m o ž n o s t za tako spec i f ično organiz 3 ' 
cijo, kot jo predstavlja kandidatura treh držav ali treh mest. 

S pr ipravami bodo tako nadaljevali , saj ima trojna kandid 3 ' 
tura vel iko moralno podporo v d e ž e l a h č l an i cah delovne skup n <?' 
sti A l p e - Jadran in tudi tudi v nedavno ustanovljenem turist'' 
č n e m poslovnem družen ju N E T , k i je projekt podpr lo kot P 0 ' 
memben motiv za svoje delovanje. • ' D . Sedej 

S T R A N K A R S K E N O V I C E S T R A N K A R S K E N O V I C E 

Razcep SDZ tudi na Gorenjskem? 

P o n e k o d d v e s t r a n k i 
Škofja Loka, Kranj, Tržič, 18. oktobra - Po odmevnem razhodu delega
tov Slovenske demokratične zveze na izrednem kongresu te stranke v 
Ljubljani in oblikovanju nove stranke, kot so kasnejši dogodki pokaza
l i , smo povprašali, kaj se dogaja po občinskih odborih oz. zborih. Naj 
kar ob začetku povemo, da S D Z , kljub več ustanovitvenim poskusom, 
nima svojih organizacij v občini Radovljica in na Jesenicah tako, da do
gajanja zadevajo bolj "spodnjo" Gorenjsko. 
V Škofji Lok i smo se pogovarjali no desno opredelitev stranke pa 

čnosti in samovoljnega vodstva. 
Od 11 poslancev v kranjskem 
parlamentu ne pričakujejo pre
stopa, kakšne pa bodo reakcije v 
kranjskem Demosu, pa si ne upa 
napovedovati. 

O razmerah v Tržiču je tekla 
beseda s Tonetom Kramar ičem. 
ki nam je povedal, da so se že na 
članskem sestanku pred kongre
som navzoči soglasno odločili za 

podporo tedanjemu vodstvu SP^ 
z dr. Dimitri jem Ruplom na čel11 

in v skladu s to opredelitvijo nat° 
na kongresu vsi delegati prestop)' 
l i v strujo, ki je kongres zapus"' 
la. Razmer, ki so nastale po raZ' 
cepu v občini niso obravnava'1-
pričakuje pa, da bo večina ostal3 

zvesta prvotnem dogovoru in s e 

včlanila v SDS. • S. Z . 

s predsednikom občinskega zbo
ra Martinom Krajnikom, ki nam 
je povedal, da j i h dogodki na 
kongresu niso presenetili. Razl i 
ke v stranki so bile dalj časa zelo 
očitne, zato so pričakovali zame
njavo vodstva, kjer je prišlo do 
delitve na večinsko levo kri lo, 
del vodstva pa je zahteval radi
kalno desno usmeritev. Dr. Ru
pel je, po besedah Martina Kraj
nika, že na predzadnjem kongre
su, ko je izsil i l svojo izvolitev za 
predsednika stranke, izgubil do
bršen del zaupanja, nepovezova-
nje s terenom in neupoštevanje 
mnenj baze, pa je napovedoval 
nujno zamenjavo. Na kongresu 
sta s svojim odhodom presenetila 
dr. Bučar in Bavčar, novo zmer-

R o f l l e O 

I M E W S 
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v c e n t r u K r a n j a 

Naročila tel.: 325-534 

potrjuje Janez Janša, ki se je trd
no odločil, da ostane v S D Z -
N D S . V Škofjeloškem odboru so 
že obravnavali nastale razmere 
in ugotovili, da večina ostaja zve
sta pravni naslednici S D Z , pribli
žno 10 odstotkov, med njimi tudi 
eden občinski poslanec, pa bodo 
izstopili in oblikovali odbor nove 
Slovenske demokra t ične stranke 
(SDS). Iniciativni odbor (Roman 
Kavčič, France Kavčič, N iko 
Kavčič) je že začel s pripravami. 
V občinski skupščini ne pričaku
jejo sprememb, v Demos na ra
vni občine pa j i h ne nameravajo 
vključiti, saj so po mnenju Mart i 
na Krajnika, ki vodi Demos v 
Škofji Lok i , izrazito levo ustnem 
jeni. 

V Kranju smo se zaradi odsot
nosti predsednika občinskega od
bora dosedanje S D Z Leona Pe-
trevčiča pogovarjali s Florjanom 
Bulovcem, ki nam je povedal, da 
razmer po kongresu še niso 
obravnavali. Vsi delegati so ostali 
v S D Z - N D S , znano pa mu je, da 
je dosedanji član S D Z Jože No
vak začel priprave na organizira
nje občinske SDS v Kranju. Po 
njegovem prepričanju SDS v 
Kranju ne bo dobila dosti članov, 
kaj kmalu pa jo bo ugonobila sta
ra bolezen notranje nedemokrati-

Predsedstvo slovenskih socialistov o usklajevanji 
ustave 

U s t a v o z a r e š i t e v p r a v n e k r i z e 

Ljubljana, 18. oktobra - Današnja seje predsedstva Socialistične str«" 
ke Slovenije je bila posvečena delovnemu predlogu za usklajevanje D e S ^ 
dila predloga nove slovenske ustave. Ocenili so, da je dosedanja usta*'3j. 
svojimi stotimi dopolnili tako nasprotujoč si dokument, k i vedno 
povzroča pravni kaos, da je nujno z novo ustavo postaviti temelj no y C ni" 

Pobuda kranjskih socialistov 

V o j a k i n e s p a d a j o v K r a n j 

Kranj , 21. oktobra - Izvršni odbor o b m o č n e organizacije So
cia l is t ične stranke Slovenije v Kran ju je dal obč insk i skupšč i 
ni v Kran ju pobudo, naj vsi trije zbori o b č i n s k e skupšč ine 
sprejmejo sklep po katerem naj ne bi v prihodnje prostori iz
praznjene kranjske vojašnice služili v vojaške namene. V po
budi pravijo, da v pr id taki od loč i tv i govore številni argumen
ti in opozarjajo na to, da se o tem skuša sprejemati od loč i tve 
mimo loka ln ih oblasti in l judi , ki so pri tem zainteresirani. Iz
vršni odbor je ob obravnavi dela poslanskega kluba in svojih 
odbornikov ugotovi l , da so odborn ik i soc ia l i s t ične stranke v 
skupšč in i kranjske o b č i n e akt ivni in na sejah stalno navzoč i 
ter izrazi l zadovoljstvo, da je b i la pobuda o d r u g a č n i na
membnosti vo jašn ice sprejeta in da jo podpi ra tudi kranjski 
ž u p a n gospod Gros . • Š. Ž . 

pravnemu sistemu. Gradivo dr. Bučarja pa je ocenilo kot velik naprejI 
in pospešek za dosego zastavljenega cilja, korak, k i bi ga bilo nujno 
riti že pred nekaj meseci. 

Socialisti so ocenili, da postajajo razmere ob ustavi s 100 d°P? 0 

nil i neznosne in da prav od tu izvirajo spori med skupščino in v ' a

 n 

Normalna pot razreševanja takih zagat so volitve, zato je P o t r n 0 . 
vsak napor, da osamosvojena Slovenija dobi novo ustavo še letos. " • 
sedanje delo ustavne komisije je zbližalo mnoga stališča, delo v 

predlog, ki gaje pripravil njen predsednik dr. France Bučar, pa o& 
goča, žal po dolgem premoru, nadaljevanje in zaključek. 

Po mnenju SSS je v ustavi potrebno zagotoviti pravico d ° . s V L 
bodnega odločanja o rojstvu otrok, k i da je že dosežena civil izacij s 

pravica, vztrajali bodo tudi na določbi o ločenosti cerkve od držav^ 
saj je to interes tako cerkve kot laične družbe in demokracije. Z ^ J L 
mali se bodo za prepoved organizacij nacifašistične in kvizlin* 
usmeritve, saj je to nevarnost tudi današnjega časa. Predlagana oŠ . 
domnost parlamenta je blizu opredelitvam, stališčem socialistov, s jj 
odpira tudi pot za uveljavljanje nepoli t ičnih interesov, pri v o l i l i ' . 
sistemu pa bodo vztrajali na kombinaciji večinskega in proporciofl 
nega načela volitev. Predsednika republike, ki bo tudi poveljnik o D 

roženih sil, naj bi vol i l i neposredno, zavzemajo se tudi za obliko 
nje sveta nacionalne varnosti. Slovenija naj bi v mednarodnih od1! 
sih vztrajala na poziciji aktivne nevtralnosti, vojska pa naj bi 
izključno ozemeljsko obrambnega značaja. Odločno bodo vztraj. |j 
tudi na opredelitvi ekonomskih in socialnih pravic, ki utegnejo bt" 
razmerah tržnega gospodarstva hitro ogrožene. • Š. Ž . 

Republ išk i zavod za zaposlovanje 
Enota Kranj 
Bleivveisova 12 
64000 Kranj 

objavlja prosto delovno mesto 
V O D E N J E S K U P I N E Z A A N A L I Z I R A N J E , 
P L A N I R A N J E I N F I N A N C E 

PogOJ' : . M. 
- d i p l . ekonomist, d ip l . sociolog ali d i p l . organizator kao • 

smer, 3 leta delovnih izkušenj 
Delovno razmerje bo sklenjeno za n e d o l o č e n čas s polr> , f n 

delovnim č a s o m . 
Prijave z dokaz i l i o izpolnjevanju pogojev sprejemamo » o 
po objavi razpisa. . 

G L A S 
Istanovitrlj in izdajatelj: 
< asopisno podjetje GORENJSKI GLAS 
KRANJ 

UredniSIta politika: neodvisni nestrankarski politično informativni pollednik s poudarkom na dogajanjih na Gorenjskem / Predsednik Časopisnega sveta: Ivan Bizjak / Direktor in glavni urednik: Marko '., P;,r,A 
Odgovorna urednica: Leopold ina Bogataj / Novinarji in uredniki: Danica Dolenc. Helena Jelovčan, Jože Košnjek, Lca Mencinger. Stojan Saje. Darinka Sedej. Vilma Stanovnik, Marija Volčjak. Cveto ZaP'0/".' pF-l" 
ca Zavrl-Zlebir, Andrej Zalar. Štefan Žargi / Oblikovanje: Igor Pokorn / Tehnično urejanje: Ivo Sekne, Mirjana Draksler, Nada Prevc / Lektoriranje: Marjeta Vozlič; Fotografija: Gorazd Sinik / Tisk: P o d J fV 15.36*, 
- TČR. Tisk časopisov in revij. Ljubljana / Uredništvo: Moše Pijadeja 1, telefon: 211-860. 211-835,,tclefax: 213-163 / Naročnine, uprava, propaganda, oglasi: Cesta JLA 16. telefon: 218463. telefax: (064M ^ j L ' 
Mali oglasi: telefon: 217-960 - sprejemamo neprekinjeno 24 ur dnevno na avtomatskem odzivniku; uradne ure: vsak dan 7. -13.30, ob sredah do 16.30 / Časopis izhaja ob torkih in petkih. Cena izvoda • 
Naročnina: trimesečni obračun - naročniki imajo 20"" popusta. Za tujino: letna naročnina 140 DEM. Oglasne storitve: po ceniku. Časopis je oproščen plačila prometnega davka (Uradni lisi RS. 7/91). 

0 i 



T o r e k , 22. o k t o b r a 1991 N O V I C E I N D O G O D K I 3 . S T R A N G L A S 

Z S L O V E N S K E G A P A R L A M E N T A 

Jutri in v četrtek sklicana slovenska skupščina 

Z a k o n o g o z d o v i h v s k u p š č i n s k e m k o l e s j u 

T o k r a t n e se je z b o r o v b o d o z a n e s l j i v o " z a z n a m o v a n e " z a k t u a l n o p r o b l e m a t i k o d r u ž b e n i h d e j a v n o s t i , p r e d 

a m z d r a v s t v a , p a t u d i s p r o b l e m a t i k o l a s t n i n j e n j a . 

Kranj, 22. oktobra - Vsi trije 
2 k°ri slovenskega parlamenta, 
^klicani za jutri , 23. oktobra, in 
C etrtek, 24. oktobra, so na zače
tek dnevnega reda uvrstili ned-
v °rnno aktualno zadevo osnutek 
* akona o gozdovih. Že dosedanja 
razprava o gozdovih je pokazala 
Pestrost mišljenj in pogledov, za-
t o lahko kaj takega pr ičakujemo 
t u d i na tokratni seji. 

Pred poslance prihaja tudi pa-
*et osnutkov zakonov s področja 
zdravstva, pokojninskega in inva
lidskega zavarovanja in lekarni
ška ter varovanja okolja. Vlada 
Podlaga v obravnavo predlog za 
'Zdajo zakona o varstvu okolja z 
O s nutkom zakona, osnutek zako-
n a o pokojninskem in invalid
nem zavarovanju, osnutek zako-
n a o zdravstveni dejavnosti, os

nutek zakona o zdravstvenem 
varstvu in zdravstvenem zavaro
vanju ter osnutek zakona o lekar
niški dejavnosti. 

Skupščini je predložen v spre
jem spremenjen in dopolnjen za
kon o upravnih taksah, predlog 
zakona o spremembi in dopolni
tvi zakona o državljanstvu ter po
buda za izdajo soglasja za grad
njo kapelice na Kredarici na os
novi zakona o Triglavskem na
rodnem parku. 

Družbenopoli t ični zbor in 
zbor občin pa bosta nadaljevala 
razpravo in usklajevanje o last
ninski zakonodaji. Kot je predvi
deno, bo predvidoma v četrtek v 
skupščini govora o aktualni pro
blematiki družbenih dejavnosti. 

Kapelica na Kredarici 

Na Kredarici je bila kapelica posvečena 12. avgusta leta 1897 in si
cer Lurški materi božji. Sredi petdesetih let tega stoletja pa je bila 
odstranjena, dovški župnik France Urbanija pa je idejo o ponovni 
zgraditvi kapelice oživil, jo spravil v javnost in za gradnjo navdušil 
tudi Planinsko društvo Ljubljana Matica, ki skrbi za dom na Kre
darici. Lokacija za kapelico je predvidena na dnu kotlinice pod do
mom, v stičišču steza iz Krme, Velega polja in Staničevega doma. 
Lastništvo zemljišča je bilo že preneseno s Planinskega društva 
Ljubljana Matica na župnijo Dovje. Ker pa je Kredarica del Tri
glavskega narodnega parka, mora posege v prostor izjemoma dovo
liti le slovenska skupščina. Dosedanje razprave so se izrekle v prid 
gradnje kapelice. Zanjo je bila tako slovenska vlada kot skupščin
ska komisija za varstvo okolja in naravne dediščine. Na komisiji je 
bila edina pripomba na velikost kapelice. Načrtovan je namreč več
ji objekt od prvotnega. 

predvsem pa zdravstva, ki je svo
je zahteve izražalo v več kot te-

^oslanci sprašujejo, vlada odgovarja 

A r m a d n i d o m m l a d i n s k e m u t u r i z m u 
7 Poslanci Vojka Štular, Jasa 
Zlobec, Roman Jakič in Jože Z u -
Pančič so predlagali, da se Dom 
jugoslovanske ljudske armade v 
"ubijani po umiku armade pre
cedi v mladinski hotel. 

Slovensko ministrstvo za 
O r jrambo odgovarja, da je po 
U r r t iku armade naslednik nepre-
"jj'čnin Republika Slovenija, 
Vrbnik pa ministrstvo za obram-
b ° ' Zaradi zapletov in težav pri 
Medsebojnem vračilu material-
n ° tehn ičn ih sredstev in vojaške 
°preme med armado in Teritori
alno obrambo bistveno zamuja 

u d i prevzem posameznih objek-
j?V armade. Večino objektov, k i 
P 1 je armada izpraznila, še ni 
Predala pristojnim organom Re-
Publike Slovenije. Po prevzemu 

0 določena dolgoročna na
membnost, pri čemer bodo upo-
, t e v an i , razen obrambnih, tudi 
j" ugi interesi. Ministrstvo je že 
" r alo številne predloge. Ta po

buda je še vedno aktualna, saj za 
Slovenijo dosedanja funkcija teh 
domov ni več predvidena. Pri do
ločanju namembnosti tako do
mov J L A kot drugih vojaških ob
jektov pa bo treba upoštevati tudi 
interese lokalnih skupnosti in na
črte prostorskega razvoja. 

Kdaj na zdravljenje v tujino 

Andrej Magajna je vprašal, v 
katerih primerih in na osnovi ka
terih meril bo Republika Slovenija 
odobravala zdravljenje posamez
nim zavarovancem v tujini iz skla
da naše zdravstvene skupnosti in 
kdo je pristojen za izdajo teh do
voljenj. Vprašal je tudi o razlogih 
za operacijo članice republiške 
vlade v Švici oziroma ali doma ta
ke operacije ne bi bi l i sposobni iz
vesti. 

Ministrstvo za zdravstvo, dru
žino in socialno varstvo in Repu
bliška uprava za zdravstveno var

stvo odgovarjata, da je pravica do 
zdravljenja v tujini dana z zako
nom o zdravstvenem varstvu. V 
njem je določeno, da imajo upo
rabniki izjemoma pravico do 
zdravljenja v tujini, če konzilij 
pristojne univerzitetne klinike 
ali inštituta ugotovi, da so v Jugo
slaviji izčrpane možnosti za uspe
šno zdravljenje, z zdravljenjem v 
tujini pa je upravičeno pričako
vati ozdravitev ali izboljšanje bo
lezenskega stanja, ali če se s tem 
prepreči bistveno poslabšanje 
obolenja. Zdravljenje v tujini 
lahko predlaga uporabnik, nje
gov družinski član, zdravnik ali 
zdravstvena organizacija, v kate
ri se uporabnik zdravi. Predlog z 
dokumentacijo je treba vložiti 
pri Republiški upravi za zdrav
stveno varstvo. Ta nato zaprosi 
konzilij klinike ali inštituta, da 
da svoje mnenje o vrsti obolenja 
in bolezenskem stanju, o možno
sti za uspešno zdravljenje doma, 

den dni dolgem štrajku. • 
Košnjek 

o načinu potovanja in o potreb
nem spremstvu. Če se je mogoče 
zdraviti doma, konzilij predlaga, 
kje. Do ukinitve sisov je o zah
tevku odločala Zdravstvena skup
nost Slovenije v soglasju z občin
sko zdravstveno skupnostjo. Na 
odklonilno stališče ie bila možna 
pritožba. Sedaj o tem odloča re
publiška uprava za zdravstveno 
varstvi?, pri tožbena instanca pa je 
ministrstvo, možen pa je tudi 
upravni spor. Glede ministrice 
(mišljena je dr. Katja Boh) so bi l i 

vsi pogoji izpolnjeni. Konzi l i j 
zdravnikov je predlagal metodo, 
ki se pri nas zaenkrat še ne izva
ja, ker nimamo ustrezne aparatu
re. Podatkov, koliko ljudi bo le
tos napoteno na zdravljenje v tu
j ino, še ni, do 31. avgusta pa je 
prišlo 132 predlogov, od tega 13 
za zdravljenje srca in ožilja. Lani 
pa je bilo 89 napotitev v tujino. 

Trije so bili iz kranjske občine, 
po dve napotitvi pa sta bil i iz ra
dovljiške in škofjeloške občine. 
Največ bolnikov je bilo v Nemči
j i , Avstr i j i , Italiji in Švici. • J . 
Košnjek 

S T R A N K A R S K E N O V I C E S T R A N K A R S K E N O V I C E 

Konferenca Slovenskih krščanskih demokratov 

K o n s o l i d i r a n a i n e t a b l i r a n a s t r a n k a 

zbijana, 18. oktobra - Le nesporazum in posebno zaupanje so nam 
n'ogočili, da smo spremljali za javnost sicer zaprto sejo konference 

I '°venskih krščanskih demokratov in ob koncu bi lahko rekli , da bi bi-
. namesto kritik javnih občil veliko modreje tak sestanek odpreti za 
i V n ° s t , saj dejstvo, da časopis Slovenec (obravnava njegovega položaja 

*J bi bila vzrok za zaprta vrata) raste ob nedrih te stranke, že dolgo ni 
c skrivnost. Tako je nezaupanje v korektnost poročanja (tudi o konku
rsi) povzročila, da je pomemben politični dogodek - S K D so ena naj-

J^toembnejših političnih strank na slovenskem političnem prizorišču -
sk h V < * n e v n m med'j'b anonimen, komuniciranje z javnostjo preko sicer 

rbno pripravljenih izjav, pa spada v preteklost. 

r o , ! ^ a J takoj na začetku tega po-
cj , l a poudarimo, da na koferen-

n< bilo n ikakršnih znakov o 
j . rebitnih nesoglasjih znotraj 
V e n ^ S K D < k i s o d a n e s v s l ° " 
M a Polit iki tako aktualni. 
n

 s P r ° t n o : pri obravnavi priprav 
^ k o n g r e s S K D . ki bo izjemo-
r a ' 2 a r a d i izredno spremenjenih 
PreH 1^ * p r v i k o n 8 r e s J e b i l š e 

tlo . V o l i t v a r n ' ) ' J e D ' ' ° poudarje-
„ ' d a so S K D v tem času najbolj 

l ranje urejena (etablirana) in 

utrjena (konsolidirana) stranka v 
Sloveniji in vse razprave bi lahko 
ocenili kot notranje graditeljske. 
Tem ciljem so namenjene tudi v 
zasnovi razložene spremembe 
statuta stranke, ki naj bi j ih spre
jel kongres 18. januarja prihod
nje leto, posebno pozornost pa 
pri tem zaslužijo ukrepi, ki naj bi 
zagotavljali boljšo povezavo član
stva stranke z njenim vodstvom. 
Predlagano je tudi, naj bi se Slo
venska ljudska stranka, ki deluje 

„ Jijavi za javnost o lastninski reformi SKD poudarjajo, da se zav-
g("'a/° : a čimprejšnji sprejem zakonov o lastninjenju, ki bo orno-
"o / n u m w m 0 lastninsko strukturo gospodarstva. Pri tem je nuj-

0 'očiti funkciji lastnine kapitala in upravljanja od funkcije vode-
:J' Uveljavi pa naj se tudi zgodovinsko razvita sindikalna organi-
vg0!105* delojemalcev. Pri dosedanjih privatizacijah naj se upošte-
p [iste, kjer je bila na tej podlagi izvedena dokapitalizacija 
i . Jet'j. delnice pa prodane brez popustov, za podjetja, prodana 
v// C e ' ."' P° " A J s e uvede strogi nadzor države. Oblikovanja in upra-
jjfffv° podjetij po ponujenem zakonskem predlogu SKD ne poj-
U\'!P° /)0d'žavljanje gospodarstva, pač pa nujen proces pri 
čef ,avli<inju ekonomske demokracije, ko je bila že dosežena dolo-
8a ^SJ°ffnJa pobtične. Zavlačevanje, ki ga povzroča zbor združene-
dar ukvarja bojazen, da se bliža čas, ko v slovenskem gospo-
"o?/ ' V " "e ^° ve^ ^a-l lustniniti. SKD pozivajo poslance k odgovor-

'• saj je že skrajni čas za vzpostavitev novih lastninskih razme-

v tujini, ukinila in postala s svoji
mi deli del S K D . Sprejet je bil tu
di natančen urnik predkongres
nih razprav, pri čemer je bilo 
opozorjeno zlasti na potrebo po 
ustrezni predstavitvi programa 
stranke. 

Osrednja pozornost konferen
ce je veljala obravnavi zakonoda
je o privatizaciji in zapletom, ki 
so nastali v slovenskem parlame-
tu ob njenem sprejemanju. V šte
vi lnih razpravah - delo konferen
ce ni najbolj učinovito vodil Izi
dor Rejc - je bila poudarjena pod
pora vladnemu modelu zakona o 
lastninjenju in kritika tistih, k i v 
skupščini blokirajo njegov spre-
jerrv. Kot vodilni cilji privatizaci
je so bil i poudarjeni učinkovitej
še gospodarstvo, uveljavljanje 
načela pravičnosti in takojšnja 
izvedba, hkrati pa začudenje nad 
dejstvom, da Svobodni sindikati 
zakona, ki odpira možnosti de
lavskega delničarstva, ne podpi
rajo. Po prepričanju Slovenskih 
krščanskih demokratov je popol
noma pravilna usmeritev, ki di

rektorjem (ti bi si radi na vsak 
način prisvojili podjetja, ki j ih 
vodijo) ne daje posebnih predno
sti, to pa je hkrati tudi razlaga za 
blokado, ki jo lobi rdečih direk
torjev v Zboru združenega dela 

povzroča. Opozorjeno je bilu tu
di , da bo lastninska reforma zah
tevala imenovanje številnih čla
nov upravnih odborov podjetij, 

na kar se bo morala stranka tudi 
pripraviti. Le vprašanje, kakšno 
bo potrebno njihovo število in ali 
bo sploh mogoče dobiti zadostno 
število dovolj usposobljenih ter 

drugače kvalitetnih ljudi, ni bilo 
do kraja pojasnjeno. 

Zaključek konference je bil na
menjen Obravnavi problematike 
časopisa Slovenec, o kateri je 
spregovoril direktor delniške 
družbe Pavle Bratina. Kljub kr i 
tikam, da je časopis preskromen, 
premalo informativen, so se vsi 
razpravljala strinjali v oceni, da 
napreduje ter hkrati izražali svo
jo pripravljenost, da k tej rasti 
prispevajo. Mnoge je presenetilo, 
ko je Pavle Bratina predlagal, naj 
zbiranje novih naročnikov poslej 
prepustijo njim, da pa lahko po
magajo s tem, da v časopis dopi
sujejo.- • Š. Zargi 

D E L A V S K A U N I V E R Z A T O M O B R E J C K R A N J 

in g. Ivana Š e g a vabita v teča j kuhanja 

S H R A N O P O Z D R A V J E 
- vegetarijanstvo 
- makrobiot ika 
- priprava polnovrednih obrokov za vso d r u ž i n o . 

Prijave do: 30. 10. 1991, zače tek 5. 11. 1991, informacije po 
telefonu 217-481. 

Politika je "hitro pokvarljivo blago" 

H i š a c v e t j a j e s a m o š e č r n a 

g r a d n j a 

Če se o nekom po smrti govori slabo, pravijo, da se obrača v grobu. Po 
tem, kar je zadnje čase predvsem v Srbiji mogoče slišati o Titu, bi lahko 
rekli, da to velja tudi zanj. 

Se dobro se spominjamo sindikalnih izletov in drugih romanj v 
Hišo cvetja na Dedinje. Ljudje so bili pripravljeni stati v dolgih vr
stah ter čakati po ure in ure, da so se poklonili pokojnemu predsed
niku. Ko v državi ni več veljalo znano reklo "tudi po Titu - Tito" in 
so se začele razprtije, predvsem med Srbi in Hrvati, so se vrste hitro 
krajšale in se skrajšale - na ničlo. Pred kratkim pa je republiški mi
nister za urbanizem Republike Srbije Miodrag Janič že sporočil, da 
bodo posmrtne ostanke bivšega predsednika SFRJ še do konca tega 
leta prenesli iz Hiše cvetja na eno od beograjskih pokopališč. Na ka
tero natančno, bodo opredelili v okviru celovitega reševanja statusa 
Dedinja in spominskega centra. Janič je še dejal, da je Hišo cvetja 
kot institucijo treba odpraviti, kot objekt pa jo uvrstiti med nezako
nito zgrajene stavbe. 

Ko so pni v Sloveniji odstranili slike, kipe in spomenike prejš
njih politikov, še zlasti Titove, iz javnih stavb, dvoran, pisarn in dru
gih prostorov, so nekateri s prstom kazali na tiste, ki so to storili. 
Zdaj se je polemična, kritična ost obrusila, pa tudi Titove (in Karde
ljeve) slike so izginile. Ko smo si v petek ogledali nekatere javne pro
store in pisarne v kranjski občini, nismo našli nobene. Tam, kjer so 
visele pred dvema letoma, je prazno ali pa visijo slike z večjo ali 
manjšo umetniško vrednostjo. Ko smo enega od gostilničarjev vpra
šali, kje ima Titovo sliko, se je izgovoril na goste, ki naj bi mu po
stavili ultimat - "mi ali Tito". Gostilničar, ki mu je predvsem za de
nar in dobiček, je kajpak "žrtvoval" Tita in se tudi pred gosti zave
zal, da ima ikonografije dosti in da na stenah njegove gostilne ne bo 
ne slik starih ne slik novih politikov. 

Kako je s slikami, kipi in spomeniki starih politikov, je nekaj
krat zanimalo tudi poslance slovenske skupščine, nazadnje Marjana 
Dornika in Enina Antona Sclnvarzbartla, ki sta od vlade zahtevala, 
da pripravi pregled zakonov in odlokov, ki urejajo izobešanje slik 
politikov v javnih prostorih. Vlada jima je (podobno kot že prej dr. 
Stanku Buserju, Francu Potočniku in Petru Rebercu) odgovorila, da 
veljavna zakonodaja nikogar ne zavezuje k nameščanju slik. kipov 
in skulptur Josipa Broza Tita, Edvarda Kardelja in drugih politikov 
niti ne k poimenovanju po teh osebnostih. Ker to ni določeno s pred
pisi, tudi ni nobene ovire za odstranitev, je v delegatski odgovor za
pisala vlada in še poudarila, da jt treba predmetom s kulturno, 
znanstveno, zgodovinsko in estetsko vrednostjo zagotoviti ustrezno 
shrambo. 

No, nekateri tega poziva vlade niso najbolje razumeli in so sli
ke in kipe preprosto odnesli na odlagališče komunalnih odpadkov 
ali med staro šaro v klet, kjer je končalo tudi precej Titovih, Karde
ljevih in drugih družboslovnih knjig. Čeprav je slišati tudi taka sta
lišča, da stari politiki drugačnega spoštovanja ne zaslužijo, pa se je -
hočemo ali nočemo - treba sprijazniti s tem, da so bili Tito, Kardelj 
in drugi (ob vseh nasprotujočih si ocenah njihove vloge) del zgodovi
ne in naše preteklosti, ki je zdaj ne moremo zanikati, ampak jo lah
ko le spoštujemo ali se je sramujemo. 

Čeprav je bilo v predvolilnih obljubah slišati, da bodo tudi po 
gorenjskih mestih pometli z vsemi imeni ulic in cest, ki simbolizirajo 
staro politiko, pa se je kmalu po volitvah pokazalo, da stara imena 
niso največje "zlo novega časa", ampak so to razmerja z ostalim de
lom Jugoslavije ter gospodarske in družbene težave, in da bi kam
panjska zamenjava ideološko obarvanih imen z novimi, nevtralnimi 
zahtevala preveč denarja. 

In nauk te zgodbe: politika je "hitro pokvarljivo blago", politi
ki pa danes spoštovani in poveličevani, jutri ali pojutrišnjem pa za-
sramovani in kamenjani. Le redkim je doslej uspelo, da so se izogni
li tem zakonitostim in se z dobrim imenom zapisali v zgodovino.% 
C. Zaplotnik 

S T R A N K A R S K 

N O V I C E 

Liberalni demokrati opozarjajo 

R e n o m i n a c i j a p r o r a č u n a j e b i l a r e b a l a n s 

Ljubljana, 18. oktobra - Že v prvem poročilu o sprejeti spremembi re
publiškega proračuna smo pojasnili, kaj pomenita izraza renominaci
ja oz. rebalans in izraženo začudenje nad načinom, kako se je sloven
ska vlada lotila (in imenovala) ta svoj postopek. Problem je seveda v 
pristojnostih sprejema sprememb, saj uskladitev s cenami (renomina-
cijo) lahko sprejme vlada sama, spremembe, ki spreminjajo vire in 
obsege finansiranja posameznih postavk (rebalans) pa mora sprejeti 
skupščina. Tokrat so se ob to spotaknili v Liberalno demokratski 
stranki, kjer so na tiskovni konferenci javnost obvestili, da bodo v 
skupščini za tako ravnanje terjali odgovornost. 

Predstavniki L D S trdijo, da pomeni sprejeta renominacija 
kar precejšnjo prestrukturiranje republiškega proračuna, zato bo
do z interpelacijo (poslanskim vprašanjem, na katerega je vlada po 
poslovniku dolžna odgovoriti) v vseh treh zborih skupščine zahte
vali razpravo o odgovornosti za tako ravnanje. Trdijo, da je bila 
sprejeta sprememba proračuna pravi rebalans, vendar je vlada ob 
tem suspendirala parlament. Da je temu res tako, dokazujejo od
prave nekaterih, z zakonodajo določenih proračunskih virov, pa 
tudi zelo različen pristop k povečanju ali celo zmanjšanju nekate
rih proračunskih postavk. V odloku o renominaciji se celo večkrat 
pojavlja beseda rebalans, da ta postopek ni bil zakonit, pa je ugoto
vi l tudi skupščinski odbor za javne finance in proračun. Tako rav
nanje pa pomeni grobo ignoranco parlamenta in, po mnenju L D S , 
samovoljo, teptanje ustavnosti in zakonitosti, konkretno pa sta kr
šena zakon o javni porabi (24. člen) in zakon o proračunu (2. člen). 
• Š. Ž . 

Zeleni Slovenije 
B r e z n e v a r n o s t i r a z c e p a 

Ljubljana, 19. oktobra - Na seji predsedstva Zelenih Slovenije 
so obravnavali priprave na skupščino, ki bo v začetku decembra. 
Ugotovili so, da se stranki ni bali razcepa, kot se je zgodil v Slo
venski demokrat ični zvezi. Stranka ne temelji na ideoloških pod
menah, ampak je zanjo osnova "zelena paradigma", ki mora prev
ladati nad nekaterimi političnimi težnjami. V bistvu gre v stranki 
samo za delitev na "fundamentaliste" in na realiste, kar pa je zna
čilnost za vse zelene po svetu. Stranka mora identificirati te razlike 
in j im dati legitimnost. 



G O R E N J S K I K R A J I I N L J U D J E 

UREJA: ANDREJ ŽALAR 

Cesto v S t raž išču je po govoru predsednika izvršnega sveta ob
činske skupščine Kranj Vladimir ja Mohor i ča odprl 92-letni J o ž e 
Kavčič - Gabrov ata. 

Ob 250 - le tn ic i Jošta nad Kranjem 

U r e s n i č e n a d o l g o l e t n a ž e l j a 
Straž i šče , J o š t , 19. oktobra - Slabo vreme v soboto dopoldne ni 
odvrnilo številnih krajanov St raž išča od udeležbe na svečani ot
voritvi dolgo pr ičakovane obnovljene in asfaltirane ceste S t raž i š 
če - Pševo - Javornik - J o š t . Z neprikri t im zadovoljstvom je pred
sednik sveta K S St raž išče Rok Žiber t uvodoma na svečani otvori
tvi i z raz i l zahvalo, da je nova občinska vlada pokazala veliko 
razumevanje za to, da se ta cesta končno uredi in s tem uresniči 
dolgoletna želja krajanov K S St raž i šče in sosednje krajevne 
skupnosti J o š t . 

Predsednik izvršnega sveta o b č i n s k e skupšč ine Kranj 
Vlad imi r M o h o r i č pa je v govoru na svečani otvori tvi , kjer sta v 
programu nastopila G o d b a na pihala Kranj in Obr tn i šk i pev
ski zbor Janez Bleiweis, poudar i l , da se je delo na tej cesti za
če lo že prej in da je b i lo zdaj t ežko uresnič i t i ta ci l j . Krajani 
obeh K S pa so imeli s rečo , da so dela oddal i zasebnikom in da 
so cesto le-ti zgradi l i , še preden je v o b č i n s k e m p r o r a č u n u 
zmanjkalo denarja. Prenekatere ceste v obč in i bodo zato mora
le počaka t i . Zdaj je n a m r e č obč insk i p o r a č u n obremenjen z iz
datkom za šo ln ike . K o pa je govori l o t ežavah , je rekel, da le-
teh ne gre iskati v sedanji Demosovi vladi in novem sistemu, 
m a r v e č v odvisnosti , v kakršn i je b i la Slovenija do 8. oktobra 
letos. 

M r z e l dež je padal in po snegu je d i š a lo , ko je potem ce
sto blagoslovi l ob vznožju Još ta v St raž išču ž u p n i k C i r i l Ber-
glez, slovesno pa jo je zatem odpr l 92-letni Jože Kavčič - G a 
brov ata iz Stražišča . Takoj po otvoritvi pa se je sobotno praz
novanje v tem delu o b č i n e nadaljevalo na Još tu , kjer je b i la ob 
11. uri v cerkvi sv. Još ta svečana akademija ob 250-letnici do
graditve in le tošnje obnovitve cerkve. M e d gosti na svečani 
akademij i , na kateri je prav tako nastopil Obr tn i šk i pevski 
zbor Janez Bleivveis, slavnostni govornik pa je b i l prof. France 
Pibernik, so b i l i poleg predstavnikov kranjske obč inske vlade 
tudi ministra Peter Vencelj in Vik tor Brezar ter predsednik tr
žišče o b č i n s k e skupšč ine Peter Smuk. Po sobotni popoldanski 
maši v cerkvi sv. Još ta pa je b i la osrednja cerkvena slovesnost 
na Još tu v nedeljo popoldne, ko je bi la slavnostna maša nad
škofa in metropoli ta dr. Alo jz i j a Šuštar ja . Župn i j sk i urad 
Kranj Šmar t in je ob 250-letnici izdal tudi zbornik o zgodovini 
cerkve sv. Još ta in kraja. 

Priljubljena iz le tniška t očka Jošt nad Kranjem tako zdaj z 
zgrajeno in asfaltirano cesto, obnovljeno cerkvijo in Smuča r 
skim domom ter urejeno okol ico dobiva novo podobno, ki bo 
še pr iv lačne jša za vse ljubitelje Još ta . Najbolj pa so zaradi ce
ste seveda zadovoljni krajani tega dela o b č i n e . • A . Ž a l a r 

N a akademiji ob 250-letnici cerkve sv. J o š t a je nastopil tudi 
O b r t n i š k i pevski zbor Janez Bleivveis. 

Praznik na Primskovem 
Primskovo - Z osrednjo proslavo in koncertom Iva Rad i 

na, Alf i ja Nip iča z njegovimi fanti in nastopom Mihe Dovža-
na so v krajevni skupnosti Pr imskovo v petek zvečer skleni l i 
le tošnje praznovanje krajevnega praznika. V minul ih dneh je 
b i lo v krajevni skupnosti kar nekaj raz l ičnih prireditev. Poleg 
špo r tn ih so bile p o m e m b n e j š e še n o č n a gasilska vaja v sredo, 
otvoritev trgovine in novih poslovnih prostorov Dolnov v pe
tek ter razstava akademske slikarke in hkrati krajanke Alenke 
K h a m P ičman (na sliki) v čet r tek zvečer . Razstavo so zaprli v 
nedeljo. N a zakl jučni prireditvi v petek zvečer v z a d r u ž n e m 
domu pa so pred koncertom podel i l i tudi priznanja krajevne 
skupnosti ob le tošnjem prazniku. Plaketo K S je dobi l pred-* 
sednik gasilskega d ruš tva Pavel Sajovic, priznanja pa Mar i j a 
Veselic, Franci Č e h , Janez Rehberger, Zdenka J u r a n č i č in 
Mar ta Jenko. - A . Ž. 

Praznik v krajevni skupnosti Žiri 

N a j p o m e m b n e j š a j e t e l e f o n i j a 

Čeprav so v krajevni skupnosti zaradi pomanjkanja denarja v sedanjem težkem položaju ži-
rovskega gospodarstva praktično eelotni letošnji program podredili dokončanju telefonije, 
ta trenutek še ne vedo, ali bodo telefoni letos zazvonili ali ne. 

Žir i , 21. oktobra - Še spomladi je pravzaprav kazalo, da pro
gram izgradnje telefonije ne bo tako krčevito obt ičal in hkrati zavrl 
vsa druga za letos načr tovana dela. V začetku leta, ko smo na novi
narskem večeru podelili priznanje Gorenjskega glasa krajevni 
skupnosti, je bila napoved tako gostov iz P I T podjetja Kranj kot iz 
občine, da telefonija ostaja letošnja nujna obveza, k i mora biti 
uresničena do konca leta. Zdaj , ob prazniku, ko bo konec tedna 
slavnostni koncert in več drugih s rečanj , pa je b i l pogovor s tajni
kom krajevne skupnosti V inkom Kopačem in predsednikom komu
nalne oziroma gospodarske komisije Janezom Kosmačem obarvan 
s precejšnjim malodušjem. 

1981 zače to izgradnjo telefonije 
naj bi po izgradnji že okrog 
800 pr ik l jučkov v minu l ih letih 
in po že postavljeni novi tele
fonski centrali v zadnji fazi 
zdaj skleni l i s še 410 novimi te
lefonskimi pr ikl jučki . Tako bi 
uresniči l i v krajevni skupnosti 
s 4600 prebivalci oz i roma 
okrog 1300 gospodinjstvi c i l j , 
da v desetih letih dobi telefon 
p r a k t i č n o vsako gospodinjstvo. 
Doslej so predvsem po zaslugi 
ž i rovskega gospodarstva, k i je 
od 1976. leta namenjalo 4 od
stotke za izgradnjo infrastruk
ture v krajevni skupnosti na 
p o d r o č j u telefonije ob sodelo
vanju n a r o č n i k o v , P T T podje
tja Kran j , o b č i n e Vlaganja stala 
že okrog 5000 n e m š k i h mark 
na pr ik l juček . Zdaj , ko žirov
sko gospodarstvo v stiski za 
preživet je n ima več tega infra-
strukturnega denarja, v kraje
vni skupnosti upajo, da bodo 
skupaj s P T T podjetjem Kran j 
vendarle našli rešitev, da bo 
zadnjih 410 n a r o č n i k o v dobi lo 
telefone in da bo u r e s n i č e n a 
nenazadnje napoved iz zače tka 
tega l?ta. 

" Z a 17. oktobra napovedan 
sestanek s predstavniki P T T 
podjetja Kranj je bi l preložen na 

24. oktober. Po izračunih in sre
dine minulega meseca bi za do
končanje potrebovali še okrog 
12,5 milijona tolarjev. R a č u n a 
mo, da bomo denar dobi l i s 
skupnimi močmi v občini , P T T 
podjetju, Zavarovalnici Triglav, 
pri naročnik ih in morebitnem 
deležu gospodarstva oziroma 
krajevne skupnosti. Upam, da 
bomo našli rešitev," je razmiš
ljal v soboto tajnik krajevne 
skupnosti V i n k o Kopač. 

Vsekakor pa bo ob rešitvi tele
fonije ostali program za letos 
načrtovanih komunalnih del 
ostal precej okrnjen. Na področ
ju urejanja cest (vseh kategorizi
ranih in nekategoriziranih je v 
KS okrog 250 kilometrov) so na-

Janez Kosmač 

črtovali ureditev ceste Breznica, 
Žiri - Goropeke (Katrnk - Mr-
šak), ceste Jurišnega bataljona, 
odsek vrtec - XXXI. divizije, 
most Malceva grapa (ta je v de
lu) in dokončanje pločnikov. Ra-

V i n k o Kopač 

ospredju cestne povezave in do
končanje kanalizacije s poveča
no čist i lno napravo ter vodovo
d i , " pravi Janez Kosmač . 

Pri urejanju vodotokov je bil 
čunali so na sredstva občine ob pa vendarle saniran jez pri Po-
dvetretjinski udeležbi krajevne ljanšku na Selu, deloma urejen 
skupnosti. V programu je bila del Stare Osojnice in opravljenih 
dograditev kanalizacije Nova je bilo še nekaj manjših zajetij. 
vas - Plastenkova grapa in v sta- Ta dela sta opravljala podjetji 
rem delu Žirov. Projekti so, de
narja pa ni. 

"Nač r tova l i smo letos osem 
vaških vodovodov: Snopkova 
grapa (dokončanje) , Žirovski 
vrh - Bukove in Žirovski vrh -
Javornik, Goropeke - Opale , 
Breznica, Žirovski vrh - Loščar , 
vodovod Z a b r e ž n i k in Selo. Ne
kaj se vendarle dela na območju 
Snopkova grapa, Žirovski vrh -
Bukove in Javornik. Vse drugo 
stoji. Po izgradnji telefonije bo
mo ta dela morali nadaljevati 
oziroma vodovode narediti. P a 
tudi sicer misl im, da bodo v na
slednjem obdobju morali biti v 

VGP Kranj in PUH Ljubljana. 

Problem, na katerega resno 
opozarjajo in želijo v krajevni 
skupnosti, da se čimprej reši, pO 
je tudi Zdravstveni dom. Ugota
vljajo, da je gradbeni odbor zelo 
skrčil (racionaliziral) prvotni 
projekt oziroma program izgrad
nje, vendar se gradnja še vedno 
ni začela. Ker je sedanji dom ne
mogoč, tako krajani kot stroko
vno osebje upajo, da se bo kljub 
vsem dosedanjim zapletom 
gradnja Zdravstvenega doma 
vendarle začela. 9 A . Ž a l a r 

Referendumski program v K S Kamna Gor ica bo uresničen 

O b s a m o p r i s p e v k u š e 3 5 0 0 u r 

Poleg mrliških vežic je bila obnova ceste skozi Kamno Gorico prav gotovo med najzahtev
nejšimi deli v referendumskem programu krajevnega samoprispevka. 

Janez Cengle: " Č e hočemo, da 
se bo v krajevni skupnosti še kaj 
naredilo, bo treba po izteku tega 
referenduma razpisati nove-
ga..." 

Kamna Gor ica , 20. oktobra -
" H v a l a vsem, k i ste sodelovali 
pri urejanju te ceste. Naj ta ce
sta tudi naprej tako združuje 
Kamno Gor ico . Vesel sem, da 
sem doma v tej vasi," je na otvo
ritvi zadnjega, tretjega obno
vljenega odseka ceste skozi 
K a m n o G o r i c o na svečani ot
voritvi v nedeljo dopoldne med 

Tretji odsek prenovljene ceste 
skozi Kamno Gorico je v nedeljo 
dopoldne odprla 90-letna C e c i l i 
ja Bertoncelj. 

drugim v kra jšem nagovoru re
kel predsednik sveta krajevne 
skupnosti K a m n a G o r i c a v ra
dovljiški obč in i Janez Cengle. 

Letošnja akcija iz referen
dumskega programa in samo
prispevka v krajevni skupnosti 
K a m n a G o r i c a je b i la v nedeljo 
k o n č a n a . 700 metrov dolga ce
sta skozi K a m n o G o r i c o je ob

novljena. K o pa so se v kraje
vni skupnosti v vodstvu odlo
čal i , da krajanom "ponudi jo" v 
o d l o č a n j e program, ki naj bi ga 
na referendumu podpr l i s sa
moprispevkom do 1993. leta, 
so ob izgradnji mr l i šk ih vežic 
ugotavljali , da bo najzahtevnej
ši del programa prav ta obno
va. 

Še letos spomladi , pred voj
no, si ni n ihče upal d o k o n č n o 
napovedati , da bo cesta letos v 
celoti obnovljena. Pa je akciji 
krajanov, ki so ob rednem sa
moprispevku prijeli še za kram
pe in lopate v prvem delu ce
ste, sledila potem podobna ak
cija sredi vasi in se nazadnje 
nadaljevala še na 300 metrov 
dolgem zadnjem odseku. 

"Zda j že lahko rečem, da bo 
referendumski program uresni
čen. Najprej smo pomagali ga
silcem pri nabavi avtomobila. 
Potem smo zgradil i mr l i ške ve
žice, zdaj pa je končana tudi ce
sta. Dela pa smo začeli tudi že 
na če t r tem delu programa in s i 

cer pri obnovi opornega zidu 
proti cerkvi. Cesto smo letos 
urejali s samoprispevkom, po
močjo občine in s sodelovanjem 
krajanov na vseh treh odsekih. 
Skupaj je bilo opravljenih okrog 
3500 delovnih ur na urejanju ce
ste. Imamo sicer nekaj dolga« 
vendar po vrnitvi le-tega bo de
nar od samoprispevka namenjen 
le za oporni zid in urejanje stop
nic. 

Z a naprej pa Janez Cengle že 
zdaj ocenjuje, da bi se po izte
ku sedanjega samoprispevka 
moral i od loč i t i za nadaljevanje 
p lačevan ja krajevnega samo' 
prispevka. Le tako bi namreč 
lahko nač r tova l i , da bi se v kra
jevni skupnosti nadaljevala 
urejanja skupnih potreb. Sicer 
pa ob sedanjem uresničevanju 
dogovorjenega programa v kra
jevni skupnosti krajani z zadO' 
voljstvom ugotavljajo, da je bi
lo v zadnjih letih narejenega 
več kot prej desetletja. # A-
Ž a l a r 

Poleg samoprispevka so krajani letos pri obnavljanju 700 metrov 
dolgega odseka ceste skozi Kamno Gor ico opravil i še okrog 3500 
delovnih ur. N a zadnjem odseku je bi l s pomočjo Alpdoma urejen 
tudi odcep do vrtca. Radovlj iška Komunala pa je obnovila tudi 
okrog 70 metrov vodovoda z nadzemnim hidrantom. Cesto skozi 
Kamno Gorico je asfaltiralo Cestno podjetje Kranj . 

K o l e s a r s k i i z l e t - Cerkl je - D r u š t v o upokojencev Cerklje-
ki ima v sedmih krajevnih skupnostih pod Krvavcem več kol 
450 č l anov , predsednik d ruš tva pa je Janez Ž a r g a j , bo prihod
nji teden v petek, 25. oktobra, za svoje č l ane spet pripravilo 
kolesarski izlet. O b 9. uri se bodo ude l eženc i izleta zbrali pred 
avtobusno postajo, potem pa bodo s kolesi kreni l i proti Vele' 
sovemu, naprej proti Šenčur ju , V o k l e m u , P r e b a č e v e m u in na
zaj v Cerkl je . • (až) 

N a č r t dO 2 0 0 0 - Bled - N a zadnji seji sveta delovne organi
zacije Gozdnega gospodarstva Bled , ki je b i la v zače tku minU' 
lega tedna, so delegati soglasno imenoval i dosedanjega dire*' 
torja D u š a n a Novaka za direktorja še za naslednja štiri leta "J 
mu določi l i mesečn i osebni dohodek, ki bo znaša l tri in p ° 
p o v p r e č n e m e s e č n e osebne dohodke vseh zaposlenih v min 1 1 ' 
lem mesecu. N a seji so sprejeli tudi kolekt ivno pogodbo, ki na; 
d o m e š č a pravi lnik o delovnih razmerjih in pravi lnik o delit^. 
dohodkov. Nazadnje pa so sprejeli tudi gozdnogospodars* 
načr t za o b m o č j e G G Bled od 1991. do leta 2000. • (cr) 



Torek, 22 . o k t o b r a 1991 

G O R E N J S K I K R A J I I N L J U D J E 

UREJA: DANICA ZAVRL ŽLEBIR 5 . S T R A N G L A S 

V osnovnem zdravstvu Gorenjske 

Z d r a v s t v o d i h a n a š k r g e 

Stavka belih halj je do novega leta prekinjena, njihovih težav pa ni 
konec... 

Med stavko so bili zdravstve
ni domovi zaprti. Bolnike so 
sprejemali v dežurnih ambu
lantah. V normalnih okolišči
nah tja zaide od 40 do 50 
ljudi dnevno, med stavko jih 
je iskalo nujno zdravniško 
pomoč povprečno 160. 

Kranj, 18. oktobra - S i t i smo že stavke, radi bi delal i , so nam v pe-
}ek dopoldne dejali zaposleni v Osnovnem zdravstvu Gorenjske. Še 
istega dne je bilo s sporazumom vlade in osrednjega stavkovnega 
odbora slovenskega zdravstva stavke konec. Bo ln ikom, k i j im je b i 
to devet dni odtegnjeno normalno zdravstveno varstvo, je odleglo, 
kol iko pa je odleglo zaposlenim v zdravstvu? Ne samo zaradi tiste-
p i kar se j im bo ob izplači lnem dnevu poznalo v žepu. Tudi zato, 
ker j im v obubožanem zdravstvu manjka sanitetnega materiala, 
D r i z g , reagentov, cepiv, skratka vsega, s čimer bi lahko ustregli pa
cientom, k i iščejo zdravniško pomoč. 

otroke, brez injekcijskih brizg, 
rokavic, k i ru r škega materiala, 
brez reagenta za d o l o č a n j e 
sladkorja v krv i , k i ga imajo v 
loški ambulant i samo še za ka
kih 20 do 30 boln ikov , na ško
do pacientov pa ni m o g o č e po
trpeti. M e d devetdnevno stav
ko ljudem ni b i l a p o v z r o č e n a 
to l ikšna š k o d a , kot jo vlada z 
nejasnim financiranjem in niz
k i m vrednotenjem zdravstve
nih delavcev dela vsak dan, ko 
zavedno niža tudi raven zdrav
stvenim storitvam. Č e bodo še 
naprej tako krotoviči l i zdrav
stvo (pa tudi šols tvo) , se nam 
obeta, da bomo Slovenci posta
l i telesni inva l id i in duševn i 
bebci , je pr ib i l dr. Bavdek. N e 
kaj s tavka joč ih v tem gorenj
skem zavodu pa nam je o ra
zlogih za stavko povedalo: 

T u d i med za
poslenimi v 
gorenjskem 
osnovnem 
zdravstvu 
smo slišali , 
da s stavko 
ne želijo več 
od drugih, 
p a č pa pravi

čno prerazdelitev bremen v no
vonastali d ržav i . S p l a č a m i so 
bil i prvega po l leta hudo nizko, 
kasneje so j i h dvakrat celo zni
žali po 5 odstotkov, medtem ko 
s o iz d r ž a v n e uprave prihajale 
novice o 36-odstotnem poveča 
nju tamkajšn j ih p lač . 83-od-
stotno povečan j e osnov, k i j i h 
zdaj ponuja vlada zaposlenim 
v zdravstvu, se res sliši ve l iko , 
Pomeni pa povečan j e na osno
vo, k i je veljala v zače tku leta, 
^o je imela denimo snaž i lka v 
zdravstvu le oko l i 2.400 dinar
jev neto p l ače . Tako nam je po
vedal dr. D u š a n Bavdek, direk
tor Osnovnega zdravstva G o -
fenjske, tokrat na strani stavka
jočih , saj je tudi njemu, zdrav
niku specialistu s 15 leti delo
vne dobe vlada zadnje mesece 
merila v povpreč ju oko l i 14 ti
sočakov neto p lače . Stavka je 
nee t ično dejanje, poudarja v 
'rnenu kolegov, toda oč i t no 
edina m o ž n o s t , da oko l i 30 ti
soč zaposlenih v zdravstvu 
opomni na n e v z d r ž n e razmere, 
na nestabilno financiranje, k i 
Je zdravstvu napravilo ogrom
no škode . Z n izk imi p l ačami bi 
nemara nekaj časa še potrpel i , 
ne pa tudi brez denarja za ma
terial in delo. Brez cepiva za 

Pomočnik direktorja v Osnovnem zdravstvu Gorenjske Jože Ve-
ternik nam je postregel s podatki o plačah, kijih prejemajo go
renjski zdravstveni delavci. Vse gorje izhaja iz prvega polletja, je 
dejal, ko je oblast priznala snažilki v zdravstvu le 4.300 bruto 
(2.500 neto) plače, srednji medicinski sestri 7.500 (neto 4.400), 
splošnemu zdravniku 12.700 (neto 7.500) in specialistu 14.900 
(8.800 neto). Izplačevali so sicer 40 odstotkov več, kar v neto 
zneskih pomeni: 3.600 za čistilko, 7.460 za sestro, splošnega 
zdravnika 9.500 in specialista 11.000. Julija so jim valoritirali 
priznane plače, tedaj pa so morali v osnovnem zdravstvu plače 
znižati. Od septembra snažilka dobi 4.900, medicinska sestra 
7.900. višja medicinska sestra okoli 9.000, zdravnik 12.000 in 
specialist med 13.000 in 14.000. 

Z l a t k o L i v r i -
nič, medic in
ski tehnik 
m a v č a r : » D e 
lam v mav-
čarn i , kjer 
imam samo 
še za 10 dn i 
materiala. 
K a k o naj de

lam pod takimi pogoji , kako 
naj poskrbim za paciente, kako 
naj s lednj ič sploh zas luž im svo
jo p l ačo . Ta je avgusta z vsemi 
dodatki vred znaša l a 7.200 ne
to, pa imam s redn je šo l sko izo
brazbo in osem let delovne do
be. Z n a n c i , k i ne delajo v 
zdravstvu, ne morejo verjeti, da 
tako slabo z a s l u ž i m o , saj ves 
čas stavke pos luša jo o bruto 
zneskih. S stavko bi radi dose

gli p l ače , dostojne n a š e m u de
l u , da b i lahko prež ivel i , pa tu
di normalno financiranje, da bi 
lahko de la l i .« 

E r i k a Leš, la-
borantka, si
cer pa pred
sednica s indi
kata: »Mize r 
ne p lače 
zdravstvenih 
delavcev niso 
več skrivnost. 
M o j a je na

zadnje znaša l a 7.400 dinarjev 
neto, za delo v laboratoriju, k i 
zahteva s red ješo l sko izobrazbo 
in za mojih 20 let prakse. Zah
tevamo dovolj denarja za preži 
vetje, od naš ih vod i ln ih pa ko
rektne informacije o tem, kam 
gre denar, k i ga vsi skupaj zbe
remo za zdravstvo. Č e je bi lo 
za zdravstvo zbranega 16 m i l i 
ja rd , namenjenega pa le 10,5 
mili jarde, potem h o č e m o vede
t i , kam se prel iva ta razl ika in 
kdo jo rabi na r ačun zdrav
stva.« 

Lid i ja Viz jak , 
p a t r o n a ž n a 
sestra: » O 
položa ju v 
n a š e m zavo
du najbolje 
govori dej
stvo, da sta 
nam naenkrat 
obstaja dva 

s l u ž b e n a avtomobi la , ker me
hanik ni dob i l delov za popra
v i lo , ker p a č ni b i lo denarja. 
P a t r o n a ž n e sestre, k i obiskuje
mo na terenu vse od novoro
j e n č k o v do težkih rakovih in 
ulkusnih bo ln ikov , pa nismo 
imele osnovnega materiala, da 
bi lahko oskrbele naše pacien
te. N i b i lo dovolj rokavic, da b i 
j i h menjale pri vsakem pacien
tu. Odtegnjeni so nam bi l i po
tni s t roški , regres za prehrano, 
celo za lokalca nismo dob i l i 
povrnjeno. In še o plači višje 
medicinske sestre, p a t r o n a ž n e 
na terenu, s 13 leti delovne do
be: avgusta je znaša l a 8.400 ne
to « • D . Z . Ž leb i r , foto: G . Š i -
nik 

S A L O N P O H I Š T V A 
KRANJ, Gorenjski sejem 
tel.: 223-092 

°egunci na Gorenjskem 

I š č e m o m a m i c o z o t r o k o m 
Jesenice, 21. oktobra - Begunke z otroki se nerade ločijo od skupi-

zato smo le težko našli mamico z otrokom, k i jo je želela spreje-
neka druž ina . »Težko bi si kdajkol i odpustila, če v teh časih ne bi 

v*ela pod streho mame z o t rokom.« 

, Pred tednom dni nas je po* 
gicala naša bra lka : » B e r e m o 
r e gunc ih , k i m n o ž i č n o prihaja-

j 0 in tudi sama bi s rčno rada 
Pomagala. Č e p r a v sem »prese -
* e k « Ž e l e z a r n e Jesenice, ima-
^ o še vedno to l iko , da b i lahko 
Poskrbeli za mamico z otro-
. °rn. Prav n ič ni v a ž n o , od kod 
£ - meni se ljudje na Hrva
čem tako zelo smili jo. . .« 

Misleč, da bomo tej humani 
{košnji v takih časih ustregli že 
Kar prvi hip, smo se oglasi l i na 
jtaečem k r i ž u : »Težko bo, zelo 
v

e *ko. M a m e z otroki prihajajo 
• skupinah in se nikakor nočejo 
°čiti . Strah j ih je, veliko pa je 

takih, k i nikakor nočejo b i -
1 breme slovenskim druž i -

. Bralko, k i je zares in takoj 
,° te la sprejeti begunko z otro-

°ni, so sicer takoj vpisali na se-
. ^ m , bilo pa je malo upanja, 
* S e j i bo želja uresnič i la . Zato 
"•o se napotili po begunskih 

s

b | | - a l i Š č i h , po hotelih zgornje-
' V s k e doline, kamor so begunci 
"ožično prihajali z osebnimi 

v t omobi l i in avtobusi. 
Sleherni pogovor je odkrival 

0 tragiko begunstva, osebne 
i h \ a n i e ' i 0 * " ' k i bežijo v kraje, k i 
' " . n i k o l i niso videli . S tare jš i 
y

 0 2 iz Vukovara je pr ibežal kar 
copa t a h . V hotelu Korotan se 

» znašel bolehni in betežni star-
*' k i komajda vidi in sliši , in 

k i so ga namestili v dom starost
nikov. Ka j bo z njim, ko pa je 
oči tno, da so ga panično pustili 
na Jesenicah, ko so bežali v Av
strijo? 

K o je skoraj splahnelo upa
nje, da se bo sploh katera be
gunska mamica z ot rokom 
od loč i l a , da gre k slovenski 
d ruž in i , smo s p o m o č j o Centra 
za socialno delo in direktorice 
hotela Triglav v Mojs t rani ven
darle našli mamico iz Zagreba, 
ki je morala vse s t roške p lače
vati sama, saj Zagreb ni ogro
ž e n o begunsko o b m o č j e . Nekaj 
časa je s s inom še lahko p lače
vala bivanje in s t roške prehra
ne v zasebnem apartmaju, a 
kdo ve, ko l iko časa bo vse sku
paj še trajalo. 

Najprej je ponudbo, da se 
preseli k d ruž in i , o d l o č n o za
vrača la . Vide lo seje, da se s si
nom le t ežko loči od ostalih hr
vaških begunskih d ruž in . 

K o smo si že skoraj moral i 
priznati , da med o k o l i 300 be
gunskimi d r u ž i n a m i p a č ne bo
mo našli mamice z ot rokom, k i 
bi b i la pripravljena živeti pri 
slovenski d ruž in i , v vel ik i in 
prostorni podeže l sk i hiši , nas 
je mlada Z a g r e b č a n k a nenado
ma pokl ica la in povedala, da si 
je vendarle premisl i la . Zarad i 
poroč i l tistega dne, k i so ned
voumno dala vedeti, da vojne 
na H r v a š k e m še nekaj časa ne 

bo konec. 
M l a d a Z a g r e b č a n k a se je s 

sinom preselila k slovenski dru
žini . In povedala, da jo je v S lo 
venijo, kjer še n iko l i prej ni b i la , 
poslal m o ž ; da je pravnica po 
pokl icu, nezaposlena in bi se ra
da zaposli la v Sloveniji. . . 

In zakaj vam sploh pripove
dujemo to običajno zgodbo teh 
dni? 

Zato , ker je slovenska gosti
teljica, čeprav še svojo družino v 
teh časih precej težko preživlja, 
na vsak način vztrajala, da 
sprejme in pomaga neki mami z 
otrokom, r e k o č : »Sp loh si ne bi 
mogla odpustiti, če ne bi tem ne
srečnim ljudem ponudila zavetja 
tudi v svojem domu.« In verjetno 
je preveč dodati, da je samo za
mahnila z roko, ko smo j i rek l i , 
da je vendarle upravičena do 
kakšnega paketa Rdečega kr iža 
a l i skromne denarne pomoči . 
»Bomo ž e ! Samo, da ste mi ma
mico z otrokom pripel ja l i !« • 
D . Sedej 

D r u ž i n e n a i z l e t v T o p o l š i c o 
Kranj , 22. oktobra - Druž ine z veliko o t roki , k i so sodelovale v ak
ciji Gorenjskega glasa, se bodo v soboto, 26. oktobra, odpeljale na 
enodnevni izlet v zdravil išče Topolš ico . 

V soboto se bomo z osmimi d r u ž i n a m i iz naše akcije v do
mala polnem številu odpravi l i na izlet v terme Topo l š i ca . Z a ta 
dan bi b i l i seveda na vso m o č veseli lepega vremena, pa tudi v 
dežju bomo imel i v tem tu r i s t i čnem času kaj poče t i . Z a zače tek 
pojdemo v Rotovn ikovo jamo, prvo zasebno podzemno jamo pri 
nas, k i se po lepoti podzemnega sveta z lahka meri s Postojnsko. 
V Topolš ic i bo kosi lo , zatem pa predstavitev zdravi l i šča in njego
vih posebnosti. Popoldne smo namenil i d r u ž a b n i m igram, tek
movanjem in kopanju v termalnem bazenu, kjer bo neplavalcem 
na voljo tudi uči tel j plavanja. K o boste zjutraj odhajali od doma, 
ne pozabite na kopalke. Organizatorji nam med pr iv lačn imi dru
ž a b n i m i igrami obljubljajo min i o l impiado , spretnostne in zaba-
vno-rekreacijske igre, rusko keglj išče, namizni tenis, pikado.. . 
Preden se bomo pos lov i l i , nam bodo gostitelji pr i redi l i Še čajan
ko. 

V soboto pojdejo z nami na pot d r u ž i n e Baloh iz Kranja , 
J o š t iz Strahinja, Kimovec iz Sebenj, To la r iz Mar t in j vrha, Cvetek 
iz Bohinja , Po točn ik iz Dvor i j , S t r ž ina r iz Dolenje Že t ine in Pe-
ternelj iz Bačen . Z izletom sicer z a o k r o ž a m o le tošnjo akcijo 
» P r e d s t a v l j a m o vam d r u ž i n e z vel iko o t r o k i « , še vedno pa vabi
mo k sodelovanju tudi druge tako š tevi lne d r u ž i n e z Gorenjske
ga. Obiska l i j i h bomo, predstavili na naš ih č a s o p i s n i h straneh in 
spomladi pr i redi l i nov izlet... • D . Z . Ž leb i r 

Novi stanovanjski zakon je že v veljavi 

O d p r t l o v n a s t a n o v a n j a 
Novi stanovanjski zakon, k i ga je slovensko ministrstvo za var
stvo okolja in urejanje prostora začelo pripravljati pred dobrim 
letom dni, zdaj že velja. Objavljen je bi l v Uradnem listu Repu
blike Slovenije številka 18 z dne 11. oktobra. 

Z 19. oktobrom je torej stopil v veljavo stanovanjski za
kon , ki povsem na novo ureja razmerja v stanovanjskem go
spodarstvu. L j u d i , k i živijo v d r u ž b e n i h najemnih stanovanjih, 
bo po novem zanimalo predvsem dvoje: za k a k š n o ceno bo 
m o g o č e odkupi t i dosedanje d r u ž b e n o stanovanje, in kakšen 
bo po loža j tistih, k i ne nameravajo (ne morejo) postati lastniki . 
Z a slednje se po loža j ne bo bistveno spremenil , saj se doseda
nja stanovanjska pravica spremeni v trajno najemno razmerje. 
Tis t i , k i želijo stanovanje odkupi t i , pa bodo to naslednji dve 
leti lahko storil i pod posebej ugodnimi pogoji . Pr i nakupu bo
do imel i 30-odstotni popust, kupnino bodo lahko poravnavali 
do 20 let, v dveh mfesecih od sklenitve kupoprodajne pogodbe 
pa bodo do lžn i položi t i 10 odstotkov pogodbene cene. Ž e v 
uradnem listu je m o g o č e prebrati tudi navodi la , kako izraču
nati ceno stanovanja, več pa bo prinesla posebna knjiga o tej 
temi. 

Ponovimo č a r o b n o formulo, k i nam bo dala ceno stanova
nja: š tevi lo točk (zapisano na stanovanjski pogodbi , pa tudi na 
odrezku po ložn i ce , kjer vam z a r a č u n a v a j o stanarino) m n o ž i m o 
z vrednostjo točke (zdaj 66,60 tolarja, povečeva l a se bo z infla
cijo), kvadraturo stanovanja in korekci jskim faktorjem (dobi
mo v t o č k o v a l n e m zapisniku). U p o š t e v a se točkovan je stano
vanj, k i je b i lo v Slovenij i opravljeno leta 1981. O d tako do
bljene vrednosti stanovanja o d š t e j e m o znesek lastne u d e l e ž b e 
(valorizirano vrednost i z r a č u n a m o po lestvici, tudi objavljeni v 
uradnem listu) in morebitna lastna vlaganja v stanovanje (ra
čuni ) . Na to o d š t e j e m o 30 odstotkov in dob imo pogodbeno ce
no stanovanja. 10 odstotkov te cene je vrednost pologa, k i ga 
p l a č a m o takoj. I z računa t i je m o g o č e tudi znesek, k i ga bomo 
m e s e č n o odp l ačeva l i za stanovanje. T u d i ta se bo spreminjal z 
inflacijo. 

Obsežne j e bomo o stanovanjski reformi še pisal i , med 
drugim bomo s p o m o č j o strokovnjakov odgovor i l i tudi na 
vprašan ja , k i ste nam j i h o novostih na stanovanjskem p o d r o č 
j u postavili na n a š e m odprtem telefonu. • D . Z . Žleb i r 

Koncert za begunce 

U b i t j e m i r 
Bled, 24. oktobra - Drama beguncev s H r v a š k e g a se nadaljuje, 
v Slovenijo j i h je p r i beža lo že več kot 20 t isoč. S solidarno po
m o č j o j i m Slovenci s k u š a m o olajšat i prestano gorje. Zvrst i lo se 
je že nekaj dobrodeln ih koncertov, katerih i zkup iček namenja
mo beguncev. V če t r tek , 24. oktobra, bo eden takih tudi v Fe
stivalni dvorani na Bledu , in sicer za begunce v radovlj iški ob
čini . 

Po podatkih t amka j šn jega R d e č e g a kr iža je bi lo minu l i te
den v radovl j iški obč in i 314 beguncev s H r v a š k e . V stiski so se, 
p r e t e ž n o matere z otroki in starejši , zatekli k sorodnikom, pri
jateljem in znancem, pa tudi l judem, k i so sami ponud i l i po
m o č . Ducat š o l o o b v e z n i h ' o t r o k se je vkl juči lo tudi v šolo . G o 
spodinjstvom, k i so sprejela begunce, je R K razdeli l prek sto 
živilskih paketov, dodatnih 24 pa je pr ipravi l ob p o m o č i delov
nih organizacij živi lske industrije. Pekarna P lan ika na Rečici 
nudi beguncem kruh zastonj. Radov l j i ška Kari tas pomaga z 
obleko in obutvijo. 

V če t r tek pa bodo pomagal i tudi ljudje, k i se bodo udele
žili dobrodelnega koncerta. N a njem sodelujejo: sopranistki 
Olga Gracel j in Zla ta Ogn janov ič , baritonist M i h a Plajbes, 
pianis tki Jož ica Po točn ik in N a t a š a Valant , flavtistka Ma ja 
G o g a l a , kitaristka Mateja Blaznik , dramska igralka A l e n k a 
Bole Vrabec, plesalca Tatjana H o d n i k in D u š a n Te ropš i č , Ok
tet L I P B led , zd ružen i zbori Stane Ž a g a r K r o p a , D P D Svobo
da Podnart, A l m i r a Radovl j ica , Vezenine Bled z dirigentom 
Egijem G a š p e r š i č e m , na harmoniju pa Tonja G a š p e r š i č . M o -
deratorja koncerta bosta M e t k a Cent r ih Vogelnik in Zvone K r 
znar. 

Prireditev so o m o g o č i l i : Alpe tour potovalna agencija, Bo
ni Č e h , Cve t l i ča rna Spaans, Gorenjski glas, Knj igoveznica t i
skarna Radovl j ica , Radijska postaja Triglav Jesenice, Radio 
Kran j , S k u p š č i n a o b č i n e Radovl j ica , Osnovna šola prof. dr. 
Josipa Plemlja B led , T P Zavod za turizem in rekreacijo B led , 
kongresni center in vsi nas topa joč i . 

Vstopnice po 150 tolarjev za odrasle in 100 tolarjev za 
otroke in mlad ino je m o g o č e dobit i v predprodaji v preddverju 
radovl j i ške s k u p š č i n e , v Turist biroju Radovl j ica , Tur i s t i čnem 
druš tvu B led , Knj igarni D Z S Bled in trgovini L i p a Bohinjska 
Bistr ica, uro pred z a č e t k o m koncerta pa v Festivalni dvorani 
na Bledu . Pridite torej in d o k a ž i t e svojo humanost in solidar
nost v akcij i pod naslovom » U b i t je m i r « . • D . Ž . 

V E S T I 

S i m p o z i j o b 7 0 - l e t n i c i I n š t i t u t a G o l n i k 

G o l n i k , 25. oktobra - Ob 70-letnici Univerzitetnega inš t i tu ta za 
p l jučne bolezni in tuberkulozo na G o l n i k u bo konec tedna 
enodnevni s impozij z naslovom K O P B . 28. goln išk i simpozij 
bo letos zaradi va rčevan ja na M e d i c i n s k i fakulteti v Ljubl jani , 
na njem pa bodo sodelovali medicinski strokovnjaki z več kot 
dvajsetimi znanstvenimi pr ispevki . V avli Medic inske fakultete 
bo ta čas razstava zdravi l in medicinske opreme. 

Oble tn ico bodo zvečer ob 19. uri počas t i l i tudi s sloves
nostjo v D o m u kulture na G o l n i k u . Slavnostna govornika bo
sta C i r i l Z lobec , č lan predsedstva Republ ike Slovenije, pokro
vitelja go ln i škega simpozija, in prof. dr. Jurij Šorl i , direktor 
inš t i tu ta . 

M a r t i n o v a n j e n a B i z e l j s k e m 

D r u š t v o inval idov Kranj organizira v soboto, 9. novembra, 
martinovanje na Bizeljskem. Prijave sprejemajo v pisarni dru
štva, Begunjska 10, v Kran ju . 

N e g a b o l n i k a n a d o m u 

D r u š t v o upokojencev N a k l o vabi na predavanje o negi bo ln i 
ka na domu, k i bo v sredo, 23. oktobra, ob 18. uri v D o m u kul 
ture v N a k l e m . 
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GKZ Mercator Sora DE Mizarstvo Žiri 

K v a l i t e t n a o k n a 

n e s t a n d a r d n i h d i m e n z i j 

" P r a v o č a s n o , p r e d v s e m p a l a n i , s m o z a s l u t i l i " o ž e n j e " t r g a 
i n s m o se za to o d l o č i l i , d a p o v a b i m o k s o d e l o v a n j u tuje 
pa r tne r j e . P o v e d a l i so n a m , k a k š n o o p r e m o p o t r e b u j e m o , 
d a b o m o l a h k o s o d e l o v a l i z n j i m i . I m e l i s m o p o s v o j e s r e 
č o , d a s m o p o g o d b e i n p l a č i l o m i l i j o n D E M s k l e n i l i i n p o 
r a v n a l i š e l a n i , " po jasn ju je v o d j a D e l o v n e e n o t e M i z a r s t v o 
M a t j a ž O b l a k . 

Letos do poletja so dob i l i 
celotno u v o ž e n o opremo. Ža l 
je potem vojna v Slovenij i zavr
la m o n t a ž o strojev in povzroč i 
la na ta nač in izpad n a č r t o v a n e 
proizvodnje. 

"Zda j pa so stroji pripravljeni 
in delati smo že začeli za doma
či in tuji trg. S tujega trga že 
dobivamo naroč i la . Trenutno so 
pred nami manjše serije oken ta
ko imenovanih izventipskih d i 
menzij. Z a delo, kar zadeva na
roči la , se ne bojimo. V mladem 
kolektivu, kjer nas je 65, bi lah
ko delali celo po 16 ur na dan. 
Vendar pa imamo težave zaradi 
pomanjkanja kvalitetnega lesa," 
razlaga vodja delovne enote 
M a t j a ž O b l a k . 

N a zunanjih trgih kakovost 
lesa pogosto rešujejo s tako 
imenovani lepljenci, kjer v sre
di lahko porabijo ves manj 
kvaliteten les. Č e b i imel i v M i 
zarstvu v Ž i r eh t akšen stroj, b i 
vel iko p r idob i l i , saj b i imel i de
lo čez celo z imo. Druga m o ž 
nost, za katero so se že odloč i l i , 
pa je, da so vse Kmeti jske za
druge v Slovenij i in kmete v 
oko l i c i obvesti l i , da bodo kva
litetnejši les draž je p lačeva l i . 

"Trenutno je največje povpra
ševanje na tujem trgu v Nemčij i . 
Lahko bi delal i celo zimo. Tuj i 
partner je zelo zainteresiran. 
Prepr ičan i pa smo, da bomo s 
tem programom postali zanimivi 
tudi na domačem trgu, saj bomo rok od naroč i la bo največ 30 
raz l ična okna, po želji naročni - dn i . " 
ka-graditelja, lahko poslej nare- Trenutno j i m dela nekaj te-
d i l i hitro in kvalitetno. Dobavni žav sicer še lakirnica . Dve bi 

moral i imet i ; Z a zahteve doma
čega trga in za tujega partnerja, 
ki vztraja pri brezbarvni obde
lav i . N e sedanjem prostoru so 
trenutno precej utesnjeni,,ven

dar upajo, da bodo s progra
mom, ki ga zdaj imajo, uspeli 
čez čas rešiti tudi prostorski 
problem. 

K R A J E V N A S K U P N O S T Ž I R I 
zeli ob svojem prazniku vsem krajanom vse najboljše in vabi vse 

Žirovce in prijatelje Ži rov na 

k o n c e r t , 

k i bo v soboto, 26. oktobra 1991, ob 19. ur i , v dvorani Svobode v 

Ži reh . Pred koncertom bomo podeli l i priznanje K S Žiri za leto 1991, 

zbrane pa bo nagovoril g. A n t o n Beovič, predsednik Sveta K S . 

P. S. Ob letošnjem krajevnem prazniku se spominjamo tudi najstarejšega 
(nam znanega) pisnega vira, v katerem je omenjen naš kraj: loškega urbarja iz 

1.1291, v katerem je popisana Županija v Žireh (»Officium in Syroch«). 

t u v m r n 

t e r m o v o l 
P R E D E L A V A P L A S T I Č N I H M A S 

6 4 2 2 5 S o V O d e n j - T E L E F O N 0 6 4 / 6 9 5 - 0 3 0 F A X 0 6 4 / 6 9 5 - 0 1 2 

Mis l i t e n a p r i h a j a j o č e 

N o v o leto - o b d a r i t e 

s v o j e p o s l o v n e 

p a r t n e r j e z u p o r a b n i m i 

i z d e l k i p r o i z v o d n e g a 

p r o g r a m a T E R M O P O L 

Mesto Radia Žiri v medijskem prostoru občine 

Nedelja dan Radia Žiri 
J a v n p m n e n j s k a r a z i s k a v a o m e s t u R a 
d i a Ž i r i v m e d i j s k e m p r o s t o r u š k o f j e l o 
š k e o b č i n e j e p o k a z a l a , d a j e r a d i o m e d 
l j u d m i p o s l u š a n , c e n j e n , d a g a ž e l i j o 
o h r a n i t i , t o p a j e d o b e r a r g u m e n t z a b o l j 
k o n k r e t n a d o g o v a r j a n j a z u s t a n o v i t e 
l j e m , o b č i n s k o s k u p š č i n o , z l a s t i o n j e g o 
v e m p r i h o d n j e m r a z v o j u i n f i n a n c i r a 
n j u . 

91.2 MHz 
96.4 MHz 
98.2 MHz 

V anketo, ki je bila na te
renu opravljena v drugi po
lovici maja, so anketarji zaje
li en odstotek prebivalcev 
š k o f j e l o š k e o b č i n e , starih od 
15 do 70 let. Ti so povedali, 
da n a j v e č p o s l u š a j o drugi in 
prvi program Radia Sloveni
ja, na tretjem mestu je Radio 
Žiri, poleg teh ima med an
ketiranimi v e č kot polovico 
p o s l u š a l c e v le š e Radio 
Kranj. Žiri p o s l u š a vsak tretji 
anketirani vsak. dan ali v e č i 
no dni v tednu, vsak peti ga 
p o s l u š a vsaj enkrat na teden, 
dobra osmina manj pogosto, 
30 odstotkov anketiranih pa 
Radia Žiri ne p o s l u š a . D a l e č 
n a j m o č n e j š i razlog neposlu-
š a n j a je slaba s l i šnos t . Kot je 
dejala D u š i c a Jurman, se bo 
treba č i m p r e j pogovoriti o 
koreniti obnovi o d d a j n i š k e 

m r e ž e . Za to, da pokrije tri 
če t r t ine o b č i n s k e g a prosto
ra, Radio Žiri potrebuje kar 
tri pretvornike. 

Nedelja je v o b č i n i dan Ra
dia Žiri, saj ga takrat p o s l u š a 
skoraj vsak drugi o b č a n . 
Najbolj p o s l u š a n i oddaji sta 
Č e s t i t k e in pozdravi n a š i h 
p o s l u š a l c e v ter, kar je rahlo 
presenetljivo in laskavo za 
radijske delavce, Novice in 
dogodki iz š k o f j e l o š k e o b č i 
ne. Š e s t desetin p o s l u š a l c e v 
meni, da je razmerje med 
govorno-informativnimi od
dajami (35 odstotkov), eko
nomsko propagando (14) in 
glasbeno razvedrilnimi vse
binami (51 odstotkov) ustre
zno. 

Anketiranci zaupajo Radiu 
Žiri. Polovica jih meni, naj bo 
radio odgovoren le sebi, 

r a d i o ž i r i 

u p o š t e v a j e novinarski ko
deks, vsak četrti , naj bo od; 
govoren financerju, o b č i n s k i 
s k u p š č i n i . Njen vpliv se ka
ž e skozi delo programskega 
sveta radia, sestavljenega po 
strankarskem zastopstvu, za 
katero pa, z a č u d a , ni prave 
zagretosti. V e č j i vpliv pro
gramskega sveta na vsebino 
radijskega programa bi bil 
gotovo koristen. Sicer pa so 
radij ci nekaj vsebinskih 
usmeritev iz ankete ž e vklju
čili v jesenski koncept od
daj, med drugim so podalj
šal i oddajanje ob nedeljah 
popoldne. 

Skoraj š e s t d e s e t odstotkov 
v p r a š a n i h misli, da ne bi bilo 
slabo, č e bi Radio Žiri poro
č a l tudi o dogajanju v sosed
njih o b č i n a h , zlasti kranjski. 
Podobno osrednjo vlogo, ka
k r š n o ima v sedanji škof je lo ; 
šk i o b č i n i , naj bi zadržal tudi 
po razkosanju o b č i n e na v e č 
m a n j š i h o b č i n (tri ali celo 
pet). 

K L H O I U A R 

• HIDRAVLIČNE K O M P O N E N T E 
INDUSTRIJSKE H I D R A V L I K E 

t HIDRAVLIČNE K O M P O N E N T E 
M O B I L N E HIDRAVLIKE . 

• HIDRAVLIČNE N A P R A V E 

t E L E K T R O M A G N E T I 

• RAZNI PRIPOMOČKI 

Z A HIDRAVLIKO 

t P R O G R A M I Z A IZOBRAŽEVANJE 

Z A P O D R O Č J E H I D R A V L I K E 

K L A D I V A R T o v a r n a e l e m e n t o v z a 
f l u i d n o t e h n i k o 
I n d u s t r i j s k a c . 2 , 6 4 2 2 6 Ž I R I 
t e l e f o n : 0 6 4 / 6 9 1 - 3 0 0 
t e l e f a x : 0 6 4 / 6 9 2 - 2 3 4 
t e l e x : 3 7 5 0 5 Y U K L A D I 

A U T O C O M M E R C E 
t e l e f o n : 0 6 1 / 3 1 6 - 0 4 9 , 3 1 2 - 7 0 3 

R a z s t a v l j a m o n a c e l j s k e m o b r t n e m s e j m u M 0 S 71 

p a v i l j o n C , s t o j n i c a C - 3 7 

v/Zf/r/1 
P R O I Z V O D N I P R O G R A M : 

- P O L N I L N O P A K I R N E L I N I J E Z A V S E V R S T E 
T E K O Č I N 

- V I B R A C I J S K I D O D A J A L N I K I 
- A V T O M A T S K I VIJAČNIKI 
- E L E V A T O R J I IN T R A N S P O R T N I T R A K O V I 
- Š T E V N E N A P R A V E 
- M O N T A Ž N E IN S T R E Ž N E N A P R A V E P O 

N A R O Č I L U 

R A Z S T A V L J A M O : 

H A L A C , p a v i l j o n 4 0 
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p O L I X Žir i 

N a j v e č j i p o u d a r e k k a k o v o s t i 
"'mamo t a k o z a h t e v n o p r o i z v o d n j o , d a da jemo zdaj p r e d v s e m p o u d a r e k kon t ro l i k a k o v o -
s t i - R a d i bi n a m r e č , d a b i a t e s t u z a p r o i z v o d d o d a l i tud i a tes t z a p ro i zvodn jo , " prav i d i rek-
t o r P o l i x a v Ž i r e h F r a n c K a v č i č . 

Zdaj imajo poseben seminar 
kakovosti, k i ga je že obiskalo 
2 " od 66 č l anov kolekt iva, 
opravili pa ga bodo vsi . V na
slednjega pol leta bodo v Po l i -
X u skušali celotni pro izvodni 
Proces - od razvoja marketinga 
0 , 0 tehnologije r a č u n a l n i š k o 
Podpreti, kot temu pravimo. 
"red dvema, tremi leti še niso 
' ^ e l i nobenega r a č u n a l n i k a , 
<]anes j i h imajo pet. Č e z leto 
flnii naj b i j i h bi lo 15. 

V naslednjih letih se mora-
^ ° pribl ižat i visoko razvitim dr-
pvam na zaostanek pet let. T a 
»renutek zaostajamo od 10 do 
'* ]et za najbolj razvitimi, pred 
Petimi leti pa smo zaostajali za 
ftjimi za 30 let. N a š namen ni , 
J* bi prehiteli Japonce, Amer i 
kance, vendar pa se j im bomo 
k u š a l i pr ib l iža t i , da nas drugi 
ne bi prehiteli. V Evropo namreč 
* e Želimo i t i za vsako ceno in se 
jam razprodajati, marveč s kva-
meto in se uvrstiti v njej vsaj v 
^ednji plači lni razred," pravi 
*ranci Kavčič. 

To je cilj 2000 v Po l ixu v Ži-
r e r i - Nekatere cilje na tej pot i , 
? a dosego k o n č n e g a , pa mora
jo , kot pravijo, doseč i že prej. 
Njihov glavni program bodo 
'Udi v prihodnje krogelne pipe 
vseh dimenzij in za vse proiz-
y°dne procese ter z dal j inskim 
l n r ačuna ln i šk im vodenjem. 
. Osnovni element teh p ip pa 
$ tesnilna krogla. Prvo so v 
p o l i x u izdelal i leta 1983. D a -
? es so na primer edini , k i ima-
1° atest za t a k š n e pipe za p l in . 

V Po l i xu so sami izdelal i robo-
tizirano napravo za visoko kva
litetno varjenje krogelnih pip. 

Izdelali je niso zaradi količine 
proizvodnje, marveč zaradi kva
litete. 

Ta 

Danes izdelujejo kvalitetne viso
ko t lačne pipe od 16 do 64 barov 
po nemških D I N in amer išk ih 

A N S I normah. Takole pa izgle
da srce krogelne pipe, ko je še 
nedokončan izdelek (polkrogla). 

atest pa je tudi vel ika poslo
ma obveznost, k i je v kvaliteti 
I11 ravno enostavno, doseč i . Č e 
l e , bilo včasih geslo v prozvod-
n J ' in poslovnost i : kakovost, 
r °k in cena, potem zdaj veljajo 
n a svetovnem trgu kakovost, 
r °k in še enkrat rok. 

Pol ixove pipe (ventili) so že 
danes prek posrednikov, k i so 
gradi l i po svetu, v števi lnih dr
žavah in na več, kontinentih. V 
prihodnje se nameravajo tudi 
sami bolj neposredno vključiti 
na zunanji trg. N i bojazni, da 

j i m ne bi uspelo, saj ugotavlja
jo , da se v kolekt ivu odnos do 
dela neverjetno hitro spremi
nja. To pa je nenazadnje v nji
hovem cilju 2000 tudi najpo
m e m b n e j š a naloga. 

[PODJETJE LAHKE OBUTVE 
p o . Strojarska 12. Žiri 
Tel 064-69-332 

J E S E N - Z I M A 

Z N A M I B O D O V A Š I Z I M S K I 

V E Č E R I P R I J E T N E J Š I 

A L P I N A 2 i r i 

T r g v p r a v e m p o m e n u b e s e d e 
" Z e l o hitro s e p r i b l i ž u j e č a s , k i s m o g a ž e d a v n o p r e d t e m p redv ideva l i in n a p o v e d o v a l i : tr
ž n o g o s p o d a r s t v o v p r a v e m p o m e n u b e s e d e . T a p o j e m g re t a t renutek hitro m i m o nas . Š e 
v č e r a j s e n i s m o ho te l i z a v e d a t i , kaj to p o m e n i . R a z l o g : j u g o s l o v a n s k i t rg ni b i l prav i t rg in 
v z h o d n i tud i ne . P rav i t rg je s v e t o v n a c e n a , " pouda r j a d i r ek to r A l p i n e Žiri B o j a n S t a r m a n . 

V A l p i n i so si zastavili nalo
go velikega prestrukturiranja z 
eno enostavno misli jo. Po kva
liteti biti enak al i celo boljši od 
njim podobnih firm na zahodu. 
Sicer pa je A l p i n a že desetletja 
b i la doslej navzoča na zahod
nem trgu in ga dobro pozna. 
Vendar pa, tako kot vsi , k i so 
se pojavljali na njem, ni nikdar 
iztržila tistega, kar je bi lo do
hodkovno donosno. 

" V zadnjih desetih letih smo 
60 do 70 odstotkov izvažali na 
zahod. Letos načr tu jemo, da bo
mo na zahod izvozil i 65 odsto
tkov. Ve l i ko smo že naredili na 
področju prestrukturiranja in s i 
cer v racionalizacij i , produktiv
nosti, razvoju. Ve l iko tega pa 
nas še č a k a za preživetje v slo
venskem trgu in izvozu. Vendar 
je " s r e č a " to, ker se velike spre
membe v podjetjih lažje izvede
jo, ko pride do dovolj močnih 
pritiskov. Zdaj se je zgodilo 
prav to, saj smo dokončno izgu
b i l i trg prek Kolpe. Ne bomo 
obupali , ampak bomo pospešeno 
skušal i real izirat i že prej zasta
vljene n a č r t e , " ocenjuje direk
tor Bojan Starman. 

Pri tem v A l p i n i upajo, da bo 
Slovenija zdaj bolj spodbujala 
izvoz, da bo k o n č n o tudi nekaj 
obresti od nastopov na tujih tr
gih. V A l p i n i pa ta trg poznajo 
in tudi znajo narediti t a k š n e iz
delke, k i bodo na tem trgu kon
k u r e n č n i . Pravijo, da ne glede 
na to, kaj se trenutno dogaja 
pri nas in na poslovnem po
droč ju , ko izgubljamo ogromne 
realne vrednosti , je njihov tr
den in o d l o č e n namen, da po 
trdem pristanku spet vzletijo v 
bolj pravo in trdno prihodnost. 
Soočal i se bodo seveda s pro
blemi na tej poti . Vendar na 

posebno p o m o č d r u ž b e ne ra
čuna jo , ker, kot pravijo, j i h je v 
vrsti pred njimi p reveč , k i so 
tovrstne d r u ž b e n e p o m o č i bolj 
potrebni. 

"Upamo, da bomo težave pre
brodi l i . V zadnjih treh letih smo 
se na primer srečevali z nepre
mostljivimi problemi. Narava 
(slabe zime) nas je pr i s i l i la , da 
smo iz 1,1 mili jona parov z im
ske špor tne obutve prešli na 450 
tisoč parov. Š e lani smo delali 
600 do 700 tisoč parov za Sov
jetsko zvezo. Zdaj tega trga ni 
več. N a domačem trgu naj bi 
ostalo še 40 odstotkov od celot
ne prodaje in sicer z 900 tisoč 
parov na okrog 400 t isoč. O b 2 

mili jonih parih na leto smo to 
zdaj nadomestili z novimi pro
grami. Uspelo nam je zadrža t i 
korak s svetom v razvojnih pro
gramih in predvidevamo, da bo
mo tudi v prihodnje vse naše 
zmogljivosti pokr i l i z naroč i l i . " 

' P r ihodn je leto načr tu je jo v 
A l p i n i proizvodnjo 1,9 mil i jo
na parov. Z a okrog 80 odsto
tkov te proizvodnje imajo pro
dajo že zagotovljeno. Sicer pa 
se bodo usmerili s programi na 
š p o r t n o in modno obutev. K 
znani špor tn i (pancerji, tenis, 
planinarjenje, joging...) obutvi 
bodo v modni sledil i ženski in 
moški obutvi . 

Termo Škojja Loka - Termo Škofja Loka 

Dano in neto 
priznanje 
N a n e d a v n e m s e j m u S l o v e n s k i p r o i z v o d - S l o v e n s k a k a k o v o s t j e s o d e l o v a l a 
t u d i t o v a r n a t e r m i č n i h i z o l a c i j T e r m o i n Š k o f j e L o k e , k j e r ne m o r e j o s k r i t i 
r a z o č a r a n j a . N a j p r e j s o d o b i l i o b v e s t i l o , n a j p r i d e j o p o p r i z n a n j e , k e r s o 
n j i h o v i i z d e l k i p o s t a l i k a n d i d a t i z a z n a k S Q , d a n k a s n e j e p a p i s m o , d a 
t e m u n i t a k o i n d a s o se p r i r e d i t e l j i z m o t i l i . 

"Tervol je primarna proizvodnja naše tovarne, to je izolacijski material anorganskega iz
vora, toplotna in zvočna izolacija, vzdržljivost tja do 900 stopinj Celzija. Izdelujemo ga iz na
ravnega kamna, ki ga razvlaknimo in napravimo homogeno ploščo," nam je izdelke tovarne 
termičnih izolacij Termo iz Škojje Loke predstavil vodja prodaje Franc Novak. 

Beseda je seveda takoj nanesla na razočaranje, ki so ga doživeli na nedavni sklepni pro
mociji sejma Slovenski proizvod - Slovenska kakovost, ki ga je priredil Gorenjski sejem v Kra
nju. "Na sejmu smo predstavili in dokumentirali izdelke, ki so najaktualnejši, natančno izpol
nili vprašalnik, ki ga je zahtevala ocenjevalna komisija. Poseben poudarek smo dali izdelkom, 
ki so namenjeni izolaciji ravnih streh, izolaciji cevi manjših in večjih premerov in izolacijam v 
industriji. Sejem je bil dobro pripravljen, izpolnili smo vse zahteve ocenjevalne komisije in bili 
prepričani, da smo napravili vse, kar je bilo potrebno. Prvo obvestilo, da smo postali kandidati 
za znak SQ. je to potrjevalo, zato smo bili toliko bolj presenečeni dan kasneje, ko je prišlo novo 

' obvestilo, s katerim so nas seznanili, da nismo med dobitniki priznanj in s pristavkom, da je 
prišlo do tiskarske napake. Kljub temu smo se udeležili promocije in tam ugotovili, da v svojem 
razočaranju nismo osamljeni, da je štirinajst takšnih, ki so najprej dobili obvestila, da so pri
znanja prejeli, dan kasneje pa, da ga niso in slišali razlago, da so prišla obvestila, še preden se 
je komisija dokončno odločila, čeprav je bil dopis drugačen. Resnično smo presenečeni in razo
čarani, da naši izdelki niso dobili priznanja, da niso postali kandidati za znak SQ, saj jih po
slovno uspešno izvažamo, kakovost imajo potrjeno v Evropi, zato res ne vemo, zakaj ne bi sme
li dobiti priznanja na kranjskem sejmu, "je povedal Franc Novak. 

Termo Škojja Loka je letos izvozil že za več kot 19 milijonov mark izdelkov, ocenjujejo, da 
bo letošnji izvoz vreden več kot 24 milijonov mark, kar pomeni, da bodo v primerjavi z lanskim 
letom izvoz povečali za 28 do 30 odstotkov. Izvažajo na razviti Zahod, zlasti v Nemčijo, Italijo, 
Avstrijo, Francijo in Švico. Ob tem velja poudariti, da je bil lani izvoz za 32 odstotkov večji, kot 
leta 1989. Letošnji izvoz bo tako skoraj 100 odstotkov večji kot je bil leta 1988. ko je bil Termo 
še vključen v sistem Termike. 

Podjetja že leta izvaža samo na konvertibilno območje, s prodajo tervola ustvarjeni izvo
zni prihodki imajo več kot 65-odstotni delež v skupnem prihodku, v prihodkih podjetja pa več 
kot 55-odstotni delež. 

Prav s pomočjo prodaje na tuja tržišča je Termo letos uspel zaustaviti padanje obsega pro
izvodnje, 9-mesečni proizvodni načrt tervola so v celoti izpolnili, proizvodnja tervola pa je 6 od
stotkov večja od lanske. 

Zaradi tega je kljub slabim splošnim gospodarskim razmeram poslovni rezultat v Termu 
sorazmerno dober. Manjši dobiček, ki ga podjetje ustvarja, je predvsem posledica realnejšega 
tečaja tuje valute, saj je zaradi prodaje deviznih pravic in izvoznih premij izvoz vse leto ekono
mičen. 



K U L T U R A 

U R E J A : L E A M E N C I N G E R 

K U L T U R N I K O M E N T A R 

L E A M E N C I N G E R 

R A Z S E L J E N A K U L T U R A 
Slovenci smo narod, kije na tem prepišnem podalpskem ko

su sveta prvi znal preživeti, je med drugim v slavnostnem nagovo
ru dejal dr. Matjaž Kmecl, ko je v prepolni ribniški farni cerkvi na 
slavnostnem Gallusu namenjenemu koncertu govoril o majhnem 
narodu in njegovi veličini.E Pripadniki tega naroda so se v vsej 
njegovi zgodovini razseljevali po vsem svetu, ne le iz političnih, 
ekonomskih in drugih vzrokov, pač pa tudi takrat, ko so začutili, 
da v slovenski majhnosti njihove sposobnosti nimajo kaj dosti 
iskati. Cela vrsta velikih mož je v vsej slovenski zgodovini odhaja
la na vse konce sveta, s svojim duhom so bogatili znanost in 
umetnost drugih dežel bolj, kot pa bi to lahko počeli v domačem 
svetu. Ta odstotnost se je vsa dolga stoletja slovenske zgodovine 
ohranjala tudi kot neobstoj slovenske univerze, imamo jo šele ka
kih sedemdeset let, kot prevlada prepričanja o preživetju brez po
sebnega vzbujanja pozornosti s čim lastnim, slovenskim. Nadar-
jenci so odhajali v svet, da ne bi obtičali v neustvarjalni anonim
nosti, medtem ko je narod, ki ga irski zgodovinar imenuje zgodo
vinski čudež preživetja v krvavem srednjeevropskem trebuhu, bi
val dalje in čakal svoj čas, svojo neodvisnost, svojo državo. 

Ali smo zdaj na tem, da postajamo končno "normalen" na
rod? Tako nekako je razmišljala tudi Spomenka Hribar na pred
stavitvi zbornika referatov o dr. Tinetu Debeljaku, brez dvoma 
predstavniku tiste slovenske razseljene kulture, kije bila dolga le
ta odrinjena, zamolčevana. Zdaj jo sprejemamo, počasneje, kot 
bi jo lahko, v "delokrog" tiste slovenske kulture, kije lahko kultu
ra samo tedaj, če omogoča neoviran pretok idej, duha. Le tako je 
namreč na rešetu zgodovinske distance pričakovati oluščeno zrno 
resnice o vsem, kar zadeva bivanje in obstoj slovenskega naroda. 
To kompletiranje, ki se nam zadnje čase dogaja, seveda ne pome
ni sprejemanje vsega doslej neznanega kot razodetja, ki naj na
domesti doslej veljavne resnice. Gre le za vpliv doslej neznanega 
in odrivanega kot koščka za podobo resnice o naših potih in 
stranpotih v zgodovini. Objavljanje literarnih del razseljenih lite-
ratovje vsekakor dobra pot do te naše nove podobe, ne glede na 
vse težaško delo, ki ga bo morala zaradi tega s popravljanjem in 
dopolnjevanjem že zapisanega in dokončnega imeti na primer li
terarna zgodovina. Pa ne samo ta. Slovenska kulturna razselje-
nost se končno ne izraža samo v literaturi, pač pa tudi v drugih 
lepih umetnostih. Tako kot so ogledu malo dostopni nekateri naj
večji dosežki slovenske likovne ustvarjalnosti, a so vsaj shranjeni 
na domačih tleh (vsaj tako se zdi), so nedostopni in daleč od oči 
javnosti po vsem svetu razpršena tudi druga dela slovenskega du
ha. Pobude, da bi z ustanovljenim kulturnim skladom skušali 
vsaj del tega iz sveta pripeljati domov, so od slovenskih pisateljev 
prišle že pred časom, a so žal ostale le pobude brez kakršnegakoli 
odmeva. 

K U L T U R N I K O L E D A R 
K R A N J - V galeriji P reše rnove hiše razstavlja grafike akad. sl i
karka Alenka Kham - Pičman. V s tebr iščni dvorani in galeriji 
Mestne hiše je na ogled razstava ob petstoletnici dograditve žup
nijske cerkve. V dvorani Gorenjskega muzeja, Tavčar jeva 43, je 
na ogled razstava karikatur Aljane Primožič. V foverju Prešer
novega g leda l i šča razstavlja akad. sl ikar in grafik Črt Frelih. V 
Pioni rsk i knjižnici je jutr i , v sredo, ob 16. uri ura pravljic. 
J E S E N I C E - V razstavnem salonu D o l i k je na ogled razstava 
Ustvarjalnost v občini Jesenice. 
R A D O V L J I C A - V dvoranic i radovl j i ške knj ižnice bo danes, v 
torek, ob 19.30 literarni večer posvečen prevajalskemu opusu 
Janeza Svetine, sodeluje Linhartov oder. V Šivčevi hiši je na 
ogled razstava l ikovn ih del iz stalne galerijske zbirke. V galeriji 
Pasaža radovljiške graščine bodo v četrtek, ob 18. uri odprli razsta
vo fotografij Alojza Muliča. Ob 18.30 pa v galeriji Komen odpirajo 
razstavo fotografij članov foto kino kluba Radovljica. 
Š K O F J A L O K A - V Groharjevi galeriji so na ogled dela slikar
ja Berka. V galeriji Fara razstavlja s l ikar Martin Goričanec. V 
knjižnici Ivana Tavčar ja do danes, v torek, ob 17. uri ura pra
vljic. V M i n i galeriji S k u p š č i n e o b č i n e Kranj razstavlja olja na-
ivec Simon Subic iz Ži rov . Zbirke Loškega muzeja so odprte 
vsak dan, razen ponedeljka, od 9. do 17. ure. V Freising baru 
na Loškem gradu razstavlja Janez Anbrožič. 
G R O B L J E - V grobeljski cerkkvi bo v petek, ob 20. uri nasto
pi l Komorni orkester RTV Slovenija Camerata Labacensis pod 
vodstvom M a r k a Letonje. 
L J L B I J A N A - V M a l i galeriji je na ogled razstava del kiparja 
Luja Vodopivca. V novem atriju Narodnega muzeja je na ogled 
razstava Pismo brez pisave (Arheologija o prvih stoletjih krščan
stva na Slovenskem). 

Z A K L J U Č E K G R O B E L J S K I H 

K O N C E R T O V 
Domža le - V petek, 25. oktobra, ob 20. uri se bo s koncertom 
Komornega orkestra R T V Slovenija Camerata Labacensis pod 
vodstvom dirigenta M a r k a Letonje zaključil letošnji grobeljski 
glasbeni festival. V glasbenem programu je glasba Anton ia V i -
valdija, Benjamina Ipavca in W . A . Mozar ta . K o t solistka v V i -
valdijevem Koncer tu za oboo in orkester nastopa oboistka Ta
nja Petrej. Orkester Camerata Labacensis sestavlja nadarjena 
generacija d iplomantov ljubljanske Akademije za glasbo. Po
leg svoje temeljne dejavnosti - snemanja za radijske in televi
zijske programe se redno pojavlja na koncertnih pr izor iščih 
doma in v tujini. Posnetki so izšli na digi ta lnih p loščah , ki j ih 
distribuirajo po vsem svetu. G l a v n i dirigent in umetn i šk i vodja 
ansambla je An ton Nanut . koncertna mojstrica - solistka pa 
M o n i k a Skalar .dSolis tka Tanja Petrej je š tud i ra l a pri prof. Bo
žu Rogelji na Akademi j i za glasbo v Ljubl jani . Ve l iko je nasto
pala doma in v tujini, snema za R T V Slovenija. Letos je bi la 
sprejeta v svetovni mladinski s imfoničn i orkester v Stockhol-
mu 

Gallusovo leto 1991 

G O V O R I C A G A L L U S O V E G L A S B E 

D a se o Ga l lusu , tem brez dvoma največjem evropskem imenu renesančne glasbe, prav zdaj veliko govori, razpravlja, posluša se njegova 
muzika, ni nobenega dvoma. Slovenci smo namreč to jesen ob mojstrovi 400. obletnici smrti dobil i celo paleto prireditev, da bi tega 

slavnega Carniolusa iz Ribnice bolj poznali , spoštovali in dovoli l i njegovi glasbi, da nas prevzema. 

V Ribnici je bil s soboto zvečer 
koncert, na njem je govoril dr. 
Matjaž Kmecl , član predsedstva 
republike Slovenije, koncertni 
program - Gallusovo Misso Ca-
nonico in več njegovih motelov, 
pa so predstavili mešani pevski 
zbor Ribnica pod vodstvom Ber
narde Kogovšek, nonet Vitra in 
oktet Gallus. 

Včeraj seje v okviru programa 
ob obletnici Gallusove smrti v 
Ljubljani začel štiridnevni med
narodni simpozij, na katerem bo
do glasbeni strokovnjaki, domači 
in tuji, osvetljevali vse doslej še 
neznane in ne dovolj proučene 
razsežnosti skladateljevega 
ustvarjanja. Ob tem bo tudi vrsta 
sijajnih koncertov z njegovo glas
bo in glasbo sodobnikov. V Can
karjevem domu, kjer bo potekalo 
posvetovanje, je od sinoči na 
ogled tudi razstava o Gallusu. 

V proslavljanje Gallusove glas
bene umetnosti se je vključil že 
pred časom pevski zbor Sloven
ski madrigalisti pod vodstvom 
profesorja Janeza Boleta. Izkuše
ni zborovodja, ki se je pri nas 
med prvimi, če ne celo prvi, že v 
šestdesetih letih zavzeto začel 
ukvarjati z Gallusovo glasbo, iz
šla je tudi plošča, in temu ukvar
janju je ostal zvest v vseh letih in 
pri vseh pevskih zborih, pri Slo
venskih madrigalistih pa še pose
bej. Pred štirimi leti si je zbor za
mislil obširni glasbeni projekt 
predstavitve najznačilnejše Ga l 
lusove zborovske glasbe. Glasbe
ni projekt s številnimi nastopi na 
koncertih doma in v tujini, izi

dom kasete in C D plošče ter vi-
deokasete so pred kratkim za
ključili s koncertom Gallusove 
zborovske glasbe v grobeljski cer
kvi . O tem zdaj v glavnem za
ključenem glasbenem projektu 
razmišlja prof. Bole. 

"Na neki način smo res pote
gnili črto pod ta projekt, ki je na
stajal in se predstavljal tudi ob 
pomoči mojega sina Tomaža, ma-
nagerja našega zbora. Za dva ce
lovečerna koncerta Gallusovih 
skladb od motelov do mad riga lov 
smo pripravili v tem času. Ne bi 
našteval vseh koncertov, ne mo
rem pa mimo gostovanja v Fran
ciji na jubilejni prireditvi tudi 
pri nas znanega festivala Idriart. 
Nastop Slovenskih madrigalistov 
v Chartresu in Strasbourgu je bil 
zame^ nekaj posebnega tudi zato, 
ker si boljšega, bolj glasbeno raz
gledanega in glasbeno dojemlji
vega občinstva, kot je idriartov-
sko sploh ne morem zamišljati. 
Za dober koncert namreč ni do
volj le dober zbor, dober dir i
gent, dobra akustika prostora, do
bra glasba, potrebno je tudi do
bro poslušalstvo. Odzivnost tega 
občinstva nas je dobesedno nosi
la cd skladbe do skladbe." 

Ste predstavili izključno Gal lu
sovo glasbo? 

"Koncert je bil sestavljen iz 
dveh delov, v prvem smo pred
stavili razvoj večglasja od Grkov 
do Palestrine, v drugem delu pa 
Gallusove skladbe. Prepričan 
sem. da smo poslušalstvu Gallusa 
predstavili tako dobro, da so ga 
spoznali kot glasbenika, ki se lah

ko postavlja ob stran Palestrine, 
Lassa, skratka največjih glasbe
nih mojstrov." 

Kako pa Gallusovo glasbo spre
jemamo doma? Njegovo glasbo iz
vajajo številni pevski zbori, ga to
rej dovolj poznamo? 

" M i s l i m , da imamo pri zbo
rovskem petju Gallusove glasbe 
premalo pevske tradicije, prema
lo izkušenj pri izvajanju glasbe iz 
njegovega obdobja. Zato tudi po
slušalstvo lo glasbo malo pozna, 
malo ali nič o tem slišijo otroci v 
šoli, pa tudi sicer nimamo dobre 
osnove za dojemanje te vrste 
glasbe v glasbenem sistemu izo
braževanja nasploh. Tako pevce 
kot poslušalce pa je treba za tako 
petje kot poslušanje glasbeno 
vzgajati bolj sistematično. Tudi 
za zborovodje velja enako. K o 
bomo imeli temelje glasbene 
vzgoje drugače zastavljene, po

tem bo drugače sprejemana tucu 
mojstrova glasba. No, napredek 
vendarle je, raste generacija ne
katerih dobrih zborovodij, poslu
šal sem njihove zbore v Zagorju 
na festivalu, vesel sem bil njho-
vega dela." 

Po tem Gallusovem glasbenem 
projektu najbrž s Slovenskimi ma
drigalisti ne boste mogli povsem 
opustiti te muzike? 

"Zdaj me mika. da bi se s pevci • 
lotil novega glasbenega projekta, 
v katerem bi Gallusovo glasbeno 
mojstrstvo primerjal z drugima 
dvema glasbenima mojstroma. 
Palestrino in Lassom. Seveda pa 
bi bilo dobro, če bi kdaj dobili tu
di strokovno primerjalno študijo 
o teh mojstrih." 

Koliko pa evropski kulturni 
prostor pozna Gallusovo glasbo? 

" M i s l i m , da premalo. Znano je 
sicer njegovo ime. medtem ko 
njegove glasbe ne poznajo nit' 
glasbeni strokovnjaki, vsaj do
volj ne. nekateri pa niso te glasbe 
niti slišali. Zato tudi v evropskem 
prostoru ni samostojnih plošč z 
njegovo glasbo, le v družbi z 
ostalo glasbo njegovega časa. Pra; 
ški madrigalisti so sicer posnel' 
tudi ploščo, a očitno to ni dovolj 
za večji odmev v evropskem glas
benem prostoru. Pri nas so na 
plošče posneli Gallusovo mu/iko 
tudi drugi pevski zbori, toda po; 
membno je prodreti tudi na tuji 
glasbeni trg. Sicer pa je prodor 
slovenske kulture v evropski kul
turni prostor znan in ta naloga 
ne čaka samo glasbo." • L * 8 

Mencinger 

M O L I T E V P R E D A P O K A L I P S O 
Neža M a u r e r : Litanije za mir, Škofja L o k a , 1991, samoza ložba . 

Dokaz, da so pesniki prebuje
na vest človeštva, njegove prve 
žrtve, so njihove tragične usode 
in zapuščina njihovega dela, ki se 
je kot apokaliptični krik razodelo 
pred to zavestjo - neizogibnostjo. 
Prispevek k temu je tudi -knjiga 
pesmi Neža Maurer, ki si je upa
la postaviti se proti prodiranju 
smrti. Za to je zastavila in ponu
dila sebe, ne samo svoje krhko 
pesniško telo, ne samo svojo kr i 
čečo misel, temveč ves svoj skriv
nostni notranji svet, da bi se so
očila z nekim drugim svetom. 
Pesnikov notranji svet je usoda 
njegovega bitja, resnični svet pa 
je zanj nesmisel, ki nas uničuje s 
svojo stihijnostjo. 

To prgišče hlipajočih besed, 
zdrobljenih misli in prošenj bi 
lahko označili kot molitvenik -
psalter, neko sveto knjigo - za 
mir. 

Vse to nam Maurerjeva ponuja 
na način, kot bi dejala: »Vzemite 
j ih , berite, pojdite z njimi med 

ljudi, govorite j i m - predramite 
jih.« 

Vendar bodo, tako kot vsi mi , 
tudi tisti, ki jo bodo poslušali, in 
tisti, ki j i bodo odgovarjali, in 
končno tisti, ki bodo trpeli, razu
meli svojo lastno in našo skupno 
nemoč. 

V njeni metafori je cel arzenal 
izrazov, ki označujejo boj: rake
te, letala, ladjevje, tanki, ostro
strelci, ljudje, smrt, vse to pa je 
zopet skondenzirano v en sam 
krč. 

Pesnica nas uči, opominja, in
timno je vsa ob nas, ponuja nam 
rešitev, boleče nas celo prosi, naj 
se osvestimo. V nas želi prebuditi 
samozavedno bitje, odkriti nas 
pred lastnim obrazom, pred vest
jo - da poiščemo sami sebi reši
tev. Zato je vsak njen krik globo
ko razdirajoč, kronično neozdra
vljiv. Zdi se, da vidi tisto, česar 
drugi ne vidijo oziroma ne želijo 
videti, ali pa so le paralizirani in 
ne morejo ničesar ukreniti. D i -

skurz njenega glasu in metafori
čnost se v nekaterih pesmih pre
livata v cele kosmogonije. 
Nekdo seje 
kovinsko svetla in gladka zrna 

ki se nikoli ne razpre jo 
za življenje. 

Njive 
so naša telesa. 

S takimi in podobnimi stihi se 
je z močno vokacijo in svežino 
razmišljanja dvignila nad vsako 
patetiko običajnega pesnjenja. Iz 

nje ni spregovoril samo arzenal 
vojnih terminov, temveč pred
vsem besede, glasovi, kr iki pro
šenj. 

Ta knjižica pesmi nas razvelja
vlja, govori nam, da smo nebo-
gljenci, pa vendar spet preživlja
mo - vse. Pesniške stvaritve so 
skrajno zniansirane, domišljene, 
metaforične in maksimalno seže-
te vase. 

Knjiga deluje kot zdravilo za 
pomiritev, morda celo za spanec -
čeprav brezupen. 

Zdravko Kecm« 1 1 

Prešernovo gledališče Kranj 

P R E M I E R A F E Y D E A U J E V I H 
K O M E D I J 

Druga premiera g leda l i ške sezone 91/92 

Izšel zbornik o dr. Debeljaku 

I Z Z G O D O V I N S K E R A Z D A L J E 
Ljubljana - V Društvu slovenskih pisateljev so minuli teden 

predstavili zbornik referatov z lanskega škofjeloškega simpozija o 
dr. Tinetu Debeljaku z naslovom Domovina in svet. 

Pred dobrim letom dni je bil v Škofji Loki simpozij posvečen 
dr. Tinelu Debeljaku, slovenskemu literarnemu ustvarjalcu, ki je ve
čino življenja preživel v emigraciji v Argentini. Referati s tega sim
pozija so zdaj izšli v skupnem knjižnem projektu treh založb: Karan
tanije iz Ljubljane (David Tasič), Slovenske kulturne akcije iz Buc-
nos Airesa (Andrej Rot) in Katoliškega središča Slovencev po svetu 
(Janez Rihar). Kot je dejal urednik zbornika Marko Jenšlerle, skup
na izdaja založb s treh koncev sveta po svoje simbolizira tudi življe
nje in ustvarjanje dr. Debeljaka, ki je tako ustvarjal in živel na dveh 
koncih sveta. Tako simpozij pred časom in izid referatov sta vseka
kor oddolžitev literatu, ki je veliko prispeval v slovensko literaturo in 
literarno zgodovino, pa tudi argentinsko, posebej glede prevajanja, 
kar pa žal preslabo poznamo. 

V zborniku so objavljeni vsi referati s škofjeloškega simpozija, 
razdeljeni pa so na strokovni in spominski del. Po strokovni plati go
vorijo odelih dr. Tinela Debeljaka starejšega tile pisci študij : Alojz 
Rebula analizira Debeljakovo prevajanje Danteja, dr. Irena Mislej 
ocenjuje likovna dela Bare Remec, ki je opremljala knjižne izdaje dr. 
Debeljaka (ludi Zbornik referatov ima na naslovnici njen lesorez), 
dr. Helga Glušič predstavlja dr. Debeljaka kot literarnega zgodovi
narja, France Pibernik se loteva avtorjevega zgodnejšega pesništva. 
Marko Jensterle pa primerja Debeljaka in Kocbeka kot dve različni 
žrtvi revolucije. Najobsežnejša pa je študija dr. Tarasa Kermaunerja 
o Debeljakovi Crn i maši. Uvodni referat je prispeval Tine Debeljak 
mlajši. Kot spominsko pričevanje pa so referate o Debelaku prispeva
l i : Ladislav Lenček, dr. Stanko Janežič, dr. Vi lko Novak in France 
Planina. • L . M . 

Pr izor iz nove premiera Prešernovega g leda l i šča : Foto: M . FoC* 

t" 
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Po uspešni uprizoritvi Landsbergisove »Idiotove zgodbe« A• 
Prešernovo gledališče pripravilo slovensko praizvedbo treh kom e 

slovitega francoskega komediografa Georgesa Fevdeauja. Pod^skuK 
nim naslovom »Do-re-mi-fey-dcau« bodo uprizorjene komedije , 
j in bodoči ženin, Zaspite, če vam rečem in Ne sprehajaj se no v e I V j e 
čisto naga! Vse tri komedije sodijo v zgodnejše ustvarjalno obdo 
komediografa, vendar imajo že značilnosti njegovih poznejših in s 

tovno »razvpit ih« komedij. Prešernovo gledališče je pred ieti up 
rilo njegovo komedijo »Maček v žaklju«. 

Odlične krajše komedijske »par t i ture« so predloga za spros 
in s smehom nabit gledališki večer. V vseh treh komedijah nastop'^ 
Judita Zidar, Bernarda Oman, Tine Oman, Pavel Rakovec, ^ a ^ o 
Višnar. Miran Kenda. Prevod vseh treh komedij je pripravil B r i l ? a y 
Madžarevič, režiser uprizoritve pa je Vinko Moderndorfer s s 0 , ' , i i 
c i : scenograf Štefan Marflak. kostumografinja Majda Kolenik, 
Golob. Ksenija Hribar ter maskerka Gabrijela Fleischman. . r / 

Premiera bo v P G jutri zvečer. 
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V z i m o n a š t i r i h k o l e s i h 
P r e d V a m i je d r u g a p r i l o g a z n a s l o v o m N a š t i r ih k o l e s i h . 
Tokrat jo n a m e n j a m o z i m s k i m r a z m e r a m n a c e s t i , k o 
v z d r ž e v a n j e n a š i h š t i r i k o l e s n i k o v in v o ž n j a v v r e m e n s k o 
rnanj u g o d n i h p o g o j i h z a h t e v a t a nekaj v e č n a š e p o z o r 
nost i . P o l e g k o r i s t n i h n a s v e t o v s m o pr ipravi l i p r i s p e v k e 
0 p n e v m a t i k a h iz k r an j ske S a v e , s n e ž n i h ve r i gah iz le
ske V e r i g e in z a p i s z n a š e g a o b i s k a v n o v o m e š k e m R e -
v ° z u , ter d v a a v t o m o b i l s k a t e s t a . N a n a š i p r e i z k u š n j i 
s r n o tokra t s e d l i z a v o l a n j u ž n o k o r e j s k e g a t e r e n c a k o -
rando in j a p o n s k e g a da iha t su j a c h a r a d e T S . 
Že l imo V a m pr i je tno in k o r i s t n o branje , p r e d v s e m p a 
S r e č n o v o ž n j o ! 

M a t j a ž G r e g o r i č 

novomeškem Revozu, k i po slovenski osamosvojitvi ostaja edina 
P rava domača avtomobilska tovarna, bodo letos skušal i na doma-

trgu prodati 30.000 vozil iz lastnega programa (renault 4 in 5) 
e r dopolnilnega programa. M e d našim nedavnim obiskom v Revo-
u> smo videli , da od nekdanje ne preveč solidne izdelave avtomobi

lov ni ostalo nič. Proizvodne hale so modernizirane, razpolagajo s 
s °dobnimi st iskalnicami za pločevino, modernizirali bodo lakirni-
c ° ' kontrola proizvodnje pa je v vmesnih in končni fazi t akšna kot v 
letalih Renaultovih tovarnah, kar pomeni, da so merila kvalitete, s 
*'tero avto lahko pride do kupca, izredno ostra. O d celotne proiz-
°dnje bodo izdelali tretjino renaultov 4 in dve tretjini renaultov 5. 

kateri avto bodo v Novem mestu začeli izdelovati kot tako imeno-
p?.n Program X , za sedaj še ni znano, najverjetneje pa bo to renault 
>>o. Za sedaj je znano samo to, da naj bi na leto izdelali okol i 
50.000 vozi l , proizvodnja pa bo pre težno robotizirana. Pri l jublje-

1 ) 0 katrco naj bi izdelovali predvidoma še do konca naslednjega le-
a - Na s l i k i : vmesna kontrola na montažn i l ini j i R 5. M . G . , s l ika 

A , e š Gor i šek 

V e r i g ? 

e v r o p s k e k a k o v o s t i 
V alpskih deže lah so kljub 

nov im p r i p o m o č k o m za z imsko 
vožn jo , k i so sicer pr imerni tu
di za vožn jo po kopni cesti, 
k las ične s n e ž n e verige ohranile 
svoj t ržni de lež , saj se za druge 
p r i p o m o č k e o d l o č a samo 2 od
stotka kupcev. 

V Verigi Lesce, ki je na do
m a č e m trgu vod i ln i proizvaja
lec snežn ih verig, so se letos 
odloči l i za opustitev programa 
Riva l in ga nadomesti l i s tremi 
vrstami novih verig. Verige 
K l i p k lap so na jp repros te j še 
verige in tudi nekol iko cenejše . 
Povsem nove so verige Ruck 
zuck, medtem ko so verige Pro-
fessional posodobljena verzija 
verig R i v a l . 

Vse vrste verig imajo opra
vljen izredno zahteven nemšk i 
test T U V , kar pomeni nadzor 
nad kakovostjo. K a k o t ežko je 
pr idobi t i ta znak, pove že dej
stvo, da morajo verige brez po
š k o d b vzdržat i 200 ki lometrov 
vožnje po suhi cesti pri hitrosti 
od 60 do 80 ki lometrov na uro. 
• M . G . 

Urednik p r i l oge : 
Matjaž Gregor ič 
Fotograf i je : Aleš Gorišek, 
Jure Cigler 
Tehnično ure jan je : Mirjana 
Draksler 
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°3 A v t o š o l a B i n B j e b i l a l a n i p r v a 

z a s e b n a a v t o š o l a v K r a n j u 
Kaj ponu ja t e? 
Že od zače tka poslovanja p o s k u š a m o 
kandidatom za voznike daljšati posto
pek opravljanja vozniškega izpita. Poleg 
teoret ičnega in prakt ičnega pripravlja
nja voznikov A in B kategorije, tudi po
dedujemo pri zdravniških pregledih in 
Opitih prve pomoč i . Naše osnovno geslo 
Pa j e prijaznost. 
Tečaji CPP m e n d a p r i v a s p o t e k a j o 

Kes. Tečaj CPP lahko z a č n e t e obiskovati 
vsak ponedeljek dopoldne ali popoldne, 
kot imate čas . Pri načinu učenja smo šli 
|e malce dlje. Bodočim voznikom prakti
čno odkrijemo nekatere skrivnosti avta, 
kot npr. menjas/a kolesa. Pri pouku vož
nje skozi križišča in po avtocesti pa se z 

ozvočen im kombijem zapeljemo na ce
sto in spet v praksi opozorimo na nevar
nosti in najpogostejše napake voznikov. 
K a k š n a p a j e p o n u d b a p r i u č e n j u 
p r a k t i č n e v o ž n j e ? 
Izbirate lahko med vozili opel corsa, golf, 
R-5, pri inštruktorjih pa med moškimi ali 
ženskami , mladeniči ali š a r m a n t n o sivo
lasimi - vsi pa imajo eno skupno lastnost 
- so profesionalci in se z razumevanjem 
posvetijo tudi kandidatu, ki mu gre mor
da malce težje ali ga je strah prometa. 
V č e m j e š e v a š a p r e d n o s t ? 
Od prvega septembra veljajo enake 
ugodnosti tudi za Tržičane. Tam se lahko 
oglasijo v naši poslovalnici JURE. Vsak 
novopečeni voznik pa dobi tudi simboli
čno darilo - obesek za ključe. 

Zavarovalnica Triglav d.d. Ljubljana 
Območna enota Kranj svetuje 

J e s e n n i p r i j a t e l j i c a 

t e ž k i h n o g 

N a G o r e n j s k e m j e b i l o l a n i p r i Z a v a r o v a l n i c i T r i g l a v s k l e n j e n i h p r e k 7 2 . 0 0 0 z a 
v a r o v a n j a v t o m o b i l s k e o d g o v o r n o s t i ( A O ) , r e š e v a l i p a s o s k o r a j 7 0 0 0 š k o d n i h 
p r i m e r o v . 

Vozn ik i dobro vemo, kaj po
meni t e ž k a noga v avtomobilu. 
Nikdar ni pr iporoč l j iva in pre-
nekateri pozna to s labo Izkuš 
njo. J e s e n pa sp loh ni najbolj
š a prijateljica hitrih vožen j , ne
nadnih in m o č n i h zaviranj, drz
nih zavijanj. Meg la , mokre ce
ste, listje na c e s t i š č u , v l a ž n e 
zavore in š e kup razlogov je, s 
katerimi se polet i ne s r e č u j e 
mo, da velja jeseni , kakor tudi 
po k o n č a n i zimi tudi zgodaj 
spomlad i , vožnjo "zares pri la
godit i" ces t i . 

Zavarovalnica Triglav d. d. 
Ljubljana - O b m o č n a enota 
Kranj, ki š e posebej sodeluje 
tudi s sveti z a preventivo in tudi 
denarno podpira posamezne 
preventivne akcije, pa seveda 
predvsem "sodeluje" pri zava
rovanju avtomobila, voznika in 
oseb v avtomobilu. Najbolj zna
no je tako imenovano obvezno 
zavarovanje avtomobilske od
govornosti, ki pokriva vse zah
tevke drugih u d e l e ž e n c e v v 
prometu, ki jim je posameznik 
povzročil š k o d o oziroma zava
rovanje odgovornosti za š k o d o 
(materialno in nematerialno) 
p o v z r o č e n o drugim pri rabi mo
tornega vozila. Ta zavarovanja 
se sklenejo vsako leto enkrat 
ob t e h n i č n e m pregledu in regi
straciji vozila. Sklenitev tega za
varovanja je tudi pogoj za regi
stracijo vozila. 

Poleg obveznega zavarova
nja avtomobilske odgovornosti 
pa ima Zavarovalnica Triglav tu
di več drugih, tako imenovanih 
A O plus zavarovanj. Vemo, da 
lahko zavarujemo osebe, ste
kla, p o š k o d b e pred divjadjo na 
cesti. M e d zadnjimi novostmi 
sta na primer tako imenovani I 
in H kombinacija. I kombinacija 
o m o g o č a najem vozila za č a s 
popravila, H kombinacija pa po
vračilo š k o d e zaradi ledenih 
s v e č . 

Sicer pa je bilo v tako imeno
vani skupini različnih kasko za
varovanj lani pri O b m o č n i enoti 
Kranj na Gorenjskem zavarova
nih več kot 39.000 vozil, od tega 
pa je kar 14.000 vozil imelo tako 
imenovani polni kasko. V r e š e 
vanju so imeli v O b m o č n i enoti 
Kranj Zavarovalnice Triglav kar 
2700 škodnih primerov iz kasko 
zavarovanj. Skupaj torej (AO in 
Kasko) je bilo lani skoraj 10.000 
škodn ih primerov. Izračun tako 
pove, da je bilo lani vsak dan 
p o v p r e č n o 26 škodn ih prime
rov, ki jih je obravnavala Zava
rovalnica Triglav d.d. O b m o č n a 
enota Kranj. 

Š k o d n i primeri iz avtomobi l 
sk ih zavarovanj pa iz leta v le
to tudi na Gorenjskem n a r a š 
ča jo . V Triglavu s icer s k u š a j o 
vse primere r e š e v a t i č imh i t r e -
je, vendar so nezadovoljni , ker 
se r e š e v a n j e na jvečkra t , tako 
za o š k o d o v a n c e kot pri njih v 

pos topkih , p r e v e č v l e č e . Zato 
so se odloči l i , da bodo ž e pri 
hodnji mesec v O b m o č n i enoti 
Kranj zače l i posebno akcijo, 
povezano z Evropsk im p o r o č i 
lom. Gre za obrazec , ki naj bi 
ga, tako kot ž e doslej , tudi v 
prihodnje imel vsak voznik v 
vozi lu in ga po n e s r e č i takoj 
izpolni l . Pri man j š ih š k o d a h 
naj bi v prihodnje ta izpolnjeni 
obrazec bil glavni pogoj, da bo 
š k o d n i primer lahko hitro re
š e n . Tako je nenazadnje tudi 
povsod v razviti Evropi , kjer ob 
n a j m a n j š e m t rčen ju ne kl ičejo 
polici je in pri izplači lu o d š k o d 
nine ne č a k a j o na pol ic i jski za 
pisnik. Cilj akcije torej bo, da 
se tudi na tem p o d r o č j u "nava
dimo" na evropsko o b n a š a n j e 
in na tovrstno kulturo v prome
tu, ki jo trenutno š e vedno pre
malo poznamo. 

A l p e t o u r - B a n d a g Š k o f j a L o k a u v a j a n o v e i z d e l k e 

Z a š č i t n e i z o l a c i j s k e p l o š č e 
Pribl ižno 70-odstotni d e l e ž ima 
obnova tovornih a v t o p l a š č e v , 
vzporedno t e č e obnova potni
ških a v t o p l a š č e v , avgusta pa 
so iz obruskov zače l i Izdelova
ti z a š č i t n e izolaci jske p l o š č e , 
ki so povsem nov izdelek na 
n a š e m trgu. 

Ob vstopu v delavnice Alpe-
tourovega Bandaga nas je pre
senetila č i s toča , ki nam je po
stala razumljiva med ogledom 
proizvodnje. Starim av top laš -
č e m po ob rušen ju s posebnim 
ppstopkom nadenejo novo 
plast in pri lepljenju je č i s t o č a 
izredno pomembna. Delo zah
teva veliko spretnosti in natan
čnos t i , zato delavcev n ihče ne 
priganja, p o m e m b n e j š a je ka
kovost njihovega dela, pravi di
rektor Matevž Oman. Za vsako 
obnovljeno gumo dajejo na
m r e č prav t a k š n o jamstvo, kot 
ga imajo nove, vsaka obnovlje
na guma ima svojo dokumenta
cijo in morebitne napake je zato 
m o č zlahka odkriti. Ravnajo po 
standardu, ki velja za tovrstno 
proizvodnjo v svetu: en človek -
ena guma - ena ura. 

Alpetourov Bandag je da leč 
največja tovarna za obnovo av
t o p l a š č e v pri nas, letno obnovi
jo 50 t i soč tovornih a v t o p l a š č e v 
in 30 t i soč potniških, vzporedno 
pa so avgusta začeli uvajati 
proizvodnjo zašči tn ih izolacij
skih p lošč , zanjo uporabljajo 
obruske, ki nastanejo pri b r u š e 
nju starih av top laščev . 

Pri obnovi av top l a ščev mora
mo omeniti na j sodobne j š i stroj, 
s katerim s p o m o č j o ultrazvoka 
pregledajo, ali je jekleno jedro 
a v t o p l a š č a n e p o š k o d o v a n o in 
tako primerno za obnovo, č e 
so v njem mehurčk i zraka, rja, 
č e je p r e v e č p o š k o d o v a n a , jo 
izločijo. Zato imajo sorazmerno 
veliko izmeta, vsak obnovljeni 
av top l a šč , ki pride iz Alpetouro-
vega Bandaga, pa je zanesljivo 
kakovosten kot nov. Stroj so 
uspeli dobiti zaradi Bandagove 
licence, sicer ga ne bi mogli, saj 

Polaganje nove plast i na stari a v t o p l a š č . 

Avgus ta so zače l i izdelovati z a š č i t n e izolaci jske p l o š č e . 

ga ni m o č kupiti, pohvalijo pa 
se lahko, da je edini vzhodno 
od Švice . Druga, zelo pomemb
na prednost njihovega proiz
vodnje je paleta desenov, naro
čniki lahko izbirajo kar med pe
tindvajsetimi in tako izberejo 
av top la šč , ki njihovim vozilom 
najbolj ustreza. 

Velika prednost obnovljenih 
a v t o p l a š č e v je seveda cena, saj 
so polovico cene jš i od novih. V 
težkih čas ih bi jim posel torej 
moral cveteti, vendar žal ni ta
ko, saj slovenskim prevoznikom 
zaradi usmerjenosti na jugoslo
vanski trg veliko tovornjakov 
stoji. 

Pri b rušen ju starih av top l a š 
čev so odpadek gumijevi obru-
ski, ki so jih doslej izvažali, le
tos pa so jih začeli uporabljati 
sami. Z lastnim znanjem in ino
vacijo so razvili nov izdelek, 
p l o š č e velikosti 40 x 100 centi
metrov, debeline 0,6 milimetra, 
ki jih s pridom že uporabljajo 
pri zašči t i hidroizolacij pred po
š k o d b a m i v g radben i š tvu . Raz
viti nameravajo š i roko paleto 
tovrstnih izdelkov, nemara bo
do v končni fazi celo nameno
ma brusili stare a v t o p l a š č e , s»\ 
jih zdaj skoraj 10 t i soč letno iz
ločijo, ker so p r e v e č p o š k o d o 
vani. 
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Test: Korando 

T e r e n e c z D a l j n e g a v z h o d a 
Po dokaj uspešnem prodoru južnokore j sk ih avtomobilov Hvundai 
na naš trg, so pri ljubljanskem Slovenijalesu stori l i še korak na
prej. O b koncu leta naj bi začeli uvažati še terenska vozila južno-
korejske tovarne SSang Yong. Z a našo tokratno preizkušnjo so 
nam odstopili terenca z imenom korando, k i naj bi ga uvažali pred
vsem za potrebe vojske. 

K o r a n d o , k i naj b i po vseh 
meri l ih nekako sodil med pra
ve terence, je na prvi pogled 
kopija nekdanjih amer i šk ih 
vvillvsovih dž ipov . Precej roba
ta karoserija, i zbočeni prednji 
blatniki in znač i lna maska hla
d i ln ika so dovol j , da vozi lo na 
cesti zbuja d o b r š n o mero po
zornosti . Korando je sicer pre
cej velik dž ip , saj ima poleg 
voznikovega sedeža prostora še 
za osem potnikov, ki lahko z 
nekaj več privijanja in odvija
nja vijakov poljubno spremi
njajo po loža j zadnjih sedežev. 
Notranjost je obdelana precej 
robato, tla, stranice in sedeži so 
ob lečen i z. oblogami iz umetnih 
snovi. K o r a n d o ima viš ino po-

I 
tn išk ih kombijev, za lažje vsto
panje pa so pod vrata namestili 
t o v o r n j a š k o s t o p n i č k o . Nekaj 
težav imajo z vstopanjem in iz
stopanjem potn ik i z zadnjih se
dežev , kajti vrata so na obeh 
straneh samo po ena. 

V o z n i k o v delovni prostor je 
zasnovan v t o v o r n j a š k e m du

hu. Armaturna p lošča ima po
leg meri ln ika hitrosti tudi me
ri lnik vrtljajev, kar je ob dej
stvu, da je 2,3 l i t rski motor kar 
prehitro v prepovedanih vrtlja
j i h , zelo koristen p r i p o m o č e k . 
Sicer pa sta voznikov in sovoz-
nikov sedež postavljena dovolj 
visoko, vendar žal iz popolno
ma nerazumljivih razlogov po
vsem k vratom, kar nekol iko 
ovira vrtenje srednje velikega 
volanskega o b r o č a . Sicer pa na 
t o v o r n j a š k o vzduš je spominja
ta tudi dve ve l ik i in zelo upo
rabni bočn i ogledali ter visoka, 
vendar mlahava ročica srednje 
n a t a n č n e g a petstopenjskega 
menjalnika. Skoraj povsem ra
vno prednje steklo o m o g o č a 
vozniku dober pregled na ce
sto, preglednost pa je tudi sicer 
dobra lastnost tega terenca. 
N e k o l i k o prekratka je roč ica 
reduktorja, vključitev pogona 
na vsa štiri kolesa pa je treba 
opravit i s p remikom na prvih 
dveh kolesih, kar seveda pome
ni umazane roke. 2,3 l i trski Isu-
zujev motor je na cesti še kos 
svoji nalogi in d o s e ž e v končn i 
fazi b l izu 130 ki lometrov na 
uro. Pri terenskih vožnjah je 
njegova m o č dokaj skromna, 
pri č e m e r ima nekaj zaslug tudi 
nekol iko neustrezno prestavno 
razmerje, predvsem na r a č u n 
predolge druge prestave. Zado
voljiva je kvaliteta zavor, udob
je pa je v t a k š n e m avtomobi lu 
seveda primerno karakteristi
kam, saj ne smemo pozabit i , da 
je konec koncev korando vse 
prej kot " n a š m i n k a n i " terenec, 
v to kategorijo pa sodijo tudi 

V avto šoli Emila Humarja vemo, 
daje pridobitev vozniškega dovolje
nja za marsikoga zelo ležka nalo
ga. Dolgoletne izkušnje naših pre
davateljev in učiteljev vožnje vam 
zagotavljajo, da vse težave na poti 
do izpita poznamo in tudi vemo, 
kako se jim izogniti ali jih čimlažje 
premagati. 
Skrbimo, da je naš vozni park (saj 
poznate naše rdeče Renaultove pe
tice) brezhiben, saj te učenie na 
starih in izrabljenih vozilih bistveno 
težje in tudi nevarno. Učenje cest-
noprometnih predpisov marsikomu 
povzroča velike težave, zato smo 
predavanja pripravili tako, da se 
kandidati dobro pripravijo na testi
ranje, ki jih čaka. Hkrati se že v 
učilnici pripravljamo na učenje vož
nje, ki ji posvečamo prav posebno 
pozornost. 
Naši inštruktorji poskrbijo, da se 
naporno učenje obvladovanja vozila 
ne spremeni v moro, kar se vsake
mu kandidatu kaj rado pripeti, če 
dobi učiteljsko vzvišenega ali celo 
ostrega in vzkipljivega inštruktorja. 

A V T O Š O L A 

i n g . H U M A R 

Z A U P A N J E 

R O D I 

S P E H 

1 f f 064/311-035 

Večina naših učencev je že tradicio
nalno ženskega spola in kot glavni 
razlog pri izbiri avto šole navajajo 
prav razumevajoč in pomirjujoč od
nos naših inštruktorjev. 
V zadnjem letu smo do izpita po
magali kar 654 kandidatom, kar 
uspejo le nekatere največje avto šo
le v Sloveniji. Ce je v Kranju na pr
vi izpitni vožnji uspešen le vsak 
drugi kandidat, potem si štejemo v 
čast, da imamo inštruktorja, ki 
uspe kar 27 učencev od 30 naučiti 
toliko, da so uspešni že prvič. To 
težko dosegajo tudi odlične nemške 
avto šole. 
Dober glas seže v deveto vas, pra
vdo. V avto šoli Emila Humarja ob 
velikem številu kandidatov, ki pri
hajajo k nam, vedno znova z vese
ljem ugotavhamo, da to drži. Vse 
težave, ki vam bodo med učenjem 
pri nas stopile na pot, bomo z vese
ljem pomagali reševati, ker... 

Z A U P A N J E RODI 

U S P E H 

Prodajalna Sava Kranj 

listnate vzmeti na vseh štirih 
kolesih, kar seveda povz roča 
pretirano poskakovanje na ne
ravnih cestnih p o v r š i n a h . 

K o r a n d a naj bi Slovenijales 
uvažal v glavnem v omejenih 
ko l i č inah za vojaške potrebe, 
če pa se bo ob dokaj ugodni to
varniški ceni, k i naj bi znaša l a 
oko l i 14.000 dolarjev in ne pre
tirano n izk i porabi (nekaj nad 
13 litri plinskega olja na 100 k i 
lometrov), "p r i j e l " na n a š e m tr
gu, bomo vedeli že ob koncu 
le tošnjega leta. D o takrat naj bi 
Slovenijales poskusno uvozi l 
še dva tipa korejskih terencev, 
ki bosta od koranda nekol iko 
man j ša . • M . Gregor i č , slike 
Aleš Gor i šek 
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S E P R I P O R O Č A M O ! 

O d p n e v m a t i k d o l a b o r a t o r i j s k i h z a m a š k o v 

Seveda bi bilo o d v e č pona
vljati, da je kranjska tovarna Sa
va najbolj znana po pnevmati
kah za avtomobile. Seveda je 
temu ustrezna tudi ponudba v 
njihovi tovarniški prodajalni na 
Gregorč ičevi cesti, kjer imajo v 
zalogi vse vrste zimskih in le
tnih pnevmatik tako za osebna 
kot tudi za tovorna vozila. Seve
da pa k temu sodi tudi celovit 
program zračnic . 

Avtomobilisti bodo verjetno 
veseli, da imajo v trgovini v za
logi vse vrste originalnih ali uni
verzalnih p redpražn ikov za av
tomobile, š e posebej, ker na 
vrata trka zima. P redpražn ike 
gurnarne Ptuj boste lahko kupili 
v kompletih ali posamezno, za 

tapeciranje s e d e ž e v pa je na 
voljo posebno usnje Previst. 
Poleg gumenega materiala ima
jo v trgovini tudi vsa ustrezna 
lepila in Savakit, ki vam bo po
m o č pri vstavljanju vetrobran-
skih stekel. Naši jekleni konjički 
zagotovo ne bi delovali, č e ne 
bi imeli klinastih jermenov. Se
veda tudi jermeni prihajajo iz 
kranjske Save in jih prodajajo v 
trgovini. Za nekatera vozila ima
jo tudi zobate, ki n a d o m e š č a j o 
pogonske verige. 

Omeniti je treba š e razne 
profile za stekla in avtomobil
ske zavesice, načr tuje jo pa tudi 
program avtomobilskih cevi. 
Poleg osnovne ponudbe avto
mobilskih tovornih in tudi trak

torskih ter industrijskih pnev
matik, boste v Savini trgovin1 

našli vse za vzdrževanje in čiš
čenje avtomobilov oziroma vse. 
č e m u r r e č e m o avtomobilska 
kozmetika. To so avtomobilsk' 
š ampon i , sredstva za odmrzO' 
vanje, odstranjevanje rje, kadar 
pa ni pri roki vode, si lahk° 
umazane roke očis t i te s k r em 0 

Samil. 

To pa š e ni vse, kar ponujaj 0 

v trgovini. Sava je n a m r e č zna
na tudi kot proizvajalec kern'' 
čnih izdelkov, lepil, razredči ' 1 

vseh vrst umetnega usnja, ' z ° ' 
lacijskih materialov in š e česa* 
kar boste zagotovo našli v n)1' 
hovi prodajalni. 
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T e s t : d a i h a t s u c h a r a d e T S 

h a Š t i r i h k o l e s i h 1 1 . S T R A N 

S v o j e g l a v a p r i v l a č n o s t 
aihatsu charade je prvič zapeljal po cestah že davnega leta 1977, 

P r e d tremi leti pa so ga z novo obl iko predstavili tudi pri nas. N a -
P r eJ je zgodba že znana. Generalni zastopnik Jeklotehna M a r i b o r 
1 sčasoma ponudil na domačem trgu tudi ostale avtomobile te j a 
ponske tovarne, k i so b i l i lani in letos prodajne uspešnice. Daihatsu 
"arade T S smo preizkusil i v sodelovanju ljubljanskega podjetja 
urora auto, k i je pooblaščeni Jeklotehnin prodajalec. 

Nova ob l ika charada je v majhnega avtomobi la vel iko 
* * d u s sodobnimi ob l ikova l - prostora v notranjosti, tako da 

irni trendi in dovolj aerodi- j e obču t ek pri vožnji podoben 
ohk l d a S C l a h k ° P ° s t a v i k o t v mnogo večjih avtomobi-
ron ?• s v o J i m Japonskim in ev- Hh. V tem smislu sta zasnovana 
tem J 1 1 k o n k u r e n t o m - K 1 J u b tudi prednja s edeža , k i sta za 

jnu d a avto na prvi pogled ni spoznanje pretrda, vendar j u je 
ea na ja t rak t ivne jš imi , pa je s m o g o č e pomakni t i dovolj da-
°J0 š i r ino , zaobljenimi l ini ja- i e č nazaj, ne da b i pri tem pre

kori" * v o J s k o ob l ikovan im zad- tirano trpeli potn ik i na zadnji 
»m dovolj svež, da na cesti na eno ali dve tretjini deljivi 

r ? e 8 n e pozornost. Podobno zadnji k l o p i . Prt l jažni prostor 
raV V ^ C k o m b i l i m u z i n e nižjega je primeren avtomobi lom tega 
. , z r eda s tremi vrati, ima tudi razreda, sicer pa pristopen in s 
Parade vel ika b o č n a vrata, k i 
Pn parkiranju na ožjih prosto-
n " povzroča jo nekaj preglavic, 

e ndar so zato bolj p r i r o č n a za 
^stopanje na zadnji sedežn i 

podrto klopjo ne ravno med 
najmanj prostornimi. Tako kot 
je svojsko zasnovano celotno 
vozi lo , je nekol iko nenavadna 
tudi armaturna p lošča . Prva 

B - Resnici na ljubo je treba stvar, k i pade v oči , je meri lnik 
Priznati, da je tudi Japoncem hitrosti na desni strani in ostali 
U s Pelo narediti iz na zunaj mer i ln ik i ter kontrolni instru-

A v t o p l a š č i i z S a v e K r a n j 

t a v a m o v o ž n j o 

Avtomobilska pnevmatika 
skupaj z zavornim sistemom, 
Resami in krmilnim sistem 
^ l o č u j o č e vpliva na aktivno 
l[ a rnost vozila, v katero so vklju-
J^ni vsi ukrepi za zagotovitev 
V a me vožnje . Kako dobro se bo 
^evmatika obnesla na vozilu, 
P a je odvisno od voznika. Š e ta-
1° dobro konstruirano in kvali-
' etno izdelano pnevmatiko lah
ko nevesten voznik onesposobi 
? a varno vožnjo. Pravilna upora-
^ a pnevmatike je torej predpo
n i za njeno kakovostno delo-

anje. 
. Prvi korak za izpolnjevanje te 

ahteve je pravilna izbira avto-
P' a šča. Pri tem so vozniku lah-
. 0 v veliko p o m o č kvalificirani 

u |kanizerji - montažerj i , ki bo-
'zbrali a v t o p l a š č ustreznih 

vsem 
blaš 

e nz i j . Voznik se mora pred-
zavedati, da je vsak avto-

I -č izdelan za neko največjo 
,.^voijeno hitrost. Ker so dovo
l j hitrosti relativno visoke in 

1 2 manjšimi vozili ne presega 

^k^tudi ve, k a k š n a je največja 
^Žna nhromcnitou Pri toi 

]e š e pomembneje, da voz-

remenitvi pa zračni tlak ne 
g?1 e biti manjši od predpisane-

I a * č bolj deformira, večja de-
S f i Racija povzroči m o č n e j š e 

z v a n j e , le-to pa p lašč po-

na obremenitev. Pri tej 

Tehnični podatki: kombili-
muzina s prečno postavlje
nim motorjem, 993 ccm, 38 
kW (52 K S), petstopenjski 
menjalnik. Dolina, širina, vi
šina: 3600 x 1600 x 1385 
mm. Najvišja hitrost: 145 
km /h, pospešek O-100 km: 
14 sek. Poraba goriva po 
ECE normah: 4,2/ 6,2/ 6,7 
l/100 km. Posoda za gorivo: 
371. 

menti, ki j i h sicer ni to l iko , da 
j i h ne bi mogl i nadzirat i , na le
v i . St ikala na roč icah ob vola
nu so povsem enaka kot pri ap-
plausu ali pri terenski ferozi, to 
pa glede na izkušnje pomeni 
precej enostavno vklapljanje 
ž a r o m e t o v in br isalnikov. Ne
ko l iko manj je vozniku v po
m o č t r ikraki volan, k i bi sicer 

A V T O Š O L A 
Z S A M | B & 

ŠKOFJA L O K A 

IGRAJE DO VOZNIŠKEGA ZNANJA 

T E Č A J 
cestnoprometnih predpisov 

3 0 . 1 0 . 1991 

Vožnja na vozilih 

G O L F in O P E L C O R S A 

P o k l i č i t e na t e l e f o n 

631 - 729 

ob nekol iko d r u g a č n i ob l ik i 
lahko dobro pr ipomogel k h i 
tremu o b r a č a n j u , tako pa se 
vse prerado zgodi , da se vozni
kovi roki zapleteta al i pa po 
nepotrebnem zadeneta v vel iko 
stikalo zvočnega signala. Sicer 
pa je armaturni plošči potreb
no priznati dobro preglednost 
in prijetno n o č n o osvetlitev, 
avtomobi lu pa izredno dobro 
okretnost. Za rad i dokaj š i roke 
konstrukcije (1,60 m) in Sem-
peritovih pnevmatik je ena od 
bol jš ih charadovih lastnosti le
ga na cesti, predvsem na suhih 
p o v r š i n a h . 993 kubičn i motor s 
tremi valji je dokaj dobro kos 
svoji nalogi , saj avto brez več
j ih težav zmore skoraj 145 k i lo 
metrov na uro, pri tem pa mu 
je v izdatno podporo n a t a n č e n 
in p r e t e ž n o mehak menjalnik. 
Charade je zaradi ve l ik ih ste
klenih površ in in obeh b o č n i h 
ogledal dobro pregleden avto. 
Noben ih oč i tkov ne gre pr ip i 
sovati niti zavoram, medtem ko 
je motor pri hladnem vžigu ne
ko l iko p o d r h t a v a j o č in zahteva 
dodajanje p l ina . Seveda je tre
ba vedeti, da je v svoji domovi 
ni charade avto, s katerim se 
vozijo tisti , k i za tovrstno 
udobje niso pripravljeni seči 
globlje v ž e p , naš trg pa ima ta
ko ali tako svoje znač i lnos t i , 
vendar pa je treba po drugi 
plati upoš teva t i kvalitetno izde
lavo japonskih avtomobilov, 
kar je v vseh pogledih lastnost 
tudi tega avtomobila . 

• M . Gregor i č , s l ike Aleš 
Gor i šek 

j 6 °du je ali ga celo uniči. Zato 
I j e d n a kontrola z r a č n e g a tla-
l i p ^ 0 pomembna kot polnje-

rezervoarja z gorivom. 
življenjsko dobo avto-

r ^ s č a je od loč i lnega pomena 
r^.^nje voznika med vožnjo, ki 
* * D i bilo kar se da pazljivo. 
j j ^ 1 naleti na pločnike, udarne 
t 0 . . e ali na ostre predmete v av-
&ok ^ u Povzroča jo mikroraz-
ajj e> ki se lahko po nekaj sto 

C e l o nekaj t i soč kilometrih 

Plašč EXACT je bil razvit s 
sodobno računalniško tehnologijo. 

tako poveča jo , da pride do de
fekta. Voznik se zaman s p r a š u 
je, kje naj bi zadnjih petdeset 
metrov vožnje p o š k o d o v a l avto
p l a š č ; to se mu je n a m r e č zgo
dilo že mnogo kilometrov pred 
defektom. 

Tretja pomembna aktiv
nost pa je redna kontrola vide
za av top la šča . Č e velja za avto
p la šč pravilo, da nas »opozori« 
na n a š o malomarnost š e l e po 
dal jšem č a s u , pa je vendarle 
pozitivno dejstvo, da p o š k o d b o . 
»napove«. Nepravilne oblike na 
površini , izbokline, nepravilna 
obraba in podobno so zname
nja, da nekaj ni v redu. Č e bo 
voznik obiskal vulkanizerja, bo 
ta strokovno ocenil nepravilno
sti in dal ustrezen nasvet. V o z 
nik se bo tako izognil menjavi 
p o š k o d o v a n e pnevmatike na 
cesti, kar bi bilo š e najmanj 
neugodno. Povzemimo: č e bo 
imel voznik do a v t o p l a š č a ozi 
roma do celotne pnevmatike 
ustrezen odnos, bo dobro slu
žila svojemu namenu, kar bo v 
zadovoljstvo njemu in tudi izde
lovalcu. 

B . M a r k u n 

KRANJ 

KRANJ -LABORE 

P r i p r a v a v o z i l a z a z i m o p o p o s e b n o u g o d n i 

c e n i 4 8 0 S L T . P r i p r a v a o b s e g a : 

• pregled in nastavitev ventilov, platin, predvžiga 
ter vplinjača, 

• čiščenje oziroma zamenjava svečk, 
• kontrola hladilne tekočine, 
• kontrola akumulatorja, 
• elektronski test zavornega olja, 
• kontrola zavor na testirnih valjih, 
• ostala dela za varno in zanesljivo vožnjo. 

Predhodno naročanje ni potrebno. 

A u r d r a A u r o . 

I Z J E M N A P R I L O Ž N O S T ! ! 
A U R O R A A U T O vam ponuja omejeno količino avtomobilov 
D A I H A T S U po znižanih cenah: 
D A I H A T S U C H A R A D E bencin - 10.990 D E M + 218.100 SLT 
D A I H A T S U C H A R A D E diesel - 13.670 D E M + 296.500 SLT 
D A I H A T S U A P P L A U S E (91 KS) - 16.360 D E M + 324.200 SLT 
D A I H A T S U F E R O Z A - 19.800 D E M + 399.800 SLT 
Vse cene so do registracije in so od 100.000 do 150.000 SLT 
nižje od trenutno veljavnih cen, veljajo pa do razprodaje zaloge. 
Vabimo vas, da nas od 9. - 15. ure, obiščete v našem 
prodajnem salonu na Slovenčevi 24 v Ljubljani ali pokličete 
po tel. (061) 182-444 int. 245. 

P E T R O L 
P E T R O L L j u b l j a n a 

T O E K R A N J 

A V T 0 M 0 B I L I S T I ! 

Z I M A J E Ž E P O K A Z A L A S V O J E Z O B E 

V n a š i h t r g o v i n a h v K r a n j u , M e d v o d a h i n T r 

ž i č u t e r n a v s e h 3 3 b e n c i n s k i h s e r v i s i h n a 

G o r e n j s k e m s m o d o b r o z a l o ž e n i z v s e m p o 

t r e b n i m z a v a š e v o z i l o p o z i m i : 

• s n e ž n e v e r i g e - p r o d a j a S T A R O 

Z A N O V O d o 1 5 . 1 0 . 9 1 

• h l a d i l n e t e k o č i n e 

• u s t r e z n a o l j a i n m a z i v a 

• t e k o č i n e i n r a z n i s p r e j i p r o t i z m r 

z o v a n j u 

• r a z n a s t r g l a z a l e d 

i n š e m a r s i k a j 

$090 /47/// J//¥/W WŠ/jf& / 

S n e ž n a 

v e r i g a 

milijonkrat preizkušena v 
snegu, plundri in zmrzali 

atest ZRMK Ljubljana in TUV Bayern - znak zanesljivosti 

A k c i j a S T A R O - Z A N O V O 
Stare s n e ž n e verige zamenjamo z novimi, ne glede na vrsto, 
dimenzijo in izdelovalca. 

O b d o s t a v i s t a r i h v e r i g b o s t e d o b i l i 

n o v e z a 6 0 0 S L T c e n e j e . 

Do 15.11. vam bodo verige zamenjali v vseh prodajalnah 
avtomobilskih delov, na bencinskih servisih ali neposredno v 
tovarniški trgovini. 

Samo verige o m o g o č a j o varno zimsko vožnjo. 

V E R I G A — [ S > 
L E S C E d a l p s k a 4 3 
tovarnn verig, vijakov, odkovkov, orodij, pncvmatsko-
hldravllcnlh naprav. Industrijske opreme In meril 



Stavke, zlorabe vodilnih položa jev v podjetju in iz i 
gravanje delavcev, n e s p o š t o v a n j e podpisane kole
ktivne pogodbe, s tečaj i , t e h n o l o š k i p resežk i , k r i v i 
čni odpusti z delovnih mest... o vsem tem na ža los t 
lahko vel iko preberete tudi na naš ih ča sop i sn ih 
straneh. Poredkeje pa delavec, k i doživlja take in 
d r u g a č n e kr ivice , v č a s o p i s u najde konkretne na
potke, kje naj išče pravico, nasvet, pomoč , kje sta 
sindikat ali delavski zaupnik, ki bosta vedela, kako 
ravnati v posebnih oko l i šč inah . Upamo, da bo tovr
stni nuji deloma odpomogla tudi n a š a sindikalna 

O B M O Č N A 

O R G A N I Z A C I J A 

Z A G O R E N J S K O 

priloga, ki smo jo skleni l i objavljati redno vsak 
mesec. Tokrat smo jo pr ipravi l i v sodelovanju z 
Območno organizacijo svobodnih sindikatov Go
renjske, ki š te je okol i 35 t i soč č lanov . S tem pa ne 
zapiramo vrat drugim sindikatom. Nasprotno, na 
n a š e č a s o p i s n e strani vabimo vse sindikalne orga
nizacije, k i delijo prostor novoustvarjenega sindi
kalnega pluralizma in čut i jo potrebo po podrobnej
šem o b v e š č a n j u svojega č l ans tva . Današn ja sindi
kalna priloga tudi še nima pravega imena, zato vas 
prosimo, da ob vsebinu sooblikujete tudi njeno 
ime. 

Svobodni Sindikati Slovenije 
Odprto pismo: 

Z a h t e v a m o ! 

V odprtem pismu, k i smo ga gorenjski s indikati spr ičo go
spodarskega z loma posredovali slovenski v lad i , smo ponovno 
postavil i na še zahteve: 
- da vlada pr ipravi celovit pristop k prehodu na gospodarske 

spremembe glede na pol i t ični po loža j v Jugoslaviji in Evrop i in 
pr ipravi socialni program; 

- da sprejme zakon o stečaj ih, k i bo d r u g a č e opredel i l po loža j de
lavcev zaradi s tečaja in vlogo s indikata ; 

- da se ob procesu ukinjanja de lovnih mest ustvarijo pogoji za 
odpiranje n o v i h ; to je zlasti zagotovitev ustreznih sredstev in 
ekonomskih spodbud, s katerimi se bo odpr l nov razvojni c i 
klus in nova delovna mesta; poši l janje delavcev na zavod za za
poslovanje ni reš i tev ; 

- da parlament in vlada ustvarita pogoje za uresn ičevan je in izva
janje kolekt ivnih pogodb in da se sprejme zakon o kolekt ivnih 
pogodbah; 

- da se takoj preneha z administrat ivnim omejevanjem plač , da 
vlada zagotovi p o r o š t v o za izp lačevan je za j amčen ih osebnih 
dohodkov in nadomesti l , d o l o č e n i h v zakonu za primere, ko 
podjetja nimajo sredstev, najkasneje do 18. v mesecu; 

- da se razbremeni gospodarstvo in bruto osebni dohodk i , skrat
ka, da se poceni delovanje d r žave . 

S i n d i k a t o r g a n i z i r a n t u d i p o 

d e j a v n o s t i h 

O b m o č n a organizacija svobodnih sindikatov Gorenjske je 
bi la ustanovljena 20. marca 1991, in sicer za o b m o č j a Jesenice, 
Radovl j ica , Skofja L o k a , Tržič in deloma Kranj . Delujejo tudi 
o b m o č n i odbor i s indikatov dejavnosti, in sicer: 
- kovinska in elektroindustrija (Edo Kavč i č ) ; 
- tekstilna in usnjarsko predelovalna industrija (Tone Rozman) ; 
- g r a d b e n i š t v o (Mar ta Mule j ) ; 
- trgovina (Mar ta Smolej); 
- kmetijstvo in živi lska industrija ( D u š a n Č a t e r ) ; 
- gostinstvo in turizem ( M i r s a d M u l a l i č ) ; 
- komunalno in stanovanjsko gospodarstvo (Jože Š t r aus ) ; 
- d r u ž b e n i in d ržavn i organi (Boris Sodja); 
- lesarstvo (Tone G o r i č a n ) . 
Sindikat i podjetij iz dejavnosti, k i še niso osnovale o b m o č n e g a 
odbora ali ga ne nameravajo, sodelujejo neposredno z o b m o č n o 
organizacijo al i s indikat i dejavnosti na republ i šk i ravni. N a G o 
renjskem so tak i : gozdarstvo (Vinko Grg ič ) , promet (Dane Poto
čnik) , obrt (An ton Smrekar) in nekovinska industrija (Pavle Č a -
dež) . 

S o c i a l n o p a r t n e r s t v o 

Zahtevamo socialno partnerstvo predvsem z motivom, da 
d o s e ž e m o spremembe odnosov v družb i in m o ž n o s t vpliva in so
delovanja delavcev v nj ih: 
- v obl ikovanju in sprejemu ustave, ki bo s svojimi d o l o č b a m i za

gotovila s indikalne svobošč ine in socialno-ekonomske pravice 
ter participacijo delavcev na ravni pravnih držav razvite Evro
p a 

- v tako jšn jem lastninjenju d r u ž b e n e lastnine, ki bo delavcem in 
upokojencem zagotovilo na n e o d p l a č a n nač in so las tn i š tvo , 
skladno z nj ihovim prispevkom k povečan ju d r u ž b e n e g a pre
možen ja ; 

- v soupravljanju delavcev, k i mora biti z ustavo opredeljeno kot 
ustavna pravica, ki je tudi zakon ne more omejiti in k i temelji 
na delu delavca 

- v vp l ivu sindikatov na obl ikovanju in sprejem zakonov, k i ure
jajo pravni in socialno-ekonomski po loža j in pravice delavcev v 
parlamentu; v pravni in socialni državi je normalno, da sindika
ti .svoja s tal išča in predloge v zvezi s tem usklajujejo z vlado in 
delodajalci ter v parlamentu; 

- v zagotovitvi celovitega pravnega varstva č lana- in sindikalnega 
zaupn ika ; pravno varstvo pravic č l anov pred samovoljo poslo
vodnih struktur in delodajalcev, strokovno p o m o č s indikatom v 
podjetjih in organizacijah ter zastovanje po pooblast i lu, so v 
teh razmerah prednostne funkcije sindikata. 

K d o p r a v z a p r a v s m o 

O b m o č n a organizacija Zveze svobodnih sindikatov za 
Gorenjsko je sestavni del 410 t isoč č l anske organizacije svo
bodnih sindikatov, organizirane v 20 sindikat ih dejavnosti in 
15 o b m o č n i h organizacijah. 

S prv im kongresom svobodnih sindikatov smo se od loč i 
l i , da mora naša organizacija prenehati z dotedanjo vsebino 
in n a č i n o m delovanja. O b m o č n i s indikati so postali organiza
cijski element, prek katerega imajo s indikat i dejavnosti vzpo
stavljen neposredni in nepretrgani stik s č l ans tvom. To bodo 
ugotovil i tudi od nas ločeni del i , saj tisti, ki se zapirajo v ožje 
o b m o č j e , nimajo vpl iva navzgor, tisti, k i se zapirajo na repu
bliški p a n o ž n i ravni, pa nimajo neposrednega stika s č lan
stvom. Krepi tev stroke; zaupanje in spoš tovan je so temelj de
lovanja o b m o č n e sindikalne organizacije za Gorenjsko. V 
svobodne sindikate je na Gorenjskem vč lan jen ih 35 t isoč de
lavcev, z vč lan jevan jem pa smo začeli p r a k t i č n o iz ničle . N i h 
če nam ne more oči tat i avtomatizma vč lanjevanja . To član
stvo je naša legitimnost in s ponosom lahko r e č e m o , da smo 
opravi l i s hipoteko obveznega č lans tva . 

N a hrbtni strani č l anske izkaznice smo opredel i l i pravice 
č l anov , k i j i h lahko uveljavljajo le z izkaznico . Nekateri pro
jekti se že uresn iču je jo , drugi še nastajajo. S prenovljeno per
sonalno strokovno s lužbo postajamo resni in trdi pogajalci, 
ko gre za zašč i to interesov č lans tva . 

B i l i smo prvi in edini s indikat i , ki smo leta 1990 podpisa
l i , registrirali in objavil i s p l o š n o kolekt ivno pogodbo za go
spodarstvo in p a n o ž n e kolektivne pogodbe. V ta dokument je 
bi lo v loženega vel iko znanja, truda in sredstev, zato je naša 
naloga poskrbeti , da se njegova do loč i l a tudi izvajajo. K o l e 
ktivne pogodbe niso pol i t ični akt, p a č pa je tovrstno pogaja
nje resno strokovno delo, k i zahteva r a z l o č n o razpoznavanje 
interesov pogajalskih partnerjev; avtonomni delovnopravni 
akt, k i ureja razmerja med delom in kap i ta lom; akt, s katerim 
je pravica zagotovljena in iztožlj iva. Z analizo, k i smo jo izde
la l i v gorenjskem svobodnem sindikatu, ugotavljamo neodgo
voren odnos vodstev do kolet ivnih pogodb v mnogih gorenj
skih podjetij, kjer želijo pravice in obveznosti delavcev opre
deljevati v prav i ln ik ih . Te sprejemajo organi upravljanja, k i 
se spreminjajo v organe vodenja. G r o b o se kršijo normativna 
in tarifna do loč i l a kolekt ivnih pogodb, izkor išča se odsotnost 
institucij nadzora, saj je znano, da so ukinjeni d r u ž b e n i pra
vobrani lc i samoupravljanja, da je delo inšpekci jsk ih s lužb 
premalo u č i n k o v i t o , da pos lovodni delavci dobivajo večja po
oblasti la. Delavec je prek noči ostal brez zašči te in p o m o č i , 
zloraba delovnopravne zakonodaje in kolektivne pogodbe pa 
postaja vsakodnevni pojav. Osebni dohodk i se še vedno ad
ministrativno urejajo in omejujejo. Zarad i nejasne pr ihodno
sti se širita strah in nezadovoljstvo med delavci, naša zahteva 
je, da le delo zagotovi socialno varnost, ne pa socialni progra
mi , temelječi na k r š č a n s k e m ali drugem usmiljenju. 

Vse več iskalcev pravne p o m o č i nas tudi obvezuje k izde
lavi projekta s indikalne pravne p o m o č i na Gorenjskem. Eden 
od pogojev za tako vsebinsko zasnovano delovanje gorenj
skih svobodnih sindikatov sta tudi vsestranska obveščenos t in 
strokovna usposobljenost s ind ika ln ih zaupnikov. 

Predsednik: 
Sandi Bartol 

P r o f e s i o n a l c i 

Z a izvajanje nalog o b m o č n e sindikalne 
organizacije je z a d o l ž e n a strokovna slu
žba , k i se postopno oblikuje v tako se
stavo, ki bo sposobna nuditi č lans tvu 
vso p o m o č . 
Predsednik o b m o č n e organizacije s indi
katov Gorenjske je SANDI BARTOL. 
Rojen je 8. februarja 1944 na V r h u v ob
čini Trebnje. Po osnovni šoli in srednji 
mlekarski šoli se je zaposl i l v Ljubl jan
skih mlekarnah na posameznih strokov
nih p o d r o č j i h , nazadnje kot v. d. uprav
nika mlekarne v R a d e č a h . Leta 1968 se 
je zaposl i l v Kmet i j sk i zadrugi v Škofji 
L o k i , kjer je do 1978. vodi l mlekarno. V 

tem obdobju je s spremembo tehnologije in organizacije eko
nomsko in t e h n o l o š k o saniral obrat. Potem je prevzel vodenje tr
govske in investicijske dejavnosti in dosegel lepe rezultate, saj je 
bi lo v tem obdobju obnovljenih in posodobljenih več poslovalnic 
v obč in i Skofja L o k a . Z a delo v K Z je prejel posebno priznanje 
K Z Skofja L o k a in nagrado o b č i n e Skofja L o k a za leto 1980. Ta 
čas je konča l srednjo komercia lno šolo v Kran ju ter prvo stopnjo 
kadrovsko i zob raževa lne smeri na V i s o k i šoli za organizacijo de
la v Kran ju . V s indikalno delo je vpet od leta 1968, sprva kot 
predsednik sindikata v Kmet i j sk i zadrugi , zatem član predsed
stva in kasneje kot predsednik takratnega obč in skega sveta. O d 
1984 do 1986. leta je bi l predsednik r epub l i škega sindikata agro-
živilstva ter č lan zveznega sindikata kmetijstva. N a ustanovni seji 
o b m o č n e organizacije svobodnih sindikatov Gorenjske marca le
tos je bi l izvoljen za njenega predsednika. Je č lan sveta Z S S S ter 
sodeluje v delovnih telesih zveze. 

Voljena in imenovana profesionalna s indikalna delavca na 
Gorenjskem sta še MILENA SITAR v Škofji L o k i in BOGO KOŠ-
NIK\ Radovl j i c i . 

S i n d i k a l n a p i s a r n a 

V vseh gorenjskih obč insk ih s redišč ih delujejo sindikalne p 1 ' 
same, kjer č l ans tvo lahko dobi organizacijsko in strokovno po-
m o č , informacije, pravno p o m o č in svetovanje. 

JESENICE; Maršala Tita 86, telefon 81-585 
Teče jo zakl jučni pogovori z dvema kandidatoma za redno pra
vno in strokovno s lužbo z a o b m o č j e Jesenic, k i naj bi začela delo
vati z nov im letom. Dotlej bo d e ž u r s t v o na sedežu sindikata 
opravljala Olga Labura, in sicer vsak dan od ponedeljka do petk& 
od 8. do 14. ure. Pravno p o m o č za č lane sindikata pa vsak četrte* 
od 14. do 16. ure nudi advokat Zdravko Rus. 

RADOVLJICA, Gorenjska cesta 25, telefon 75-262 
Sind ika ln i zaupnik v obč in i in strokovni delavec za o b m o č n e od-
bore sindikatov g r a d b e n i š t v a , gostinstva in turizma, komunalne
ga in stanovanjskega gospodarstva je Bogo Košnik. S indikalna p 1 ' 
sarna je odprta od ponedeljka do petka od 7. do 15. ure. Pravna 
p o m o č za č lane s indikata: vsak ponedeljek od 13. do 16. ure, advo
kat Zdravko Rus. 

SKOFJA L O K A , Kidričeva 1, telefon 620-201 in 622-291 
Sind ika ln i zaupnik v občin i in strokovni sodelavec za o b m o č n e 
odbore sindikatov trgovine, kmetijstva in živilske industrije, 
d r u ž b e n i h in d r ž a v n i h organov ter lesarstva je Sandi Bartol. Se
kretarka o b m o č n e g a sveta in za sindikate podjetij, ki se ne pove
zujejo v o b m o č n e odbore sindiktov dejavnosti, je Milena Sitar. 
Sindika lna pisarna je odprta od ponedeljka do petka od 7. do /'* 
ure. Pravna p o m o č za č lane s indikata: vsak torek od 13. do 16. ure, 
dipl. pravnica Lucija Vuga za s indikalne zaupnike in nujne prime
re pa vsak dan od 7. do 15. ure, razen srede. 

TRŽIČ, Bračičeva 4, telefon 50-354 
V s indikalni pisarni , ki je odprta od ponedeljka do petka od 8. do 
14. ure sta na voljo Ivanka Ahačičm o b č a s n o Tone Rozman, pred
sednik o b m o č n e g a odbora tekstilne in obutvene industrije. Pra
vna p o m o č : vsako sredo od 8. do 15. ure, dipl. pravnica Lucija VugO« 
KRANJ, Poštna ulica 3, telefon 218-160 Naloge sindikalnih zaupni
kov začasno opravljata Sandi Bartol in Milena Sitar, medtem ko 
pravno p o m o č nudi Lucija Vuga. Č e ostanejo vrata kranjske sin
dikalne pisarne zaprta in telefon gluh, naj se č lans tvo o b r a č a na 
naslov v Škofji L o k i . 

P r a v n i k v s l u ž b i s i n d i k a l n e g a članstva 

Poleg neposrednega svetovanja in pravne p o m o č i posameZ' 
n ikom razš i r j amo s indikalno pravno varstvo tudi na s indikalni 
organizacije in svetovanje s ind ika ln im zaupnikom. 

Pri o b m o č n e m svetu je redno zaposlena d ip l . pravnica 
jo Vuga, na katero se lahko o b r a č a t e vsi s indikalni zaupnik i , k a ' 
dar gre za naslednja pravna vprašan ja pri vašem delu : 
- delovnopravna zakonodaja 
- pod je tn i ške kolektivne pogodbe 
- pogodbe o zaposli tvi 
- d isc ip l inski postopki 
- procesi lastninjenja 
- stečaji , l ikvidacije in drugo. 
Sedež pravne s lužbe je v Škofji L o k i , Kidr ičeva 1, t e l e f ° n 

620-201, dela pa tudi v Tržiču . 

Območni sindikat: 

v s e s t r a n s k e n a l o g e j 

O b m o č n a organizacija sindikatov ima naslednje naloge: 
- sodelovanje in strokovna p o m o č pri sklepanju kolekt ivnih P 

godb v podjetjih in zavodih ter nadzor nad njihovim izvaj 
njem; V a . 

- pravna p o m o č in svetovanje s ind ika ln im zaupnikom in sindik 
tom podjetij, zastopanje č l anov po pooblas t i lu ; 

- solidarnost do č lans tva , p o m o č i in ugodnosti po programu; 
- i zobraževan je in usposabljanje s ind ika ln ih zaupnikov; 
- organizacija in strokovna p o m o č pri stavkah, protestih in dr 

gih ob l ikah sindikalnega pr i t iska; 
- uveljavljanje interesov č lans tva v odnosu do lokaln ih oblasti; 
- posredovanje in p o m o č nezaposlenim pri iskanju zaposlitve. 

T o v o r n j a k p o m o č i h r v a š k i m 

s i n d i k a t o m 

dil« V dobrodelno akcijo pomoči hrvaškim sindikatom, k i jo je v O " n 0 

Zveza svobodnih sindikatov Slovenije, se je vključila tudi obm°£ 
organizacija z Gorenjskega. M i n u l i petek so s tovornjakom škof i j 
loške L T H poslali sosedom v stiski blago, k i ga je prispevalo d e 

gorenjskih f i rm. Čevljarna Ratitovec je prispevala 50 parov 
vljev, Poliks iz Ž i rov 20 parov čevljev, ABC Loka dva kartona P 
ri la , Kroj iz Škofje Loke karton konfekcije, Peks pa dva k a t ° 
peciva. Mercator iz Tržiča in Kmetijska zadruga Križe sta Pf , s^v? 

pa delovne obleke in škornje . A l p i n a bo darovala iz svojih p O 5 ' 0 

valnic 400 - 500 parov čevljev, Gorenjska predi lnica pa blag 0 -

r - p ^ M ^ B peciva, irienuiur iz i i / . i c i m i\rnriij.\nu zuurugu i v i i / c sia y 
i y M « 1 * / 4 k vala tri tone krompirja, BPTTRnč prevleke za odeje, tržiški 
r j^WP^^fc»^fc r,.. HP1OVI-W» nKl^ tp in t l n rn ip Atninn Kn rt«rr,\/nl'i t-7 evnuh P 



T orek , 2 2 . o k t o b r a 1991 
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Podpredsednik A n d r e j O c v i r k v k l u b u g o r e n j s k i h d irektor jev v P r e d d v o r u 

S S r b i d o g o v o r š e n i m o g o č 

$ Hrvati je plačilni promet dogovorjen, v kratkem bo z BiH, nato še z Makedonci, s Srbi pa 
"rez političnega soglasja še ni mogoč. 

•"eddvor, 17. oktobra - Trč i la sta dva nekonvertibilna denarna s i 
jema, slovenski in jugoslovanski, zato se krešejo iskre, tol iko bolj, 
/ r nihče, celo Srbi niso verjeli, da bo Slovenija uvedla svoj denar. 

e * Šest mesecev bodo stvari že tol iko jasne, da bomo konec marca 
Prihodnje leto lahko dobil i pravi denar, je v klubu gorenjskih d i -

eMorjev v Preddvoru dejal podpredsednik slovenske vlade dr. A n -
r e J Ocvirk . Spregovoril je tudi o drugih aktualnih gospodarskih 

p. r?blomih, odločno zavrača zamrznitev plač in cen, vendar v sloven-
*' vladi vsi ne mislijo tako. P rep r i čan je, da so rešitve potrebne 

Predvsem pri podpovprečnih podjetjih (in p l ačah) , saj bo sicer stav
kovni Val " . . . ...,.l,r . nui ikoion 0 v n i val novembra neizbežen. 

Vsi smo vedeli, kaj se bo 
godilo 8. oktobra, res pa je, da 
snio to izpeljali brez velikega 
POrnpa, imal i smo namige, naj 
^°r imo tako, je dejal dr. A n -

r£j Ocvi rk , ko je spregovoril o 
e žayah p lač i lnega prometa z 
. r Vgimi republ ikami . Slovenija 

J e 'mala ob uvedbi samostojne-
° a. denarnega sistema skoraj 14 
^'••jard dinarjev terjatev do 

r u g i h republik. Točn i so sicer 
Podatki ob koncu prvega polle-
^a> ko je Slovenija v druge re-
Publike prodala 23 odstotkov 
,. v°jega blaga, kupci pa so j i b i -

1 dolžni 13 mil i jard dinarjev, 
° c enjujejo pa, da je do konca 

ePtembra dolg še narastel. 

Jihče ni verjel da bodo Slo-
Ĵ ci uvedli svoj denar 

Nihče , celo Srbi niso verjeli, 
a bomo uvedli svoj denar, vsi 

P a se bojijo, zlasti Hrva t i , da 
.Prno s tem denarjem vdr l i v 
. , r | arski denarni sistem, kar bi 

j ̂ g i verjetno res stori l i , je de-
] a ' dr. Andre j Ocvi rk in zavrni l 
^ • " š n o k o l i m o ž n o s t , da bi 
' °veni ja to napravila. Pri N a -

^°dni banki Jugoslavije je Slo-
^nija z a d o l ž e n a za 18 mil i jard 

f a r j e v bankovcev, v Beogra-
u pa so i z računa l i , da je tega 

* a 27 mil i jard dinarjev. Zato iš-
^jo nevtralno mednarodno i n 
t u i c i j o , k i bo sodelovala pri 
b o j a n j u v tem sporu. 

, S H r v a š k o so na vladni ravni 
? dogovori l i , da bo medseboj-

• 1 Plačilni promet poslej pote-
a ' s p o m o č j o n e r e z i d e n č n i h 

a Čunov, za kar je še potrebno 
• °glasje parlamenta. Z Bosno 
.n Hercegovino, naj bi t a k š n e 
^°govor skleni l i v tedni dn i , 
• a t ° tudi z Makedoni jo . S Srbi-

J 0 Pa o besedah podpredsedni

ka Ocv i rka še ni m o g o č , saj ga 
pogojujejo s po l i t i čn im soglas
jem podobno tudi kraje premo
ženja , k i j i m pravijo nacional i 
zacije po M a r k o v i č e v e m zako
nu. 

Bodo j užn i trgi ostali ali ne, 
še ni povsem jasno, je dejal dr. 
Ocv i rk , vsekakor pa v primeru 
njihovega izpada ne bo m o č 
čez n o č za 20 odstotkov pove
čati izvoz drugam. Sovjetski trg 
je p r o b l e m a t i č e n zaradi proble
m a t i č n e g a financiranja, preo
stanejo torej zahodni trgi. Pr i 
pravite predloge za ekonomsko 
sodelovanje z N e m č i j o , ko se 
bodo razmere umir i le , saj so 
b i l i zadnji razgovori s kancler
jem K o h l o m obetavni, je direk
torje pozval dr. Ocvi rk . 

Bodo plače in cene zamrz
njene 

Govor ice o zamrznitvi p l ač 
in niso oč i tno niso povsem iz 
trte zvite, saj je dr. Ocvi rk že 
uvodoma spregovoril o tem. 
O d l o č n o sem proti zamrzni tvi , 
saj sem se j i tudi sam kot direk
tor vedno znal izognit i , vendar 
pa v slovenski v ladi vsi ne mi 
slijo tako. Potreben bo dogo
vor s s indikat i , tam, kjer so pla
če nizke in razbremeniti gospo
darstvo, zlasti delovno intenzi
vno, č ep rav so pri t iski tudi v 
d r u ž b e n i sferi strahotni. Č e ne 
bo reši tev, zlasti za podpovpre
čna podjetja, potem bo stavko
vni val novembra ne izbežen . 

Pri cenah pa so k l jučnega 
pomena cene infrastrukturnih 
dejavnosti in prehrambene in
dustrije, vse druge niso proble
m a t i č n e , je dejal dr. Ocvi rk . 
P r i č a k u j e m o torej lahko pose
ge d ržave le pri cenah infra
strukturnih (pravi loma mono-

^ovator j i š k o f j e l o š k e o b č i n e za leto 1990 

K a r d v a i z T e h t n i c e 
d , Ja L o k a , 17. oktobra - Enajsto leto zapored so podeli l i nagra-
( '"ovator leta, tokrat so j ih prejeli Mar j an Prevc in M i h a Poto
mk *'z ^ Loke. 

*n ^ . ° m ' s i j o za podelitev pr i -
s

 a n J in nagrad Inovator leta 
g a

 l ?krat sestavljali M i h a Bo-
{} aJ> Sonja Jakopin in Bojan 
» J l r e u \ od loč i l a seje za tri na-

a p d e in plaketo, 
hn p^ 0 n a 8 r a d o je prejel M a r -
jE] P'evc za dosežke pri razvo-
t e u n ? v e elektronske precizne 

l n i c e v podjetju Tehtnica v 

Gosta kluba gorenjskih direktorjev sta bila tokrat tudi Srečko 
Štrukelj, slovenski podjetnih iz Gorice v Italiji, in predstavnik 
Goriške banke Boris Baša. Štrukelj je dejal, da je italijanski trg 
za naša podjetja dober, pomaga tudi država, ki je Sloveniji že 
odprla za 40 milijard lir kreditnih linij. Vendar pa vam država 
ne bo poiskala poslovnih partnerjev, pomagati si morate sami, 
italijanski partnerji so pripravljeni na osnovi pogodb pošiljati tu
di surovine v predelavo, je ponudil sodelovanje. Boris Baša je v 
Goriški banki, ki ima deželni značaj, zadolžen prav za sodelova
nje s Slovenijo, kako močna je ta banka, pove dejstvo, da bo fi
nancirala gradnjo goriškega kraka avtoceste. Baša je omenil 90 
milijard lir novih kreditnih linij za Slovenijo, seveda pa morajo 
slovenska podjetja z njimi stopiti v stike prek korespondečne, 
banke v Sloveniji, torej v glavnem prek Ljubljanske banke. 

polnih) dejavnosti in pri cenah 
osnovnih življenjskih potreb
ščin. 

Stavke imajo socialno, pa tu
di po l i t i čno sestavino, kar velja 
tudi za zdravstveno in šo l sko , 
je še dejal dr. Ocv i rk , zaradi 
stavk pa je ekonomsko tvega
nje večje, prednost daje M a d 
ž a r o m , Pol jakom, ki z bistveno 
nižjimi ceni prodirajo na za
hodne trge. 

E m i l M i l a n Pintar pa je ob 
tem spomni l , kako je že pred 
č a s o m napovedal , da so d ruž 
bene dejavnosti preizkusni ka
men za vsako vlado in bo torej 
v k r i z i , ko se bo sesula prva, 
n a t a n č n o to se zdaj dogaja z 
zdravstvom, tudi s šo l s tvom, 
sledilo pa bo sesutje kulture in 
raziskovanja. 

Omejeni bančni plasmaji 
Banka Slovenija je omejila 

b a n č n e plasmaje, pri tem pa je 
p r o b l e m a t i č n o , da je bi lo to 
storjeno 15. oktobra za 11. ok
tober, vmes so štirje dnevi , 
medtem se je lahko marsikaj 
zgodi lo , je opozor i l direktor 
Gorenjske banke Zla to Kavč ič , 
ki opozarja tudi na problemati
čnos t linearnega ukrepa, zaradi 
česar so se pr i toževa l i že do
slej, zaradi podobn ih ukrepov 
N B J . M i m o parlamenta je b i l 
uveden tudi 1-odstoten sekun
darni davek pri obrestovanju 
obvezne rezerve, k i se bo stekal 
v p r o r a č u n . Dr . Ocvi rk je odgo
vor i l , da je razlog omejevanja 
b a n č n i h plasmajev vel ika l i 
kvidnost Ljubljanske banke (5 

dela l i so "miniaturni p l insk i 
h lad i ln i stroj po S t i r l ingu" za 
doseganje temperatur pod mi 
nus 200 stopinj Celz i ja , kar je 
rezultat vrste inovacij . Name
njeni so hlajenju v mikroelek-
t ron ik i , hlajenju super prevod
nih materialov, raznih tkiv v 
medic ih i in podobno, izdelek 
sodi v svetovni vrh. 

Tretjo nagrado je prejel M i 
ha Po točn ik iz Tehtnice Želez
n ik i za razvoj dveh novih apa
ratov: e lekt r ični vibrator % in-

I z lušči t i velja tudi misel, 
ki jo je dr. Andrej Ocvirk iz
rekel o jeseniški Železarni. 
Neposredno se sicer ne 
ukvarja z njo, saj je "zadol
žen " za še bolj problemtično 
tovarno aluminija Kidričevo, 
z jeseniško Železarno pa se 
ubada minister Izidor Rejc. 
Oba velika slovenska indu
strijska obrata imata seveda 
veliko neplačanih računov. 
Vendar pa je za jeseniško 
Železarno v narodnogospo
darskem in socialnem pogle
du najceneje, da obratuje, 
saj je bolje, da ljudje delajo, 
kot da so doma. 

mil i jard dinarjev 7. oktobra). 
O b d a v č i t e v obvezne rezerve je 
b i la sprejeta v soglasju z Banko 
Slovenije je dejal dr. Ocvi rk in 
vp rašan je obrni l k stopnji reva
lorizacije, k i jo uporabljajo po
slovne banke, saj se giblje od 
44 do 48 odstotkov, ekskontna 
stopnja pa je 24-odstotna. T u d i 
bankir j i , k i nimajo kontamini
rane celotne aktivne, upora
bljajo tako visoke obrestne me
re. T o m a ž Koš i r iz Gorenjske 
banke pa je dejal, da bi b i lo 
bolje, če bi poveča l i obvezno 
rezervo in s tem zmanjša l i viso
ko l ikvidnost pos lovnih bank, 
kot pa da omejujejo b a n č n e 
plasmaje, kar p o v z r o č a višje 
s t roške . 

N a vp rašan je , kdaj bo spre
jet zakon o javnem dolgu, pa 
dr. Ocvi rk ni odgovor i l , i zv i l se 
je z besedami, da prej kot zako
ni o drugih ob l ikah varčevan ja . 

kubatorski vibrator-tresalnik, 
uporabljajo j i h v laboratorij ih 
za mešan j e večjih količin teko
čin. 

Podjetje Tehtnica Že lezn ik i 
pa je prejelo plaketo za vzorno 
organizirano inovativno dejav
nost v lanskem letu. Z a kole
ktiv s 114 zaposlenimi, k i j i h že 
vrsto let vodi direktor Ivan L a 
zar, je ve l ika pridobitev osvoji
tev d r u ž i n e elektronskih preciz
nih tehtnic, k i sodijo v sam sve
tovni vrh. • H . Brudar 

Že lezn ik ih . Namejene so labo
ratorijem, zdravstvu, industrij i 
in š o l a m , Tehtnica pa je edini 
proizvajalec tovrstne opreme 
pri nas. 

Drugo nagrado so prejeli 
M i h a Bebler, Franc M e g u š a r in 
Roman Mesec z Inš t i tu ta Z o r a n 
Rant v Škofji L o k i , razvi l i in iz-

Kranj , 18. oktobra - Podjetje za proizvodnjo, inženir ing in trgovino 
Dolnov v Kranju je slovesno odprlo nove prostore projektivnega bi 
roja in trgovine. Slavnostni govornik je b i l Vlad imi r M o h o r i č , 
predsednik kranjskega izvršnega sveta, k i je dejal, naj bo takšn ih 
dogodkov še več. Dolnov je nasledil propadli Inženir ing, k i ga je 
dan pred stečajem prevzel Peter Ž ibe r t , k i je v dveh poplačal 600 t i 
soč mark škode in investiral pr ib l ižno 1 milijon mark. Vs i tisti , k i 
so dvomili o tem, da bo podjetje rešil zasebnik, so se torej zmot i l i . 
M . V . Foto: G . S in ik 

GOSPODARSKI KOMENTAR 

MARIJA VOLČJAK 

M o r a t o r i j 

Kaj je moratorij, smo pri nas prvič slišali in začeli razmišljali o 
njem. ko so se iztekali lagodni socialistični časi. Tedaj se je nanašal 
na odlog odplačevanja tujih dolgov. V času Milkinc oziroma "bon
ske vlade" so nam morali tuji finančniki izračunati, koliko denarja 
smo dolžni svetu, hkrati s tem računom pa je prišla prva streznitev, 
da je tega zelo veliko in da potrebujemo moratorij. Podaljšanje pla
čilnega roka oziroma odlog plačila je izvirni pomen tega pojma. 

Danes pa je beseda moratorij vse pogosteje uporabljana. Smo 
potemtakem v vedno večjem "zosu"? Seveda živimo slabše, kot smo 
v času bencinskim bonov (cinik bi dejal, zdaj jih imamo za vse), ven
dar ne zgolj zaradi tega, ker ne moremo odplačati dolgov, temveč za
to, ker so z vso silovitostjo priplavali na površje tudi vsi drugi pro
blemi, ki so se dolga leta skrivali po navidezno mimo socialistično 
gladino, privedli končno do spremembe političnega sistema in po
stopnega razreševanja starih grehov. Nič čudnega torej, če je beseda 
moratorij dandanes tolikokrat uporabljena, tudi v povsem druga
čnih kontekstih, kot je odlaganje plačil. Tako smo denimo imeli mo
ratorij nad sečnjo v gozdovih, uveden je bil moratorij na stečaje pod-
jetjij, sociologi govore o psihosociološkem moratoriju mladih gene
racij, ki ne morejo dobiti dela, vse pa kaze, da nas v kratkem čaka 
tudi moratorij na lastninjenje podjetij. Gre torej za to, da v času mo
ratorija nekaterih stvari ne bi počeli oziroma ne moremo početi, bi
stvo pa je nedvomno v tem. da gre za odlaganje problemov, da je za
gata tolikšna kot pri dolgu, ki ga ne moremo plačati, ker nimamo 
denarja. 

Tiskovni predstavnik slovenske vlade je že minulo sredo redak
cijam razposlal obvestila, da bo vlada na zaprti seji obravnavala 
moratorij na lastninjenje podjetij, nato pa je za nekaj dni zavladala 
tišina. Mar ni ali pa je tiskovni predstavnik dogodke prehitel in tan
čico odstrnil tam, kjer je ne bi smel? Sprejem moratorija na lastni
njenje podjetij namreč ni nič drugega kot priznanje, da se je vlada 
pri lastninski zakonodaji zaletava z glavo v predebel zid, da je bil 
zasuk vsebine zakona od osnutka do predloga le prevelik in je obti
čal v zboru združenega dela, kjer ne vidi več poti naprej. Mar torej 
te dni še skušajo doseči soglasje in bo moratorij sprejet na četrtkovi 
seji ? 

Povsem drugačen pomen bi namreč imel moratorij, če bi ga slo
venska vlada podobno kot za sečnjo v gozdovih (za kar je poskrbela 
Omanova kmečka stranka) sprejela kinalu po svojem nastopu. Tedaj 
bi vsi verjeli, da ji gre predvsem za to, da prepreči kraje družbenega 
premoženja, zdaj pa bi bilo takšno sklicevanje na poštenost že na
ravnost smešno. Vsi tisti, ki jim je dišala družbena lastnina, so imeli 
že več kot dovolj časa, da so si jo prilastili, saj že vrabci na strehi 
čivkajo, kako je to moč napraviti. Razlika je le v tem, da ponekod 
vodilna ekipa to napravi sama in tako dobesedno pred nosom delav
cem spelje podjetje ali pa pridno poslujejo s pomočjo "by-pass" firm 
in bo tako staro podjetje hipoma čmoknilo v stečaj, ko bo odpra
vljen moratorij na stečaje. Ali pa to napravi za celotni kolektiv in se 
v teh razmerah takšnemu lastninjenju lahko celo priklonimo. Koli
kor poznamo primere, lahko rečemo, da se za celoten kolektiv odlo
čijo direktorji, ki že vrsto let dobesedno živijo s tovarno, ki se dobro 
zavedajo, kako pomembno je zadovoljstvo delavcev in da je lahko 
na dolgi rok dober le tisti direktor, ki mu delavci zaupajo. Kar nekaj 
primerov pa poznamo, da se je za polastninjenja odločila le vodilna 
ekipa, to so manjša podjetja, direktorji pa v njih še nimajo dolgega 
staža, nekateri so z neverjetnim posluhom za razmere pravočasno 
pri frčali iz rdeče politike, torej v časih, ko je direktorje še nameščala 
politika. 

Težko je torej reči, da vsi direktorji po vrsti kradejo, mnogi, ki 
dobro delajo, upravičeno to razumejo kot žaljivko. Vprašanje, ki si 
ga v tem trenutku zastavljamo, pa se glasi, bodo vsi tisti, ki zdaj kra
dejo družbeno premoženje kaznovani, saj je navsezadnje njihova 
kraja zelo podobna povojnim nacionalizacijam, v obratnem smislu 
seveda. Prav bi bilo, da bi bili tisti, ki so podjatja polastninili v oz
kem menedžerskem krogu, medtem ko je težko reči, da mora enaka 
strogost veljati za tiste, ki so upoštevali celotni kolektiv, zlasti, če so 
ga vodilni že vrsto let uspešno vodili. 

Z a d n j i č s m o zavrtel i " E l a n o v tr i ler" 

Bo Elanove zgodbe konec... 

Begunje, 18. oktobra - Po na t ančno letu dni je s tečajna ekipa 
Elana pod vodstvom Igorja Tr i l ler ja zadnjič skl icala č a s n i k a r s k o 
konferenco, na njej je sicer padlo nekaj pikantnih vprašan j , pre
žemalo pa nas je občutje , da bo s prodajo podjetja v stečaju E l a 
nove zgodbe konec. Bo tema zagrni la tudi vse nekdanje Elanove 
lumparije... Verjetno, morda pa ne za večno. 

Stečajna ekipa pod vodstvom Igorja Tril lerja torej odha
ja , da ne bi ostali na cesti, kakor je šal j ivo dejal Tr i l le r , saj v 
vseh scenarijih nakupa Elana niso predvideno kot manage-
ment novega Elana . 

Odhaja in p rav i : ostal je E l a n . V letošnj ih devetih mesecih 
je imel 117 mil i jonov tolarjev d o b i č k a (od leta 1984 ga ni 
imel). Zaposluje 720 l judi , p o v p r e č n a p lača trenutno znaša 
11.320 tolarjev. Tr i l l e r t rdi , da je E l a n sposoben pop l ača t i up
nike, glede to seveda, za k a k š e n scenarij s tečaja se bo od loč i l 
sodni senat. 

Obstajajo štirje potencialni kupc i E lana , k i razpolagajo z 
garancijami, kaj se bo zgodi lo na l ic i taci j i , je t ežko napovedati , 
saj kroži vel iko govoric. M e d drugimi tudi , da se na nakup pr i 
pravlja Gorenjska banka, ki ima že pripravljeno ekipo (Koš i r , 
K o p a č , Novak) , kar Tr i l l e r ni ne potrdi l ne zanikal . Druga go
vorica pa pravi , da se nekaj s lovenskih bank pripravlja na na
kup Elana . Že mekaj pa se pletejo oko l i spornega primorskega 
p o s l o v n e ž a Dugarja, k i da bo svojo firmo posodi l nekomu.. . 
Tr i l l e r je na t a k š n a vp rašan ja odgovor i l , da bo vse jasno na tre
tji l ici tacij i konec novembra. 

N a obletnico uvedbe s teča jnega postopka so E lanov i do l 
govi , k i so b i l i tedaj vredni p r ib l i žno pol miljarde mark, manjši 
za p r ib l i žno polovico , k č e m u r je seveda najbolj pr ipomogla 
inflacija. 

Vse poti vodijo h K o d r u , k i ne govori , je Tr i l le r odgovori l 
na vprašan je , kdaj bodo znani kr ivci Elanovega poloma. Pri 
nas se spretno izogibajo sod i šču , čep rav se je nabralo že skoraj 
50 ovadb. Tr i l l e r je dejal, da so prijavo proti K o d r u vložili v 
Avst r i j i , zaradi odtujitve p r e m o ž e n j a . Bo tam d r u g a č e kot na 
naš ih sod i šč ih? • M . Volčja k 
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UREJA: VILMA STANOVNIK 

S l o v e n s k a n o g o m e t n a l iga 

N o v a z m a g a Ž i v i l N a k l a 
N a k l o , 20. oktobra - N o g o m e t a š i Živil N a k l o so v 14. kolu na 
r a z m o č e n e m in spolzkem igrišču doma gostili ekipo Po t rošn i 
ka. Obe ekip i sta b i l i oslabljeni in pr ikazal i zelo p o v p r e č n o 
igro. E d i n i strelec na s rečanju je b i l Ahčin, k i je gol zadel v 26. 
minut i . Pomembno pa je, da je zmaga spet ostala doma in da 
so naklanski n o g o m e t a š i še naprej na visokem, tretjem mestu, 
na lestvici z 19. t o č k a m i in le za tri t očke zaostajajo za vodi lno 
ekipo Belvedur Izola. • V. S. 

Razmočeno in spolzko igrišče je botrovalo tudi mnogim padcem. 

G o r e n j s k a i n o b m o č n e n o g o m e t n e l i g e 

Kranj , 20. oktobra - V gorenjski nogometni l igi so b i l i konec 
tedna dosežen i naslednji rezultati: Bitnje - M a v č i č e 4:3, Polet -
L T H 0:2, Bled - Lesce 2:0, Sava - V i soko 2:2, Zar ica - Š e n č u r 
2:0, Trboje - Cre ina 1:6. V O M L je Tr iglav gostoval pri ekipi 
Jadran Lame in igral i z e n a č e n o 5:5, Cre ina pa je doma prema
gala Medvode z rezultatom 3:0. V č lanski slovenski l igi - za
hod je A l p i n a doma izgubila z ekipo Slavije z rezultatom 0:5. 
• R. G ros 

L s l o v e n s k a k o š a r k a r s k a l i g a - m o š k i 

Triglav : Postojna 80 : 73 (46 : 32) 
Kran j , š p o r t n a dvorana na P lan in i , gledalcev 200, sodnika 
D o r d e v i č in Je r šan iz Ljubljane. 
Tr ig lav : Lojk , Ceranja 19 (4-3), M u b i , Miha j lov ič , Prevodnik, 
Tušek , T a d i č 7 (3-2), Bošnjak 10 (3-2), Šub ic 2 (2-2), Kastigar, 
Jeras 20 (2-2), Mi t ič 22 (2-1); 
Postojna: M i s l e j , Pakiž 4, Besedic 12, A d e m i 14 (6-6), Rojko 13 
(4-4), Tir inger 11, N iko l i č 2 (2-2), Jov ič , Pe t rov ič , Strle, Šuš ič 
I7\ Me jak ; 
Skupni met: Triglav 65 /33 , Postojna 67/27, met za tri t o č k e : 
Triglav 9/4 , Postojna 12/7, prosti met: Triglav 16/12, Postojna 
12/12, skok: Triglav 22, Postojna 23, š tevilo osebnih napak: 
Triglav 21, Postojna 19, pet osebnih napak: Jeras 33. minuta, 
Mi t ič 34. minuta. 
Vse do desete minute prvega dela je b i l rezultat stalno izena
čen. V enajsti minuti je Postojna prvič povedla (22 : 23), ven
dar je b i l rezultat v štirinajsti minut i že 21 : 23 za d o m a č e , ki so 
razl iko do konca prvega dela le povečeva l i . Sodn ika sta s svoji
mi o d l o č i t v a m i o n e m o g o č i l a d o m a č i n o m , da b i se Postojni od
cepi l i za več kot 16 točk. V drugem delu si je Triglav pri igral 
prednost 16 točk (61 : 45), ter s pametno igro proti koncu tek
me osvojil dve pomembni točk i . 

J . M a r i n č e k 

I I . s l o v e n s k a k o š a r k a r s k a l i g a 

K o k r a - Lipje : Jesenice 105 : 73 (58 : 33) 
Kran j , š p o r t n a dvorana na P lan in i , gledalcev 80, sodnika Mat -
j ač i č in Bremec iz Kran ja . 
K o k r a - L i p j e : F lor janč ič 6 (4-4), K o l a r 11 (7-5), Stavrov 16 M e 
telko 20 (6-5), Omahen 12(12-4), Šče t inec 2 (1-0), Miha j lov ič 3 
(1-0), Horvat 13 (3-2), D u m e n č i č 14, Gantar 8; 
Jesenice: Č a t e r 4, Tonejc 12 (2-0), Marke l j 11 (5-2), Vauhnik 5 
(2-1), J o v a n o v i č 7 (5-5), Kr i s t an 4, Š u č u r 3 (4-3), Fajkovič 4 
(2-0), Valentar 23 (1-0), Ba lon . 
Prosti met: Kokra -L i p j e 34/20, Jesenice 21 /11 , trojke K o k r a -
Lipje 8, Jesenice 4, š tevilo osebnih napak: K o k r a - L i p j e 26, Je
senice 31, pet osebnih napak: K o l a r 29. minuta , Vauhnik 29. 
minuta, Tonejc 37. minuta. Ž e prve minute tekme so pokazale, 
da d o m a č i n i ne bodo imel i p r e t ežkega dela z oslabljenimi tek
meci . Bivši igralci Tr iglava so nasprotnike premagali v vseh 
elementih igre. 

J . M a r i n č e k 

P i o n i r k e K r a n j a d r u g e 

V Šen tv idu pri Ljubljani je b i lo v soboto, 19. oktobra 1991, fi
nale prvenstva d ržave Slovenije za pionirke . K o š a r k a r i c e K r a 
nja v postavi : Josifovski , B a k r a č , Kura l t , Č a n k o v i č , K l j u n , 
Omejc, Jenko, Pavl ica , H u l č e r , K o v a č , N o v a k o v i č , Magdaze-
lič, so dosegle s ledeče rezultate: 
polf inale : Iliri ja : Kranj 35 : 36 (23 : 27); koše so dosegle: 
Č a n k o v i č 12 (13-10), Jenko 8 (2-2), Pavl ica 8 (4-2), Hi lčer 4 
(2-0), N o v a k o v i č 4 
finale: Šen tv id : Kran j 35 : 36 (23 : 27); koše do dosegle: Č a n 
kovič 17 (20 : 11), Jenko 12, Pavl ica 8 (6-2), Hi lče r 6 (4 : 0) 
K o n č n i vrstni red: 1. Šen tv id , 2. Kran j , 3. M a r i b o r , 4. I l ir i ja 
Trener Pol janšek je b i l zadovoljen z rezultatom. 

J . Marinček 

S l o v e n s k a k o š a r k a r s k a l iga - ž e n s k e 

J e z i c a v Š k o f j i L o k i 
Skofja L o k a , 21. oktobra - K o š a r k a r i c e Odeje Marmor ja so 
tretje kolo odigrale že med tednom in premagale mlado 
ekipo Jezice z rezultatom 50 : 76. K r a n j č a n k e pa so gosto
vale pri ekipi A p i s a v M a r i b o r u in izgubile z rezultatom 81 
: 60. 

Č e t r t o ko lo v slovenski koša rka r sk i l ig i za ženske pa 
"bo odigrano že sredi tega tedna. V Kran ju bo v sredo, 23. 
oktobra, ob 20.15 uri v dvorani na P lan in i gostovala ekipa 
SI ovana, v če t r tek ob 20.30 uri pa v Škofjo L o k o prihaja 
najbol jša slovenska ženska k o š a r k a r s k a ekipa - ekipa Jezi
ce. J e ž i č a n k e in L o č a n k e so trenutno tudi vodi lne v l igi 
brez poraza, s po šest imi t o č k a m i . Zato se v dvorani Poden 
obeta vrhunska predstava. L o č a n k e r a č u n a j o na p o m o č na
vi jačev! • V . Stanovnik 

Glavni trener kolesarjev kranjske Save Matjaž Zevnik 

I z r e d n a s e z o n a p r i č l a n i h , 

p o m e m b e n p r o d o r m l a d i h 

Trenutno kolesarji Save uživajo zaslužni letni dopust, v začetku novembra pa jih čakajo prve priprave za novo 
sezono. Trener Matjaž Zevnik, ki se je v zadnjem letu izkazal kot eden najboljših trenerjev v Sloveniji, pa ima 
že pripravljen program in začrtane nove cilje. 

Kranj, 18. oktobra - Čeprav je bila letošnja sezona tudi za kolesar
je nekaj posebnega, saj je bilo na vrsti nastopov čutiti trganje zad
njih vezi z jugoslovanskim kolesarstvom in spletanje novih s kole
sarji sosednjih držav, so kranjski kolesarji trenirali še z večjo zav
zetostjo kot minula leta in dosegali pomembne rezultate v vseh 
kategorijah. Eden njihovih največjih uspehov je bila prav gotovo 
zmaga na dirki po ulicah Kranja, ki je pripadla Alešu Pagonu, po
leg te pa beležijo še vrsto dobrih rezultatov na različnih tekmova
njih po Sloveniji in v tujini. Zato smo ob koncu sezone zaprosili 
glavnega trenerja Save Matjaža Zevnika za oceno rezultatov in na
črte v letu olimpijskih iger. 

rekoč dve ekipi, naši pa so se pre
več nagarali na posamečnih vož
njah in so bil i v ekipni vožnji iz
črpani . Naslednja pomembna 
dirka je bilo državno prvenstvo 
na pisti, kjer seje izredno izkazal 
Pilar, ki je zmagal v dveh disci
plinah, pa tudi Bertoncelj je bil 
tretji v vožnji na štiri kilometre. 
Ekipa je zasedla tretje mesto. Na
to nas je čakala velika nagrada 
Roga. kjer je lani zmagal Polanc, 
letos pa Pagon. S tem je Pagon že 
prakt ično potrdil, da je najboljši 
slovenski kolesar za letošnje leto, 
kai pomeni,"da bo dobil zlato Ro-
govo kolo. Tako moram biti s se
zono res izredno zadovoljen, saj 
takih rezultatov v Savi ni bilo od 
leta 1984." 
Prav pa je tokrat povedati tudi kaj 
o mlajših ekipah, saj so mnogi 
mladi tekmovalci z dresom Save 
letos posegali po najboljših mestih 
na različnih tekmovanjih. 

" M i s l i m , da imamo res zelo 
obetavne mladince, od Tomaža 
Poljanca, Janeza Krišlja, Žige 
Bajta, Jureta Studna, Uroša Ko
smača do Aleša Konca. To je bila 
ekipa starejših mladincev, ki so 
letos dosegali izredno dobre re
zultate tako doma kot tudi v tuji
ni, predvsem na dirkah v Italiji. 
Vendar rezultati niso bil i tako 
odmevni, kr ivi pa smo tudi sami, 
ker se malce premalo posvečamo 
medijem in bolj treningom ter 

Članska vrsta kolesarjev je še ved
no najpomembnejša izkaznica klu
ba. Kako ste zadovoljni s svojimi 
varovanci? 

"Moram reči, da je bila leto
šnja sezona za naše kolesarje iz
redno uspešna in zato sem tudi 
izredno zadovoljen z rezultati, ki 
so j ih dosegli naši kolesarji. Tako 
je naprimer 
Pagon že na ciklokrosu pokazal 
dobro formo in jo je več ali manj 
obdržal vse leto. Ze na prvih dir
kah, na dirki po Normandiji je 
na eni etapi osvojil tretje mesto, 
kar je glede na konkurenco velik 
rezultat, /magal je na dirki po ja
dranski magistrali... Skoraj dva 
meseca pri nas ni bilo pravih tek
movanj, vendar smo dirkali zu
naj, v glavnem v Avstr i j i . Tam je 
Bertoncelj na dirki po Štajerski 
dosegel deveto mesto, kar je zelo 
dober rezultat, vendar takrat ni 
bil tako odmeven. Moram pa re
či, da smo vse napore posvečali 
enemu cilju - dirki po ulicah 
Kranja. Ta nam je stoodstotno 
uspela, saj je Pagon zmagal, 
Polanc pa je bil četrti. Že nasled
nji teden na odprtem prvenstvu 
Slovenije sta bila Pagon in Po
lanc drugi in tretji. Ekipno smo 
na tem prvenstvu zasedli peto 
mesto, kar misl im, da je neu
speh, vendar je posledica tega, 
ker imamo enostavno premalo 
kolesarjev. Vsi klubi imajo tako 

tekmovanjem. In če so naši člani 
letos prvi klub v Sloveniji po re
zultatih, lahko rečem, da so mla
dinci drugi klub. Poljanec je 
zmagal dirko v Kranju, bil na pi
sti državni prvak v vožnji na kri
terij... Nekaj smole je bilo, ker je 
bila vojna v Sloveniji ravno ta
krat, ko so se mladinci pripra
vljali za nastop na svetovnem 
mladinskem prvenstvu in smo se 
v klubu odločili, da se dva naša 
tekmovalca - Poljanec in Bajt -
tega ne udeležita. Mlajši mladin
ci so nastopali v postavi: 
Tadej Valjavec, Sašo Berce, Sašo 
Zupan in Mihelič. Izpostaviti gre 
nastop na odprtem prvenstvu 
Slovenije v Kozjem, kjer so v 
ekipni vožnji zasedli drugo me
sto, izredno dobre rezultate v 
zadnjem delu sezone je dosegel 
Valjavec, ki je zmagal na dveh 
dirkah v Drežnico in na gorskem 
prvenstvu države Slovenije." 
Torej se za nove tekmovalce, za 
večjo številnost v klubu ni bati? 

"Letos smo se v klubu posvetili 
iskanju novih tekmovalcev. Tako 
imamo sedaj v Tržiču ekipo dese
tih pionirjev, podobno je v Škofji 
Loki... tako, da smo na tem po
dročju veliko naredili, kar pa je 
velika zasluga trenerja mladincev 
Mirana Kavaša, k i se je pri tem 
maksimalno angažiral . Uspehi so 
že tukaj, vendar bomo morali v 
prihodnje na tem še veliko dela
ti ." 

Kakšno pa je sodelovanje s tovar
no Sava, kako je z denarjem za 
treninge in tekmovanja? 

"Lahko rečem, da smo letos s 
Savo izredno dobro sodelovali, 
težav z denarjem ni bilo. To se 
morda v teh gospodarskih razme
rah čudno sliši, vendar nam je bi
la tovarna izredno naklonjena, 
pa tudi kranjski Z T K O . Če bo 
naprej tako, bomo lahko delali še 

M a t e j a Svet b o t e k m o v a l a le š e v m o d n e m svetu 

N o v i z z i v n a š e n e k o č n a j b o l j š e s m u č a r k e 

Ljubljana, 17. oktobra - Če je v športu potrebno veliko prizadevanj 
in tveganja, to nič manj ne velja za nov izziv, ki ga je sprejela naša 
do lani prva smučarka Mateja Svet. "Lani junija sem se poslovila 
od tekmovalnega športa in danes lahko rečem, da to ni bila lahka 
odločitev, vendar mi za to ni prav nič žal. Življenje se mi je spreme
nilo in ugotovila sem, da sem lahko ustvarjalna tudi na drugih po
ljih, ne le v smučanju," je ob predstavitvi svoje prve modne konfek
cije najprej poudarila Mateja Svet. 

Odhoda Mateje Svet iz tekmo
valnih smučin po velikih uspehih 
si še mnogi ljubitelji smučanja 
do danes ne znajo prav razložiti. 
Mnogi so mis l i l i , da se bo preiz
kusila med profesionalnimi smu
čarji, mnogi so slutili , da bo šla v 
tujino... Mateja pa je doma in de
la. Zatrjuje, da je bilo lansko leto 
pravi čas za njeno slovo od tek

movalnih smuči in takole pojas
njuje svojo odločitev: "Vedno 
sem si želela delati kaj zanimive
ga, dinamičnega. Tako sem prišla 
so sveta mode, kjer bi se rada 
uveljavila kot poslovna ženska. 

To je seveda nov velik izziv in 
priložnost, pa tudi tveganje. 
Ustao/vi la sem lastno blagovno 

Matjaž Zevnik 

bolje. Za nas pa je bilo pomemb
no, da smo imeli toliko denarja 
da smo lahko opravili treninge-
šli na tekme, kupil i dele za kole 
sa, medikamente." 
Kaj pa načrti, pred vami je o lim* 
pijska sezona in gotovo boste imeli 
kandidata za reprezentanco? 

"Članska ekipa za drugo le 1 0 

je že jasna. Sestavljali jo bodo: 
Aleš Pagon, Marko Polanc, Fran
ci Pilar, Igor Bertoncelj, Tadej 
Žumar, Andrej Sajovec, Jane* 
Krišelj in Tomaž Poljanec. Ekip? 
bo torej štela več kolesarjev, p r l 

čemer mnogo pričakujem od W* 
mlajših - od Krišlja in Poljanca-
pa tudi od Sajevica, da se bo p° 
služenju vojaščine dobro vključi' 
v ekipo. Tako mislim, da boffl0 

tudi drugo leto zelo dobra ekip 3-
Vendar pa se bo trdo delo moralo 
začeti že novembra, kajti uspeh' 
pač niso naključje. Glede na to. 
da je drugo leto olimpiada in r3' 
čunam, da bomo šli na o l imp ' 3 ' 
do, kar je naš glavni cilj , da i}3 

njej nastopi tudi kateri od naši!1 

kolesarjev. Poleg tega bo drug 0 

leto jubilejna 25. dirka po ulicah 
Kranja in če bodo razmere p r l 

nas normale pr ičakujemo udelež' 
bo kvalitetnih kolesarjev iz vsega 
sveta." • V . Stanovnik 

znamko Svet in podjetje Matej 3 

Svet. V sodelovanju z znani*1}*! 
oblikovalkama mode Ingr'd 

Buchnerjevo in Michaelo Maye f ' 
jevo ter francosko tovarno M o s ' 
sont sem pripravila svojo p r V ° 
kolekcijo zimskih športnih obla' 
čil za ženske. Modeli so res že"' 
stveni, saj sem si še kot tekm 0 ' 
valka ves čas želela, da bi lahk° 
oblekla tudi na smučanju kaj ' e : 
pega, ne pa "moška" oblačila. P f l 

tem pa je velik poudarek tudi f>3 

kvaliteti blaga in izdelavi." 

Kot je še povedala Matej'1 

Svet, načrtuje svojo 
kolekcij 0 

prodajati večinoma v tuj"1!' 
predstavila pa se bo tudi na sej' 
mih. Od srede novembra bo ko-
lekcija na voljo tudi v naš'11^ 
predvsem zasebnih, športnih l f[ 
govinah. • V. Stanovnik, f°t0' 
G. Šinik 

P l a n i n s k i i z l e t 

Kranj , 18. oktobra - Planinsko d r u š t v o Kran j organizira to sobo
to, 26. oktobra, zanimiv planinski izlet v skupino Martuljek za 
A k o m . O d h o d posebnega avtobusa bo ob 6.30 izpred hotela 
Creine . Iz vasi G o z d se bodo planinci povzpel i mimo m o g o č n i h 
slapov Mar tu l jka . Hoje bo za 4 ure, oprema za pot pa mora bi t i 
p laninska. Prijave še do 23. oktobra sprejemajo v pisarni P D 
Kran j (tel. 212-823). Izlet bosta vodi la planinska vodnika Me ta 
in Jože Š p a r o v e c . • V. S. 

O d l i č e n n a s t o p s l o v e n s k i h g o r s k i h 
t e k a č e v 

Po sol idnem nastopu na 7. svetovnem pokalu v gorskih 
tekih v Zermattu v Švici, s lovenski gorski tekači nadaljujejo z 

uspehi na mednarodnih tekmovanjih. V nedeljo, 13. oktobra, 
so nastopil i v Tarcentu pri V i d m u v Italiji na 27. gorskih š t a ' 
fetah za lovor iko » M e s t a T a r c e n t o « . N a tekmovanju je nasto; 
p i lo 39 štafet , od tega pet iz Slovenije. Slovenski gorski teka*' 
so tudi tokrat znova dokaza l i , da so v od l ičn i formi . Tokra 
proga ni b i la ravno zahtevna, dolga je bi la 10 ki lometrov z v ) ' 
š i n sko raz l iko 480 metrov. Vs i trije tekmovalci so tekli i s t 0 

etapo. V prvi etapi je b i l najhi t rejš i M o j s t r a n č a n Franci Tf ' 
raž , v drugi Italijan G i o r g i o Moras s i , v tretji pa Ivan U r h , z 

K a m n i k a . Se vedno pa je rekord prve etape iz leta 1989, k i g 3 

je postavil na š najboljši gorski t e k a č Franci Te raž . 
Rezul ta t i : 1. Mojs t rana - Slovenija (Franci Te raž , Vojk 

Djur ič ič , Stojan M e l i n c ) 1,29:06, 2. Kavarna Veron ika Kanj ' 
nik - Slovenija (Franc Novak , L a d o U r h , Ivan Urh) 1,30:2'' 
3. U . S. A l d o M o r o Paluzza A - Italija (Plermario F lo ra , G i o f ' 
gio Zampa , Alessandro Busettini) 1,32:41... 6. S R D Sorica ' 
Slovenija (Peter Gaser, Tone Vencelj , Tone Egart) 1,34:05'-
11. Zlatarstvo Ban ič K a m n i k - Slovenija (Lado Kveder , M a f ' 
t in Vrhovn ik , M a r t i n Kemper le) 1,38:45... 24. H o b y Š e n t v i d ' 
Slovenija ( T o m a ž Pečjak, A n t o n Vencelj , A l b i n Strun*' 
1,50:34. 

Lojze Kerš(» n 
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^ ° v e n s k a super l iga v o d b o j k i 

A t r a k t i v n a ž e n s k a o d b o j k a b r e z s p o n z o r j a 
'̂ejske odbojkarice so se v lanskoletnih ligaških tekmovanjih zavihtele na zavidljivo tretje mesto v II. zvezni 

?, u ojkarski ligi. Tako so bile po teh razultatih najboljša slovenska ekipa, seveda takoj za Palomo Branikom, 
*' so igrale rang višje. Letošnja pričakovanja so precejšnja, vendar pa jih pestita dva velika problema, po be-
^ah njihovega trenerja Jožeta Brezavščka, pomanjkanje denarja in igralk. 

( M 18. oktobra - Jože Brezavšček je trener blejske prve ženske 
*'Pe že tretjo sezono. Ko se je pred tremi leti preselil iz Ljubljane 
, Sled, je bila ženska ekipa tik pred razsulom. S poštenim delom, 

Pravi Jože Brezavšček, pa so uspeli. Tako on kot trener kot 
jsralke. "Po zaključku II. zvezne lige v prejšnji sezoni smo začeli 

uPaj z igralkami ugotavljati, da je ta liga brez koristi. Veliko 
-ov in energije je šlo zgolj za to, da smo se prevažali po gosto-

nJ'h, na zadnjih v Bosni pa so nas že opozarjali, kje naj se ne vo-
J " 0 ' Postajalo je vedno bolj nevarno in to je bila zame prevelika 

Bovornost, ki je nisem mogel prevzeti. Skupaj z igralkami smo 
Pr*vnemu odboru kluba predlagali, da z začetkom nove sezone na-

,0pimo tudi v novi ligi, en rang nižje, torej v I. slovenski ligi. Na 
srečo in veliko veselje je bila organizirana slovenska super II-

£•!.. r l e t u d « edino smiselno. V II. zvezni ligi bi namreč letos na
dalo kar šest slovenskih ženskih ekip." 

**ere bodo vaše letošnje naj-
*j* nasprotnice? 

L • Najb olj favorizirana je vse-
j 4 l t o r Paloma Branik. T o so 
t^'ke, ki trenirajo osemkrat 
jonsko in so za svoje š p o r t n e 
. S e ž k e tudi nagrajevane. V 
J l ^ r j a v i z nj imi mi treniramo 
nkrat 
L 8 tega smo v nezavidlj ivem 
HI "Cnem po loža ju . Ob Palo-
|: Braniku pa še ekipa iz Ce-
| je b i la že lani zelo dobra, 
p ° s pa se je še okrepi la ." 
..fdnosti in slabosti dela vaše 
*jPe? 

p trenutno imamo dva vel ika 
j^blema: težave s financami 
t slabo kadrovsko zasedbo. 

do š t i r ikrat tedensko, 

•gralka je odš la v drugo 
pJ'Po (Plamen Kropa ) , dob i l i 
q s ,m° novo igralko iz ekipe 
t|?rJe. Iz druge blejske ženske 
• P smo prav tako p r idob i l i 

v ° č l an ico ekipe, vendar 

imamo skupno deset igralk in 
to je premalo. L o k a l i z m i nam 
izredno otežuje jo delo. T r i k i 
lometre od Bleda, v Gor jah je 
ekipa perspektivnih, sposobnih 
deklet, k i se letos niso uvrstila 

v II. slovensko l igo. Poskuša l i 
smo j i h pr idobi t i za blejsko 
ekipo, skupaj z nj imi bi b i l i 
krasna ekipa s š t i r inajs t imi 
igra lkami . N a š i poskusi so b i l i 
n e u s p e š n i . F i n a n č n e težave so 
še večje. Sistemskih sredstev je 
vse manj, tudi zaradi tega, ker 
je odbojka v obč in i izgubi la 
prioritetno mesto. Sponzorja 
n imamo. Atrak t ivna igra po
stavnih deklet na mrež i bi ven
darle morala bit i zan imiva za 
promocijo nekih novih idej ali« 
izdelkov. Sam ob ob i l i c i druge
ga dela (trener, šofer, profesor 
telovadbe,...) n imam časa , da 
bi se ukvarjal še s tem." 
Kaj pa klub in njegov upravni 
odbor? 

" O b č u t e k imam, da je upra
vni odbor n e k a k š e n odbor čast

nih č l anov . Z a vse to, kar sem 
pred tem naš teva l , bi moral i 
oni poskrbeti . K o so sprevideli , 
da ne bo dovol j sistemskih 
sredstev, bi moral i začet i iskati 
sponzorja. Prepozno so ugoto
v i l i , da je to trenutno edini na
čin zbiranja denarja. Profesio
nalec pa, k i je zaposlen v k lu 
bu , bi moral "zgradi t i " nekak
šno p i ramido , po kateri b i se 
t o č n o vedelo, v katero ekipo v 
obč in i se stekajo kvalitetne 
igralke. To pa so vse že grehi 
pre jšnjega dela ." 
Vaš letošnji tekmovalni ci l j? 

"Uvrsi tev v play off tekmo
vanje, torej med prve štiri v l i 
gi . C e vsako leto smo svoje c i 
lje bistveno presegli. U p a m o 
na na jbo l j še . " • M . Peternelj, 
foto: J . C ig le r 

ko lo a lpske lige u s p e š n o le z a blejske hokej is te 

M l e g h e p o r a ž e n n a B l e d u , k a k o b o d a n e s n a J e s e n i c a h ? 

Gradec, Ljubljana, 19. ok-
l|p'*.- V soboto so hokejisti v 

pjc 1 Pa je proti p r i č a k o v a n j e m 
lonf S ' a n a J v e ^ uspeha hokeji-
" j 1 1 1 B led Promol inea . T i so 
i°dlični igri visoko premaga-

te t o

V a 'itetno ekipo Al legha in s 
J j , Pr ipomogl i J e s e n i č a n o m , 
^an n e s r e č n e m u porazu v 
\ \ • s e v e d n o ostajajo med 
i i v ^ t v i , k i imajo m o ž n o s t za 

' t e ,v na drugo mesto v sku-
\ . ° >n s tem v finale. Seveda 
tj[J:e bodo z dobro igro tudi 
\ 1 danes premagali Italijane. 
H4

J

Vj.b vel iki želji in obljubam 
l(0| Jačem pa so b i l i v enajstem 
\ \ .y skupin i A alpske lige 
U n i š t i 01 impije Hertza spet 
W a 8ani na d o m a č e m ledu. 
^E\? f ^ J e u 8 n a ' a e k i p a 

bj|^.a Bledu, kjer po nekaj sla-
1is0'8rah d o m a č i h hokejistov 
SeK P r ' C a k o v a l i posebnega 
**do . s o D ' ' ' v P e t e k k o n č n o 

oijL°'-'ni z uč inkov i tos t jo 
n strelcev. Poleg Anfjoro-

ligi odigral i enajsto ko-

D r u g i iz idi , skupina B : As iago 
: K A C 9:7 (2:1 ,5:2 ,2:4) , Z o l d o : Fe ld -
kirch 2 :8 (1:3 ,1 :1 ,0 :4) , B o l z a n o : D e -
vils ( M i ) 2:5 (2:0, 0:1, 0:4). 

Dcvils(Mi) 
Asiago 
K A C 
Allcghc 
Acroni Jesenice 
E C G raz 
Bolzano 
Fcldkirch 
Bled Promolinea 
Zoldo 

0 96:30 
4 65:47 
5 54:60 
4 63:52 
5 57:52 
6 54:59 
5 54:40 
7 53:54 
8 37:58 

10 29:110 
PARI PRIHODNJEGA K O L A 

(torek, 22. t. BI.V. Acroni Jesenice 
- Alleghe. Fcldkirch - Bled Promo
linea, Devils (Mi) - Asiago, Zoldo 
- K A C . Bolzano - EC Graz. 

va, k i je b i l strelec treh golov, 
je dal dva še Stolbun, po enega 
pa Rožkov , Klemene in Kavec . 
K o n č n i rezultat je b i l 8:1 (4:0, 
2:1, 2:0), Blejci pa so s šest imi 
t o č k a m i že i zpo ln i l i pred sezo
no zastavljeni nač r t . Danes od
hajajo na gostovanje k ekipi 
Fe ldk i rcha , d o m a č i m navija
čem pa se bodo spet predstavili 

Sergej Stolbun je prvi mož blejske ekipe. Foto: J . Cigler 

doma v trinajstem kolu ta pe
tek, ko gostijo ekipo K A C iz 
Ce lovca . 

Hokej is t i A c r o n i Jesenice so 
v petek gostovali v G r a d c u , 
kjer so po vodstvu v drugi mi 
nuti popust i l i , do konca pa 
uspeli izenači t i na 5:5. V po
dal j šku ni b i lo golov, pri ka
zenskih strelih pa so imeli več 

sreče" d o m a č i n i in J e sen ičan i so 
se domov vrn i l i brez tako po
membnih točk v boju za drugo 
mesto na lestvici. Danes na Je
senice prihaja ekipa Al legha . 
Tekma bo ob 18. uri v dvorani 
Podmežak l j a . Ž e v soboto pa 
bo na Jesenicah gostovala vo
di lna ekipa v alpski B l ig i , M i 
lano Devi ls . • V. Stanovnik 

H o m e t a š i Š e š i r j a n a t u r n i r j u 
r r t n o društvo A S K 6 in PSK iz Celovca sta bila med 19. in 23. 

S n e

0 l T l v Športni dvorani St. Rupert gostitelja nacionalnega roko-
e t U H t U r n ' r j a v o k v ' r u »ALPE A D R I A « in na katerem so nasto

p i nacionalne selekcije Avstrije, Italije in Jugoslavije. 
i^eUik r u t e k r n o v a n J s o gostitelji povabili na turnir tudi selekcijo 
i A o f p i o n i r J e v (letnik 1977 in mlajši) rokometnega kluba ŠEŠIR 
i« ^?ke, k' s o s e v nedeljo pomerili s selekcijo avstrijske Koro-

' k c i ; ! ' 5 ' P'onirji so se pomerili v predtekmi nacionalnih članskih 
Avstrije in Italije 

S o k ' a d i r o k o r n e t a J i Š e š i r j a so p o k a z a l i i z r e d n o b o r b e n o s t i n v e l i -
% s i ° r

n i e t n e g a z n a n j a , p r i i g r i p a j i h j e g l a s n o s p o d b u j a l o S p r e m -VSIj, -»nivgu znanja, [JI I Igli JJčl Jll l JC glit.MlO MJUUUUJU1U SpiCI 
'°Jo | / . v ' n uprave kluba. Prvi polčas so igralci Šeširja zaključili v 

D h adar n s t 2 rezultatom 8 :14 , tako da je trener Stane Vrbinc lahko 
* 8 a J e V a n j u P r e i z k u s i l tudi mlajše igralce, ki so uspeli prednost iz 

i ! k P ° l č Č s a o d r ž a t i do k 
h'iič p f a Šeširja je nastopila v postavi: Zupanek,~Dolinar, Perne 

' u u i c , Lovrič, Jovandič, Blažič in Galof. Najboljši strelec Šešir J* bi 

onca in zasluženo zmagati s 25 : 20. 
sirja je nastopi' 

I ^ovrič, JovandU, 
( °kra t Galof s 6 zadetki, sledita pa Duič in Lovrič s 5 zadetki. 

k J e t B a l i n a r s k e z v e z e S l o v e n i j e 

N e j ' oktobra - Bal inarska zveza Slovenije letos praznuje 
V s

S v ° J e g a dela. Jubilej bodo proslavi l i to soboto, 26. okto-
%b . S v e č a n o sejo predsedstva B Z S in prv im m e d d r ž a v n i m 
\ i J e r T 1 reprezentanc Slovenije in H r v a š k e v vseh kategori-
% 0 J e d a n bodo ob 10. uri v Hote lu Il ir i ja v L 

priznanja. • V. S. 
irija v Ljubl jani sveča

va P o l j a n s k i d o l i n i k o n e c t e d n a 

p r i p r a v l j a j o p e n t a t l o n 

O d k o l e s a r j e n j a d o p o l e t a s p a d a l o m 
Skofja Loka, 18. oktobra - Upajmo, da vreme ne bo ponagajalo or
ganizatorjem nenavadne in zato še bolj zanimive prireditve, ki so jo 
poimenovali pentatlon za pokal Marmorja. Če pomeni triatlon (ki 
se je zadnje čase priljubil tudi slovenskim rekreativcem in tekmo
valcem) tekmovanje v treh različnih športnih panogah, potem je 
pentatlon sestavljen iz petih. Vendar pa vseh petih ni potrebno 
opraviti le enemu tekmovalcu. 

Tako naj bi š p o r t n a prireditev, k i se bo zače la v nedeljo, 27. 
oktobra, ob 10. uri na Mestnem trgu v Škofji L o k i , pomeni la 
merjenje moč i v cestnem kolesarstvu, veslanju, gorskem kolesar
stvu, gorskem teku in v jadralnem padalstvu. 

Pentatlon bodo začeli cestni kolesarji, k i bodo moral i pre
vozit i progo od Škofje Loke do Z m i n c a v zaprti vožnji , nato pa 
se bo skupina peljala do Gorenje vasi, kjer bodo štafeto predali 
ves lačem (ka j akašem) , k i se bodo spustil i po poljanski Sori do 
vasi L o g . Cestni kolesarji se bodo iz Loga odpeljal i do Hotavelj , 
kjer bodo š tafe to predali gorskim kolesarjem. T i se bodo preko 
Malenskega vrha povzpel i na Črn i kal pod Blegošem, nato pa se 
bodo spustil proti Hotavl jam. Iz Hotavelj bodo gorski tekači te
kl i po Grebenih na vrh Blegoša . Z vrha Blegoša pa bodo zadnjo 
nalogo opravi l i še jadralni padalci , k i bodo poleteli nazaj v Hota-
vlje, kjer se bo tekmovanje k o n č a l o . 

Dodatne informacije o tekmovanju lahko dobite pri Urošu 
Ovsenku v Škofji L o k i (tel. 064/622-169 od 8. do 11. ure in od 13. 
do 19. ure), prijave za tekmovanje pa pošl j i te na njegov naslov -
Puštal 145. • V. Stanovnik 

A L P E - A D R I A T U D I V V A T E R P O L U 

Tako, kot v drugih špo r t i h so se tudi vaterpolisti od loč i l i , 
da organizirajo vaterpolsko ligo A L P E - A D R I A . V l ig i , k i se 
z a č n e 10. novembra s turnirjem v Trstu, bodo nastopal i : Edera 
(Trst), Vicenz i (Vicenzia) , Mes t r ina (Mestre), K o p e r (Koper ) , 
VVoertersee (Celovec) in Triglav (Kranj) . 

K e r v Kran ju ni bazena, v C e l o v c u ga obnavljajo bo na
slednji turnir 17. novembra v Ce l ju , tretji 24. novembra v Trstu 
in 15. decembra finalni v Ce l ju . N a finalnem turnirju naj bi na
s topi l i prvi štirje iz predtekmovanja in pionirske vrste teh ekip. 

J . M . 

N a m i z n i t e n i s 

Merkur Kranj : Strojna Maribor 2 : 7 
Stražišče, športna dvorana, gledalcev 50, sodnika Muz ik (Tržič) in 
Skalar (Kranj). 
Rezultati: Kunter : Hribar 0 : 2, Smrekar : Grb ič 1 : 2, Jeraša : Re-
visz 0 : 2, Smrekar : Hribat 0 : 2, Kunter : Revisz 0 : 2, Jeraša : 
Plohi 2 : 1 , Smrekar : Revisz 0 : 2, Jeraša : Hribar 0 : 2, Kunter : 
Plohi 2 : 0. 
V super namiznoteniški ligi je Strojna Mariner z okrepitvijo Ro
muna Revisza, ki je navdušil s svojo igro, zanesljivo premagala 
igralce Merkurja Kranj, ki so se bolj upirali, kot pa kaže rezultat. 
Ostali rezultati: V I. S N T L - moški so Jeseničani doma igrali z eki
po Petovia in izgubili s 4 : 5, Fužinarja pa so premagali s 5 :4. Žen
ske pa so v I. S N T L gostovale. Jeseničanke so premagale ekipo Vr
tojbe z 1 : 8, Semedelo pa z 4 : 5. Igralke Merkurja so izgubile s 
Semedelo 5 : 4, Vrtojbo pa so premagale s 3 : 6. V II. S N T L za mo
ške je ekipa Škofje Loke premagala Tempo-Ero s 4 : 5, Sava Pri-
mex-Vrbojbo s 6 : 3, Križe Logatec s 6 : 3, Ločani so izgubili s Sev
nico s 3 : 6, Sava je premagala Logatec s 6 : 3, Križe pa so izgubile 
z Vrtojbo 3 : 6. 

J . Marinček, 
V. Stanovnik 

R e p u b l i š k a r o k o m e t n a l i g a - ž e n s k e 

Kranj : Sava 22 : 5 (12 : 4) 
Kran j , š p o r t n a dvorana na P lan in i , gledalcev 100, sodnika 
U d i r (Besnica), Selan (Kranj) . 
K r a n j : Osterman, N a d i ž a r 2, Tkalec 2, Bra tož 2, Lal ič 4, Babic 
1, Jan 3, Her lec 2, Z u p a n 2, Ogrizek 1, Škofic 2, M a j c e n ; 
Sava : Hubat , Rajgelj, N . Fireder, Vidmar , J a n š a 4, O m a n , M . 
Fireder, G i n o s k a 1, Ahač i č , Gros , Ž u g e l j , G č t z . 
N a prvenstveni tekmi kadetinj je i zkušena ekipa Kran ja zanes
ljivo premagala vrstnice nasprotnega brega Save. Ž e prvi del je 
pokazal , da so igralke Kran ja , sa"j j i h je kar pet, k i igrajo v su
per l ig i , p r e m o č n e nasprotnice. 

R e p u b l i š k a r o k o m e t n a l i g a - m o š k i 

Šeš i r : Črnomel j 22 : 19 (12 : 7) 
Skofja L o k a , š p o r t n a dvorana Poden, gledalcev 200, sodnika 
K o v a č i č in Š tefanč ič . 
R o k o m e t a š i Šeširja so si prednost i zbor i l i že v prvem p o l č a s u 
in na koncu z a s l u ž e n o zmagali . 

D o b r a u d e l e ž b a L o č a n o v n a š p o r t n i h i g r a h 

Skofja Loka, 16. oktobra - Tekmovanja v okviru 11. D . Š. I. 
občine Skofja Loka, katerih generalni pokrovitelj je Embalažno 
grafično podjetje Skofja Loka, potekajo nemoteno dalje. Uspešno 
smo zaključili ciklus tekmovanj, ki so potekala na zunanjih igri
ščih, pri tem nam je vsekakor pomagala tudi lepa jesen in posledi
ca lepega vremena je bila tudi dobra udeležba na vseh tekmova
njih. Tretjina tekmovalnega programa v okviru D. Š. I. je že za
ključena in to zelo uspešno. Najboljša udeležba je bila na tenisu, 
kjer je sodelovalo kar 36 ekip. Pri moških smo zaključili s tekmo
vanji v tenisu, balinanju, teku in kolesarjenju. V teh štirih pano
gah je sodelovalo kar 205 tekmovalcev v 49 ekipah. 

Pri ženskah smo zaključili tekmovanja prav tako v tenisu, te
ku in kolesarjenju, kjer je 49 tekmovalk tekmovalo v 22 ekipah. 
Po tretjini zaključenih tekmovanj je na 11. D. Š. I. sodelovalo kar 
254 občanov in občank v 71 ekipah in, če se bo ta trend zadržal tu
di na naslednjih tekmovanjih, lahko pr ičakujemo odlično udelež
bo na 11. D . S. I. 1991. 

Zadnji rezultati tekmovanj so naslednji: pri tenisu za ženske 
ekipe sta zmagali tenisačici Zdravstvenega doma Nada Fojkar in 
Irena Berginc. Drugo mesto sta osvojili Irena Elak in Marjana Vr-
hunc-Štremfelj , tretje mesto pa je pripadlo Občini - Vefi Trobec in 
Tatjani Jamnik. Sledijo Alples, V V O Skofja Loka, Z Z D občine 
Skofja Loka, Obrtna zbornica, Odeja, Center slepih. Pokrovitelj 
tekmovanja je bila Alp ina Z i r i . 

Na turnirju pri moških ekipah je zmagala ekipa Obrtne zbor
nice: Jani Bogataj in Tadej Rupar sta pripravila presenečenje in 
premagala favorizirano ekipo Z Z D občine Skofja Loka - Dušana 
Carmana in Ljuba Osovnikarja. Tretje mesto je pripadlo OŠ Ivan 
Tavčar. Pokrovitelj tekmovanja je bil L T H Skofja Loka. 

Zaključili smo tudi tekmovanja v balinanju. Najprej so pote
kala predtekmovanja v balinanju po skupinah. Najboljši pa so se 
pomerili za 1. mesto. Tekmovanje je potekalo na balinišču B K Tra
ta, pri tem naj omenim, da tekmovanje ni potekalo najbolj ureje
no, vendar kljub temu zaključeno brez pri tožb, le s pripombami. 

Sodelovalo je 17 ekip, 3 prijavljene ekipe Jelovica, Občina in 
Mesoizdelki se tekmovanja niso udeležili. Seveda j im ne uidejo ka
zenske točke. 

Presenetljivo so zmagali upokojenci Škofje Loke, k i so se pr
vič vključil na delavske športne igre in seveda prvič premagali vse 
nasprotnike. V ekipi so sodelovali Tone O k o m , M i l a n Blažir, Peter 
Avguštin, Jože Buden in Jože Pehar. Drugi so bil i balinarji Alpine : 
Franc Ml inar , Dušan Zadravc, Janez Logar, Dragan Gligorevič in 
Roman Krvina . Tretje mesto je osvojila ekipa L T H - O L , sledijo 
Z Z D občine skofja Loka, Elektromotorji, Železniki, Inštitut Z. 
Rant, Obrtno združenje, Alpetour, E G P , L T H , itd. Pokrovitelj tek
movanja je bil L T H - Orodjarna Livarna. 

Kot sem že omenil, je tretjina tekmovanj že zaključenih in že 
lahko povemo tudi trenutne še neuradne rezultate za vseekipno 
skupno točkovanje. Pri ženskih ekipah je v vodstvu L T H , ki je v 
dveh panogah zbrala 200 točk, druga je bila ekipa Zdravstveni 
dom, ki ima skupaj 170 točk, na tretjem mestu je ekipa Z Z D obči
ne Skofja Loka, ki je iz treh panog zbrala 137 točk, četrta je ekipa 
V V O Skofja Loka 118,1 točka in na petem mestu ekipa Odeje, ki 
ima 107,3 točke. 

Pri moških ekipah je prvi del tekmovanja najbolje izkoristila 
ekipa L T H , ki z 373,6 točkami kar lepo vodi pred ostalimi ekipa
mi. Sledijo tri ekipe, ki bodo poizkušale napraviti presenečenje oz. 
ogrozile 1. mesto LTH-ja . 257,97 točk ima L T H - O L , samo točko in 
pol za L T H - O R je Obrtna zbornica, ki ima 256,9 točke, sledi A l p i 
na, ki zaostaja za drugim vsega 0,39 točke oziroma je zbrala 256,52 
točke, četrto mesto imajo trenutno Elektromotorji Železniki 
216,79 točke, peti so delavci združeni v Zvezi zunanjih delavcev, 
ki so zbrali 188,19 točke. 6. mesto in 183,58 točke ima Jelovica, itd. 

Marjan Kalamar 
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M e d z a s e b n i m i n j a v n i m 

i n t e r e s o m 

Slovenska skupščina bo na zasedanju, ki se bo začelo ju
tri in nadaljevalo v četrtek, obravnavala (udi osnutek zakona 
o gozdovih. Čeprav predparlamentarne razprave tokrat niso 
bile tako burne kot spomladi, ko se je med politiki in strokov
njaki "vnela"pravcata vojna glede obveznega odkazila in ob
sega gozdarske službe, pa bo v parlamentu tudi jutri oz. poju
trišnjem verjetno precej živahno. Slovenska kmečka zveza -
Ljudska stranka, ki s 35 poslanci predstavlja pomemben del 
Demosa, je namreč napovedala, da bo storila vse, da zakon v 
takšnem besedilu, kot je predlagan, ne bi bil sprejet. Kaj se 
skriva za besedami "bo storila vse", je sicer težko napovedati, 
vendar pa je jasno, da ima kot stranka na oblasti precej mož
nosti, da prepreči ali onemogoči sprejem predlaganega goz
darskega zakona. 

In kaj kmečko zvezo v zakonskem osnutku najbolj moti? 
Kot je mogoče sklepati iz dosedanjih kritik vladnega predlo
ga, je sporen predvsem trinajsti člen, ki govori o gozdnogojit-
venih načrtih, s katerimi naj bi opredelili količino poseka ter 
izbrali in označili drevje za posek. Čeprav naj bi pri izdelavi 
tovrstnih načrtov sodelovali tudi lastniki gozdov, ki naj bi šele 
s podpisom potrdili, da se z njimi strinjajo (v primeru navz
križja med zasebnim in javnim interesom bi odločala arbitra
ža), pa v kmečki zvezi to razumejo kot obvezno odkazilo in ne
zaupanje v kmetovo sposobnost, da bi si v svojem gozdu sam, 
po lastni presoji, vendar kot dober gospodar, izbiral drevje za 
posek. 

Naj bo tako ali drugače! Ker imajo gozdovi poleg proiz
vodne (dajanje lesa) še številne druge funkcije (varovalno, hi
drološko, klimatsko, higiensko-zdravstveno, turistično, re
kreacijsko, obrambno, estetsko itd.) in so za vsako državo, 
tudi za slovensko, velikega pomena, zasebnih gozdov ni mo
goče enačiti s kakršnokoli drugo zasebno lastnino - z avtom, 
hišo, hlevom ali s čim drugim. V zasebnem gozdu se križata 
zasebni in javni interes, naloga država pa je, da ju uskladi ta
ko, da je za lastnika in družbo najbolje. Slovenija oz. njen 
parlament je zdaj pred tem, da opravi to pomembno in zahte
vno nalogo. 

Kako doseči, da ob zasebnem interesu ne bo ogrožen ja
vni in obratno - da javni interes ne bo pretirano omejeval za
sebnega, lastniškega, je "stvar" strokovne ocene in političnega 
dogovora. Je rešitev, ki jo ponuja osnutek zakona, najboljša 
ali bi bilo morda treba razmisliti še o drugačnih ? Nekateri se 
zavzemajo za to, da bi lastniki vsako sečnjo le prijavili pristoj
nemu organu, potem pa bi država preverjala, ali je (bila) nji
hova izbira drevja za posek strokovna, drugi so mnenja, da bi 
morala država dati lastnikom vso svobodo in strogo kaznova
ti vse, ki bi se "pregrešili" zoper javni interes, tretji so za tak
šno ali drugačno različico odkazila, pri katerem obvezno so
deluje gozdarski strokovnjak... • C. Zaplotnik 

M E Š E T A R 

Č e p r a v stari zakon o gozdovih formalno še vedno velja in bi 
kmetje moral i ves les oddati gozdnim gospodarstvom, pa se je 
praksa že pr i lagodi la nov im razmeram, ki j i h bo uzakoni l novi 
zakon in po katerem bo prodaja lesa prosta. N a Gorenjskem je 
čeda l je več odkupovalcev lesa: poleg kranjskega in blejskega 
gozdnega gospodarstva odkupujejo les tudi nekatere kmetijske 
zadruge (na primer, škof je loška) ter vse bolj š tevilni zasebniki . 

In ker je odkupovalcev več, so tudi cene in plači ln i ro
k i razl ični . Poglejmo tokrat, po k o l i k o p laču je jo les v G o z d 
nem gospodarstvu B l e d ! 

rsta sortimenta - kakov, razred Z S cena ( S L T / m 3 ) 

smreka, jelka - hlodi E (extra) 
- hlodi A 
- hlodi B 
- hlodi C 
tehnični les iglavcev I. 
tehnični les iglavcev II. 
celulozni les - brusni 
celulozni les - navadni 
celulozni les - slabši 

3.850 
3.200 
2.750 
2.200 
2.100 
1.700 
1.700 
1.300 

700 

Macesen je za 10 odstotkov cenejši od smreke oz. jelke, za ceno hra
sta in bukve pa se dogovarjajo sproti. 

Cene, ki smo j ih navedli, danes, v torek, sicer še veljajo, vendar 
se bodo v kratkem spremenile. Ker novi slovenski tolar še vedno 
ni tako trdna valuta, da bi bilo kmetom vseeno, kdaj za prodani les 
dobijo denar, je pomemben tudi podatek, da v blejskem G G - j u 
plačajo les v enem tednu. Odkupujejo tudi les na panju, plačilo pa 
je že en dan po podpisu pogodbe. 

• • • 
Zima se vse bolj približuje, s tem pa tudi čas, ko bo na kmetih več ' 
časa tudi za (samo)izobraževanje. ČZP Kmečki glas že vrsto let 
skrbi, da je "knjižnica" za pospeševanje kmetijstva dobro založena. 
Poglejmo, kakšne so cene posameznih knjižic! 

avtor in naslov knjige cena (v SLT) 

Kmetijski priročnik 1991 
J . Korošec: Pridelovanje krme 
J . Žgajnar: Prehrana in krmljenje goved 
J . Ferčej in sodelavci: Govedoreja 
M . Ju kil j : Tablice za kubiciranje lesa 
J. Jurca: Mastitis pri kravah 
J . Pogačar: Kontrola in selekcija v govedoreji 
M . Leskošek: Gnojila in gnojenje 
I. Jazbec, F. Skušek: Bolezni goved 
M . Novak, J . Maček: Tehnike nanašanja pesticidov 
J . Ude: Podiranje in obdelava dreves 

390 
230 
830 
230 
230 
170 
170 
190 
320 
580 
190 

• • • 
Kako do strojev, krmil, gnojil in drugega kmetijskega materiala? Če 
je bilo pred nedavnim na Gorenjskem le nekaj takšnih trgovin, so 
zdaj že v domala vsakem malo večjem naselju. V sredo, 23. oktobra, 
jo bodo dobili tudi na Godešiču, kjer jo bo na Jenkovi kmetiji odprl 
Kmečki stroj s Sv. Barbare. 

Franc Ka lan , kmet s Suhe pri Škofji L o k i : 

" T u d i č e b o s e m a l o s l a b š e , 

b o m o p r e ž i v e l i " 

"Ne zdi se mi dobro, da bo pri denacionalizaciji precej zemlje prešlo v roke 
nekmetov." 

Suha pri Škofji Loki, 18. oktobra - Franc Kalan je eden tistih go
renjskih kmetov, ki je v kritiki kmetijskih razmer dokaj prizanes
ljiv (lahko bi bilo še slabše, pravi) in je zadovoljen s tem, kar so do
slej dosegli in ustvarili. Ob stari hiši stoji nova, ob starem hlevu 
novo gospodarsko poslopje s hlevom za več kot dvajset glav živine 
in garažami za kmetijske stroje. "Osnovno za delo in življenje ima
mo in čeprav bo še malo slabše, kot je zdaj, bomo preživeli,'' pravi 
Franc in poudarja, da bo tedaj "malo s labše" tudi drugim. 

Lahko na kratko predstavite 
kmetijo! Koliko zemlje imate, s 
čim se ukvarjate...? 

"Vse zemlje je deset hektar
jev: pet hektarjev je kmetijske 
zemlje, prav to l iko tudi gozda. 
Poleg lastne imamo še dva hek
tarja zemlje v najemu. Ukvarja
mo se z ž iv inore jo in s pridelo
vanjem krompirja . V hlevu je 
trenutno dvajset glav goved, 
ob iča jno pa j i h je b i lo petnajst. 
K r a v je devet, ostalo so b ik i in 
"mlad ina" . N a mesec oddamo 
okrog t isoč litrov mleka, v naj
bol j šem mesecu smo ga oddal i 
tudi t i soč petsto, kmalu pa bo 
prireja upadla , ker bomo štiri 
krave nehali molst i . Pri nas je 
tudi zbi ra ln ica mleka za vso 
vas. Dnevno ga "zberemo" od 
dvesto do tristo l i trov, odvisno 
od letnega časa in n a č i n a krm
ljenja. Pridelujemo tudi semen
ski in j ed i ln i krompir . Č e p r a v 
je b i l letos pridelek na s p l o š n o 
dokaj obi len , pri nas letina ni 
b i la na jbo l j ša . " 

Ker imate dva hektarja zemlje v 
najemu, je mogoče sklepati, da 
se ubadate s podobnim proble
mom, kot še številne druge kme
tije na Gorenjskem - s pomanj
kanjem zemlje. Koliko bi je še 
potrebovali glede na zmogljivo
sti hleva in strojno opremlje
nost? 

"Zdaj obdelujemo sedem 
hektarjev kmetijske zemlje: pet 
lastnih in dva najeta. Površ ina 
z a d o š č a za naše potrebe, pro
blem je v tem, da je nekaj zem
lje slabe in da na njej ni mogo
če pridelati to l iko kot na do
br ih zeml j i šč ih ." 

T o l a r b o d o l a r 

K v a s i n p l e v e 
"Še dobro, da so novemu 

slovenskemu denarju nadeli 
ime tolar," mi je zadnj ič pr ipo
vedoval gorenjski kmet, znan 
po tem, da zna tudi resne stvari 
obrni t i na s m e š n o . " K m e t o m 
bi se sicer dobro zdelo, če b i 
denar dob i l bolj kmetijsko ime 
- klas, vendar pa bi b i lo z ime
nom tudi kup težav. K e r na 
Gorenjskem bolj malo govori
mo na "1", bi kmalu namesto 
klasa imel i kvas. Z a kvas pa je 
znano, da spodbuja vzhajanje, 
kar pa za denar ne pomeni n i 
česa r dobrega, ampak le - de
valvacijo oz. inflacijo. In ko bi 
b i la superinflacija, klas ne bi 
več vel iko pomeni l in bi moral i 
ljudje prinesti v trgovino snop 
(polnih) al i kar cel otep (praz
nih) klasov, da b i , denimo, do
b i l i k i logram moke ali četrt k i 
lograma kvasa. Pa tudi stotinke 
klasa b i se prijelo d r u g a č n o 
ime, kot mu ga je nameravala 
"pr i t i sn i t i " slovenska vlada. 
Ljudstvo, k i se ne meni dosti 
na uradna imena in vedno iz
bere najbol j še in na j lepše , bi 
j i m reklo - pleve, k i pa silijo za 
srajco, bodejo in ščegeta jo in 
so tudi sicer le za nadlogo," je 
razglabljal m o ž in dejal, da je 
res bolje, da se je parlament 
odloč i l za tolar. " M e d tolarjem 
in dolarjem je vsaj v besedah 
majhna razl ika in ko bodo ne
rodni Gorenjc i jecljal i po tuji
n i , bo (majavi?) tolar izzvenel 
kot (konvert ibi lni) dolar ." • C . 

Za krompir pravijo, da je "hu-
dirjeva rastlina". Vedno povzro
ča težave: enkrat kmetom, dru
gič kupcem. Kako je letos? 

" K r o m p i r j e letos poceni . V 
škofjeloški kmetijski zadrugi 
ga odkupujejo po 3,80 tolarja 
za k i logram, pa tudi sicer ni b i 
stveno dražj i . Letos so za eno 
tono gnojila potrebne tri tone 
krompirja , lani - na primer - pa 
je b i lo gnoji lo celo cenejše od 
krompirja . Nerganje dosti ne 
pomaga, kmetje smo se že na
vad i l i , da je cena krompir ja 
eno leto bolj ugodna, drugo 
manj in da je enkrat bolje pla
č a n o mleko, d r u g i č ž iv ina , tret
j ič krompir. . . Zdaj je cena živi
ne dokaj dobra, za b ika je mo
goče iztržiti okrog t i soč mark. 
Seveda - b i la pa so tudi leta, ko 
je "vrge l" še precej več . " 
Kaj pa mleko? 

" P l a č a n o je b i lo po 8,50 to
larja za liter. Slabo ali dobro? 
T o je t ežko reči , v primerjavi s 
prodajno ceno v trgovini bi b i 
lo lahko še malo bolje. Prireja 
temelji na d o m a č i k rmi , kuplje
na m o č n a k rmi la dodajamo le 
bol jš im kravam po te l i tvi ." 
Je krme (sena, si laže) vedno do
volj ali ste jo primorani kakšno 
leto tudi kupiti? 

" N a k u p se nam ne izp lača , 
raje č r e d o nekol iko zmanjša 
mo, kot da bi drago plačeval i 
seno ali s i lažo . Letos smo prv ič 
na posestvu k u p i l i slamo, ki pa 
bo predvsem za nastilj ." 
Vse pridelke prodajate prek za
druge ali si kupce poiščete sa
mi? 

"Več ino prodamo prek za
druge, nekaj pa tudi sami. Lan i 
smo v zadrugo odda l i osem ti
soč litrov mleka, štiri goveda in 
okrog 23 ton krompirja . Ž e ne
kaj let s krompir jem oskrbuje
mo menzo v Je lovic i . C e n a je 
sicer nekol iko bol jša , vendar 
pa je trenutno tako, da je treba 
zelo dolgo čaka t i na denar." 
Zadruge se bodo na novo orga
nizirale. Se boste včlanili in pla
čali obvezni delež? 

k 
mm • 

Franc Kalan - letos tudi dol" oj 
tnik zadružnega priznanja. pc 

. .»j 
" M i s l i m , da bo kmet tudi 

prihodnje potreboval zadrug" 
Z a viš ino de ležev se še nisi11' )o 
dogovor i l i ; upam pa, da naj*Ju 
bodo v to šteli tudi prispev«*^ 
k i smo ga p lača l i za o b n o v i 
mlekarne." " I s 

Kakšno je bilo letošnje leto * 
kmeta? j v 

" N a s p l o š n o dokaj ugodn", 1 

Vse pol j šč ine so obrodile 
bro, pa tudi krme je b i lo do^K*. 
Nekateri imajo tol iko koru? ^ 
za siliranje, da je ne mortf^ 
spraviti v silose ali pokrmiti ' ^ 
Čeprav so za vlaganja in n°^lij, 
gradnje težki časi, vam je 
kljub temu uspelo postaviti <"%a 

hlev. , )C| 
" K o sem se ožen i l , smo titf ^ 

prej zgradi l i h i šo , lani pa " l 0 

nov hlev, v katerem je 24 stf | a j 

j i šč . K a k o nam je uspelo? ^ 
terial sem kupoval že prej, n f 

kaj dohodka je od kmetije, t |j s | 

svojih m o ž n o s t i h pa sta pom%Q 

gali tudi ž e n a in mama." ^ 
Koliko je na kmetiji deloviApi 
rok? ia, 

"Tr i je : mama, žena , ki ° \ 
delu na kmetiji hodi tudi \ ^ 
s l užbo , in jaz. D a pa nam 1'|)t( 

do lgčas , poskrbijo trije sino y 1 , ^ 
stari od dva do šest let." , ^ 
Vam bo denacionalizacija k'' 
prinesla? 'o 

" N a m je vseeno, kakšen ^ *h 
zakon, ker n ičesa r ne dobim 0 % 
Naš i predniki so še pravočasp" \ 
sami vse zapravi l i , sicer bi M 
tudi verjetno kaj podržavi l i 

Kalanovi so lani zgradili nov hlev. 

zapleni l i . Strinjam se, da je tfe' 
ba popravit i krivice, k i so j 1 " 
povojne oblasti storile ljudei* 
vendar pa se mi ne zd i poš ten 0 , 

da bo precej zemlje preš lo v f°' 
ke nekmetov. Zemljo potreb^' 
jejo kmetje, toda med njimi f 
malo takih , k i imajo tol iko 
hodka , da jo bodo lahko kup'' 
l i . " • C . Zaplotnik 

K m e t i j s k i min i s t er spet " n a p r e p i h u " 

S e j e d r . O s t e r c u o d r e k e l t u d i p r e d s e d n i k v l a d e ? 

Zdaj, ko je vojna mimo in se jugosoldateska, kot nekateri imenujejo nekdanjo J L A * 
pospešeno umika iz mlade slovenske države, je ob zaostrovanju notranjih družbenih i" 
gospodarskih razmer vse več tistih, ki niso zadovoljni s sedanjo vlado. Potem ko se j e 

pobuda o zamenjavi Peterleta z Bavčarjem (in o sestavi nove vlade) znašla v "mat pozi' 
ciji" Demosovih strank, se je - vsaj tako je mogoče soditi po zadnjih dogodkih - začel 
"lov na ministre". Predsednik vlade Lojze Peterle je na nedavnem za javnost zaprtef 
sestanku sveta Demosa predlagal zamenjavo treh ministrov - dr. Rupla (za zunanje z&' 
deve), Jazbinška (za varstvo okolja in urejanje prostora) in dr. Osterca (za kmetijstvo« 
gozdarstvo in prehrano), ob koncu minulega tedna je zaradi stavke v zdravstvu ponudi' 
la odstop ministrica za zdravstvo dr. Katja Bohova, tistih, ki bodo ostali brez ministr' 
skega stolčka zaradi napovedanega zmanjšanja števila ministrstev in članov vlade, P" 
niti ne omenjamo. 

0| 

Zdaj je že očitno, da 
se je sedanjemu kme
tijskemu ministru dr. 
Ostercu odrekel tudi 

I predsednik vlade Loj
ze Peterle, ki je na 
svetu Demosa predlog 
za zamenjavo uteme
ljil s tem, da je dr. 
Osterc nedvomno 

I strokovnjak na svojem 
področju, vendar pa 

I problemov politično 
ne obvladuje, ker ne prisluhne stališčem terena. 
Da je pri tem mislil predvsem na stališča kmeč
ke zveze, verjetno ni treba posebej poudarjati. V 
kmečki zvezi že od spomladi dalje opozarjajo, 
da kmetijsko-gozdarsko ministrstvo premalo 
upošteva njihova stališča, še zlasti stališča o goz
darskem zakonu. Ker osnutek zakona po oceni 
kmečke zveze spet vsebuje obvezno odkazilo 
gozdnega drevja za posek, je vodja strankinega 
poslanskega kluba že zagrozil, da se poslanci ne 
bodo udeležili zasedanja, na katerem bodo 
obravnavali takšen zakonski osnutek. Pa ne gre 
le za zakon o gozdovih! Kmečka zveza očita mi
nistrstvu tudi to, da preveč naseda kmetijsko-ži-

vilskemu direktorskemu lobiju, da pripravlja ifl' 
kone, ki so bolj po meri opozicije kot kmeČk* 
zveze in celotne Demosove koalicije, da se 
odreklo nekaterim "starim kadrom ", da je prt' 
malo storilo za uresničitev devetnajstih zahte^ 
da se položaj kmetov in vsega kmetijstva poslov' 
šuje... 

Naj bo tako ali drugače! Da se dr. OsterC* 
verjetno spet maje ministrski stolčekje mogO<-
sklepati tudi po tem, da v kmečki, ljudski stran* 
Že iščejo kandidata za novega ministra. P0*}' 
predsednik stranke Marjan Podobnik pravi, o 
je v govoricah, ki se širijo, slišal za najmanj o*, 
set imen, vendar pa je kategorično zavrnil, do ^ 
bil med kandidati tudi sam. V tem, kar je "Pr'' 
curljalo" v javnost, je največkrat omenjen 45'' 
tni živinozdravnik, mag. Milan Božič, domo ti 
Idrije, v idrijskem izvršnem svetu odgovoren * 
kmetijstvo in turizem, sicer pa tudi član goSP\ 
darskega sveta kmečke zveze. Da verjetno ne g 
za naključje, je mogoče sklepati tudi iz tega, a 

so Slovenske brazde kot časopis kmečke Z V E L 

pred kratkim objavile z njim obsežen pogo*0* 
predvsem o veterinarskem zakonu, ki ga m^nlSLi. 
stvo pripravlja, pa tudi o naši kmetijski p0'1 

ki.% C . Zaplotnik 
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^ č e t r t k a d o s o b o t e j e b i l a v Š k o f j i L o k i . z a s t r u p l j e n a v o d a 

P r e s k r b a d o b r a , o b v e š č a n j e s l a b o 
fya Loka, 18. oktobra - Mnogi so že v četrtek dopoldne zaznali 

e n » nekakšen kemijski vonj vode, ki je pritekla iz pip v Škofji 
i r i ' , n okolici. Sredi popoldneva pa so na lokalni radijski postaji 
ter Z a obveščati, da je voda umazana in celo prekuhana nepri-
a

 n a za uporabo. Stab za civilno zaščito in gasilci so poskrbeli, 
o^Dl° ^* 5'sterne s čisto vodo na svojih mestih (lanska izkušnja ob 

iDo a I a ' 1 ^ e *"' a t 0 ' i r a t dobrodošla) že v četrtek zvečer. Prepoved 
Hibr V 0 * ' e ^ v e 'Jala še ves petek in v soboto dopoldne, vse pa je 

di' ' °'j vznemirilo, da vzroka onesnaženja ni in ni bilo... 

JS JnJ^ s m o v P e t e k Popoldne 
S f g H C d a l i P ° Škofji Loki, so 
n a J?Je hodili po vodo v kanglji-

^'Plastenke. Beno Oblak iz 
cist f i a L ° k a , ki je pripeljal 
l i ' e r " ° pred stolpnice na Par-

% č

n ? c e s t o , pa je povedal: 

lCf^odo po peti uri popoldne in 
ba« J 0 v o z ' ' i v s e d ° polnoči . 

. e raj zvečer smo začeli vozi-
"V0( 

0 sl ) i n n e s o b p o 1 p e t i n z J u t r a J s m ° 
•> tu S p r v o cisterno v Podlubni-

reJ C U a t° pa bomo vodo vozili 
jr ,y. a n in bomo to počeli do 

ji* L , C a - Ljudje, ki ves čas ho
la«1 nj Po vodo precej sprašujejo, 
n ° V i V e m o za vzrok. Nekateri so 

ični in se bojijo, da je 
n^KštU° z a s t m p i t e v "podtaknil", 

5<j0

la ugibanj je. Upam, da bo-
stf ja

 re2ultati analize znani še 
# ^ popoldne." 

flf ^ . mnenje o vzrokih ones-
tjs

 e n Ja pa smo povprašali tudi 
mJ:i e> ki so prihajali po pitno 

^ . 0 : "Sedajle sem prišla po 
'»î Spi ? Prvič, saj do pred kratkim 

^j 0 " nisem vedela, da je kaj 
i r o ° e . Radia Žiri ne poslu-

da sem šele danes pri 
("pr

0cilih ob enih na prvem 
3vij ^ Sramu izvedela, da voda ni 

"•erna za uporabo. Vode iz 
Pe tudi sicer, razen prekuha

lo' n e P'jem. Me je pa kar ma-
b°|lahitra ' k e r s e m zJutraj vzela 

nO iji t o z a pritisk in zraven po-
„0 ^ vodo," je povedala Cirila 

*r& iz Groharjevega naselja. 
Da je voda onesnažena, 
izvedeli včeraj zvečer, ko 

Olga Bandelj 

vo poskrbeti v škofjeloških vrt
cih. O tem kako so se organizi
rali, je povedala direktorica 
Olga Bandelj: "Že sami smo v 
vrtcu okoli trinajste ure včeraj 
zaznali, da je z vodo nekaj na
robe, prvo informacijo o tem 
pa smo dobili šele okoli šestih 
zvečer. Navsezgodaj zjutraj 

Roman Klemenčič 

sem odšla po vseh vrtcih, da 
smo zavarovali vse možne do
stope do umivalnikov za otro
ke. Preko štaba civilne zaščite 
smo takoj dobili tudi pitno vo
do, v loški mlekarni pa smo se 
dogovorili za mleko, kajti prav 
danes smo imeli na jedilniku 
za zajtrk čaj. Poiskali smo do
datno informacijo pri doktorju 
Dolencu zaradi osebne higiene 
dojenčkov. Povedal je, da po
sebnih navodil ni, vendar smo 
zaradi varnosti raje dojenčke 
umivali z vodo iz cistern, otroci 
si niso umivali zob, roke le, če 
je bilo nujno, posodo smo spla-
kovali s čisto vodo iz cistern.... 

Beno Oblak 

jii* 
a l>o 

tr«' W • .-- ^ — 
^ Je prišla povedat soseda. fli.topie zganjajo paniko, češ da 

" S 

pO, ^.naredila vojska, vendar pa 

J n 0 . 
da to ni. 
da toliko 

Je pa bolj 
(,D|V|i :,VJ> aa toliko časa ugota-
i j ( l>ovJ0, ^ a J s P ' ° h je v vodi in to 
iv i u Z r ° č a paniko. To, da se pač 
pj. î ^J zlije v vodo, je več ali 

jt nJ normalno, bolj čudno pa 
O ? t o ' ' k o časa ugotavljajo 
Vj,,*- Kot da se nekaj prikri-
kj. .s*a razmišljala Bojana Ba-
k 'n mož, ki sta skupaj prišla 
sljPdo. 

ko m e J e Poklicala po te-
L . ' l u ob pol petih popoldne 
V^^be, češ da ne smem piti 
ii (f' °- a je zastrupljena. Nisem 
tw? l ° verjel, vendar pa sem 
0 S ' ' ' ' ^ a j e v z r o k lahko Ter-

da bi bilo tam treba na-
> O e J e pogledati....," je dejal 
l L ai> Klemenčič iz Partizan-

s e s t e -
^^.eveda pa je bilo potrebno 

s to vodo še posebej pazlji-

Iz informacije Komunalnega podjetja Skofja Loka o onesnaže
nju vode je razvidno, da so prva obvestila o onesnaženju dobili 
od prebivalcev 17. oktobra 1991 od 14. ure naprej. Ob 15. uri in 
20 minut so izklopili vodne vire in klorinator v Hotovli ter vklju
čili črpališče Viršk. V naslednjih dveh dneh in nočeh so intenzi
vno izpirali glavne cevovode, tako da je sedaj v vodovodu čista 
voda. Na osnovi analiz onesnažene vode, ki jih nadaljujejo, in 
preiskav na terenu ugotavljajo vzrok oziroma vir onesnaženja. 
Onesnaženi vodni viri iz Hotovle bodo verjetno več tednov ozi
roma celo mesecev izključeni iz vodovodnega sistema, kar pa bo 
loški komunali povzročalo velike težave pri oskrbi z vodo. Kot je 
pojasnil direktor Ivan Kepic, je sedaj onesnažen gornji vir vode 
v Hotovli, zaradi podobnega onesnaženja pa so iz sistema za 
oskrbo z vodo izklopili spodnji vir že 27. decembra 1984. leta. • 
S. S. 

Bojana Balant 

Z naše strani smo v največji 
možni meri poskrbeli za ustre
zen režim in tudi pri otrocih ni 
bilo opaziti posebnih težav, le 
dve mamici sta zjutraj opozori
li, da sta imela otroka drisko. 
Toda to je v vrtcu pogosto... 
Osebno pa ocenjujem, da je in
formacija preko radijskega 
sprejemnika (celo samo preko 
radia Žiri) premalo, posebej za 
nas, ki odgovarjamo za tolik
šno število otrok. • V. Stanov
nik, Foto: J . Cigler 

Ob 
v l 2 i d u knj ige m a g . Pav le ta Č e l i k a 

M e d o r o ž n i k i i n p o l i c a j i j e r a z l i k a 

" A - A * o k t o b r a ' Natanko 50 let po ustanovitvi narodne za-
^ J* Pri C G P Delo v Ljubljani izšla knjiga z naslovom Policaji, 

V * e napisal poveljnik slovenske policije. To je svojevrsten pri-
Dru C e'° na tujem, je poudaril Danilo Slivnik iz Dela, Tiskovni 
. stavnik R S N Z in recenzent knjige Božo Truden pa je delo 
Po|j ... kot pomemben prispevek pri oblikovanju podobe o prijazni 
Polj 'I' v javnosti. Kaj meni o nastanku knjige in razvoju slovenske 

\h>? a v t o r s a m ' 
^Jcem po rodu 

» a v t o r sam, lahko izveste iz pogovora s Pavletom Čelikom, 

W a ' t 0 je p r a v z a p r a v n a s t a l a 
1 ' k i je d a n e s pred n a m i ? 

"It^LlK: »Ko sem pnsel v 
k v ' , r n ' je dal komandir posta-
% S g 0 k e Pravila službe, o kate

re 0 1 " a r e d ' ' s voje izpiske s 
v*l vs"113^'' P ° z n e J e s e m zapiso-
'1 j> r

e .° Pomembnih dogajanjih 
8 % ! V o razvrščal po mapah. 
!° v i? J.e v e c k o t dovolj za obja-
**r n^ nJigi, kar je minister Bav-

| e f

m ° J predlog sprejel janu-
°bl Tako izpolnjujem da-

& f> e. J u b o ob izidu knjige kole
r i a ^efrnana, da se bodo 

đrhV-°rJ' k n j i g kmalu pojavili 
Ki delavci policije.« 

i Ita-
*bra J v a s i e v o d i , ° k o d l o č i t v i , 

a " o g r a d i v o o b j a v i t e ? 

ČELIK: »Ob prehodu v več
strankarski sistem so se tudi v na
ši milici pojavile težnje, da bi 
zgodovino enostavno pozabili. 
Prav to me je spodbudilo, da pri
spevam k ohranitvi čimbolj 
stvarne podobe. Zato sem prika
zal razvoj od orožnikov pred voj
no, prek narodne zaščite med 
vojno, do oblikovanja milice v 45 
letih po njej. Zdi se mi, da to pot 
lahko ocenim kot uspešno, zato 
me ni sram svoje uniforme.« 

Ali podnaslov knjige Orožniki, 
miličniki, policisti simbolizira vso 
preobrazbo vaše službe? 

ČELIK: »Tako je. Čeprav se 
do danes ni spremenilo dejstvo, 
da je policija po eni strani varuh 
oblasti in po drugi zaščitnik lju
di, je med vsemi opisanimi veli
ka razlika. Prepričan sem, da bo
do čez nekaj desetletij ravno tako 
ocenjevali sedanjo policijo in se 
morda ob naših težavah celo na
smejali.« 

Je normalno, da čelni mož poli
cije javno razgrinja tudi slabosti? 

CELIK: »Predvsem je to po
šteno do sedanjosti in do prete

klosti. Le tako je moć v javnosti 
ustvariti vtis, da je ta služba nor
malna. Smo pač ljudje, z vsemi 
dobrimi in slabimi lastnostmi. V 
tej službi smo vedno skrbeli za 
varnost; ob tem je lahko prišlo 
do napak, ki so jih pogojevale 
družbene in osebnostne razmere. 
Kake velike sramote le ni nad 
nami.« 

Bo pojmovanje o policiji kot 
orodju države kmalu preseženo? 

ČELIK: »"V kratkem času bo
mo uradno" postali policisti. V 
preprostem jeziku nas bodo kli
cali policaji, kot smo to počeli tu
di mi v študentskih letih. To ni 
žalitev, ampak nekaj normalne
ga. Čeprav je zaščita režima, kot 
ljudje preprosto rečejo, naša prva 
funkcija, pa smo čedalje bolj obr
njeni k prebivalcem in odprti za
nje.« 

Danes ste poveljnik. In kje ste 
začeli z delom v policiji? 

ČELIK: »Začetek moje službe 
je bil na Gorenjskem. Doma sem 
iz Poljan nad Skofjo Loko, zato 
so me poleti 1961. in 1962. leta 
dodelili za pomoč prometnikom 
v Kranju in na B l e d u . « • Stojan 
Saje 

P a z l j i v o v j e s e n s k e p a s t i 
V naglici današnjega življenja voznik komajda razmiš

lja o spremembi letnih časov. Mnogi še niso opazili, vsaj 
po njihovih reakcijah sodeč , da je spet prišla jesen in z njo 
vse njene pasti na cestah. 

Pa najprej nekaj besed o slednjem! Z jesenjo moramo 
zaradi pogostejšega deževja kar pozabiti na suha cestišča. 
Posebej ob začetku deževja, ko ceste še niso sprane, je ne
varnost toliko večja. Ceste pa so lahko prave drsalnice tudi 
pozneje, posebej v bližini polj, kjer s stroji navozijo nanje 
ostanke zemlje. Letos smo se prav v teh dneh prepričali, da 
nas lahko v višjih legah kaj hitro preseneti sneg. Tudi v do
lini moramo zlasti v izpostavljenih legah že računati na pr
ve zmrzali. In če že tem pastem uidemo, lahko iznenada na
letimo na pas goste megle. 

Razlogov je torej dovolj, da vsak voznik odvrže svojo 
poletno brezskrbnost! Svojo pozornost naj najprej nameni 
vozilu, ki mora biti ne le tehnično pregledano, ampak zares 
brezhibno. Že zlizane gume, slabe zavore ali pregorele žar
nice ga lahko stanejo celo življenje. Ob odhodu na daljšo 
pot pa naj nikar ne pozabi zimske opreme za vozilo. 

In za sklep še k obnašanju voznikov! Spremenjenim 
voznim razmeram je predvsem treba prilagoditi hitrost. Da 
se tega mnogi ne drže, pove že podatek o skoraj 40 odstot
kih vseh nesreč zaradi neprimerne hitrosti. Sam vam zau
pam, da sem med vožnjo iz Kranja proti Gorenjski in nazaj 
v petkovem deževju naletel na voznika, ki se jima je zdela 
vožnja v koloni prepočasna in sta jo prehitela kar po desni. 
Pa lepo drvite! • S. Saje 

R a z v e l j a v l j e n e s o d b e 
Ljubljana, 18. oktobra - S sprejemom amandmaja k 

ustavnemu zakonu pred letom dni so obsojenci ali njihovi 
svojci dobili možnost , da na podlagi novih dejstev in dokazov 
zahtevajo in dosežejo razveljavitev krivičnih obsodb. Ker gre 
za pravno rehabilitacijo obsojenih in včasih tudi za vrnitev za
plenjenega premoženja, se na slovenskih sodiščih kar vrstijo 
obnove političnih in vojaških procesov do 1954. leta. 

Po informacijah Temeljnega sodišča v Ljubljani objavlja
mo nekaj podatkov o dveh insceniranih procesih, v katerih sta 
bila obsojena tudi Gorenjca. S sodbama Okrožnega sodišča v 
Ljubljani in Vrhovnega sodišča LRS iz leta 1951 so spoznali za 
krivo kaznivega dejanja po členu 100 K Z četverico, v kateri je 
bil tudi Maks STUPICA iz Dražgoš. Obtoženci naj bi predsta
vljali jedro protidržavne organizacije v Sloveniji, svojo domo
vino pa so po izidu resolucije Informbiroja leta 1949 izdali tu
di s tem, da so najprej posamezno odobravali klevete, propa
gando in protidržavne cilje. Zaradi dejanj, ki merijo na to, da 
bi se s silo in protiustavno zrušila oblast delovnega ljudstva in 
izvoljena, z Ustavo do ločena predstavniška telesa in njeni izvr
šilni organi, so četverico obsodili na kazni od treh do sedmih 
let strogega zapora; Stupici so odmerili najmanjšo kazen. Te
meljno sodišče v Ljubljani je s sklepom z dne 20. 9. 1991 ka
zenski postopek proti četverici ustavilo ter sodbo iz leta 1951 
razveljavilo. 

Po zloglasnem zakonu o kaznivih dejanjih zoper ljudstvo 
in državo je bil leta 1947 obsojen tudi Viktor SAVNIK, podje
tnik iz Kranja. Ker je kot lastnik oddelka tkalnica in strokovni 
vodja celotnega podjetja Iskra v Kranju od aprila 1941 do 
marca 1942 dal svoj del podjetja in svojo visoko strokovno 
usposobljenost na razpolago okupatorju ter sodeloval pri vod
stvu navedenega podjetja, so ga obsodili na 7 mesecev zapora, 
na zaplembo celotnega premoženja in na plači lo stroškov ka
zenskega postopka. Na zahtevo Savnikovega sina Luke je te
meljno sodišče v Ljubljani dovolilo obnovo kazenskega po
stopka; Temeljni javni toži lec je sodbo umaknil, sodišče pa je 
s sklepom z dne 26. 9. 1991 ustavilo kazenski postopek zoper 
Viktorja Savnika ter sodbo iz leta 1947 razveljavilo. • S. S. 

M L A D I GASILCI S O PREIZKUSILI Z N A N J E - V soboto, 19. 
oktobra 1991, je Občinska gasilska zveza Kranj organizirala v os
novni šoli France Prešeren kviz za podmladek. Udeležilo se ga je 
več kot 220 pionirjev in mladincev iz 15 gasilskih društev. Tekmo
valci so odgovarjali na vprašanja o požarni preventivi, letos pa so se 
prvič praktično preizkusili v disciplinah iz operativne dejavnosti. 
Med 32 mladinskimi ekipami so prva tri mesta osvojili 5. ekipa G D 
Cerklje, 1. ekipa G D Kokrica in 1. ekipa G D Voglje, med 29 pio
nirskimi trojkami pa 3. ekipa G D Žabnica, 2. ekipa G D Žabnica 
in 1. ekipa G D Žeje - Bistrica. S. S. - Foto: S. Saje 

S T R O J E N J E K R Z N A 

U s n j a r s t v o V a v p e t i č 
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8 . - 1 7 . ure, s o b o t a o d 8 . - 1 2 . u r e 

S e p r i p o r o č a m o ! 
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B l i ž a s e č a s k o l i n i n š e n e v e s t e , k j e b o s t e d o b i l i 

č r e v a ! O d 2 1 . 1 0 . 9 1 n a p r e j l a h k o v s e v r s t e n a r a v n i h 

č r e v d o b i t e n a l j u b l j a n s k i t r ž n i c i ( v p o k r i t e m d e l u ) . 

S e p r i p o r o č a m o ! 

Č R E V A R S T V O M A J E R 

G o r i č i c a 1c pri Ihanu, D o m ž a l e , tel.: (061) 722-263 

F I N - I N G D . O . O . P O S A V E C 

P O S A V E C 60 
Podjetje za organizacijsko-poslovne, 
komercialne in f i n a n č n o - r a č u n o v o d s k e storitve 

N u d i m o s t o r i t v e i n p o m a g a m o p r i r e š e v a n j u 

p r o b l e m o v p r i : 

• vodenju poslovnih knjig, pripravi obračunov prometnih 
davkov, izstavljanju računov, izvajanju vseh vrst izplačil 
in vplačil ter kompenzacij in vodenju osebnih dohodkov 
za obrtnike 

• pripravi obračunov, tr imesečnih poročil, polletnega 
obračuna in zaključnega računa. Izračun osebnih 
dohodkov, prometnega davka, izstavljanje računov, 
vodenje saldakontov in materialnega knjigovodstva za 
trgovine, proizvodnjo in ostala podjetja. 
Smo firma specializirana za opravljanje omenjenih in 
ostalih računovodskih ter finančnih opravil. Vsa ta dela 
izvajamo s pomočjo računalnikov kvalitetno in ažurno. 
Za podrobnejše informacije smo vam na razpolago na 
telefonski številki (064) 70-375 vsak dan od 7. do 16. ure. 

M A L I O G L A S I 

^ 2 1 7 - 9 6 0 

A P A R A T I S T R O J I 

Prodam 220-litrsko zamrzovalno OMA
RO flf 212-263 18131 
Prodam vgradni Štedilnik Gorenje, rjav. 
•g 218-005 18179 
Prodam nova barvna TV Goldstar in 
CTV 712. Qf 217-188 18270 
Prodani oljni GORILEC Klloeckner flf 
47-636 18271 
IZPOSOJA videokamer Uporaba enosta
vna1 Ur 241-265 18272 
Prodam nov 200-litrski BOJLER TVT 200 
Duo. flf 70-058 18282 
Prodam ELEKTROMOTOR 0.75 kW. 
1450 obr./min. flr 76-520 18296 
Ugodno prodam etažno PEČ Emo Cen
tral, flf 801-632. pop. 18305 
Prodam 300-litrsko zamrzovalno OMA-
RO Gorenje. ̂  801-632. pop. 18306 
Prodam nov POMIVALNI STROJ. flP 
241-549 18321 
Prodam CIRKULAR za razrez hlodovi
ne. Uf 68-277 18326 
Prodam oljni GORILEC Tysen. Razdrli. 
Golnik 95. Hf 46-531 18330 
Prodam STRUŽNI AVTOMAT Tornos. 
premer 7. g 061 841-037 1X340 
OVERLOCK Pfaff. nov. z garancijo, pro
dam. Uf 215-650 18353 

1 = 
~ A ROBINSON 
*J club TRŽIČ 

• k \ D E T E L J I C A 

1 9 
J te l . :52-266 

V četrtek, 24.10., ob 21. uri 
nastopa 

B O R I S N 0 V K 0 V I Ć 

Prodam ŠTEDILNIK (4 plin. 2 elektri
ka), g* 49-429 18366 
Prodam barvni TV in SESALEC Iskra. 
Uf 41-373 18369 
Mizarsko KOMBINIRKO. starejše izde
lave, prodam, g 217-844 18375 
Prodam nerabljen vgradni ŠTEDILNIK 
(2 + 2). *g 801-242 18386 
Merilec TLAKA Philips, prodam za 150 
DEM. ^ 312-237 18395 
ŠTEDILNIK Gorenje na trda goriva in 
termoakumulacijsko PEČ. 3.5 k\V. še vse 
novo, prodam, g 73-447 18396 
Poceni prodam ŠTEDILNIK kupershusch 
ihn HLADILNIK, g 213-593 18406 
Prodam ŠTEDILNIK (4 plin. 2 elektri-
ka). elektrićni RADIATOR in termoaku
mulacijsko PEC - cena za kos 1.500 SLT 
ter pomivalno MIZO - cena 700 SLT. 
Ogled popoldan. Alpska 54. Lesce 18409 
Komplet OBROČE za lesni silos, pro
dam, g 70-567 1841 I 
Termoakumulacijsko PEČ. 4 kW. pro
dam. flP 326-831 18425 

U G O D N E C E N E D N E V N E G A , T E D E N S K E G A IN 

M E S E Č N E G A N A J E M A 

R E N T - A - C A R 

P R E P R I Č A J T E S E V N A Š I H 

P O S L O V A L N I C A H : 

D e l o v n i č a s : 

B R N I K , L e t a l i š č e 7 . - 2 0 . 

K R A N J , K o r o š k a c . 5 7 . - 1 9 . 

R A D O V L J I C A , K r a n j s k a c . 9 7 . - 1 9 . 

Š K 0 F J A L O K A , T i t o v t r g 8 7 . - 1 9 . 

T R Ž I Č , C . J L A 2 8 . - 1 6 . 

T e l e f o n : 

2 1 3 - 7 5 4 

2 1 1 - 0 8 3 

7 4 - 6 2 1 

6 2 1 - 7 5 5 

5 2 - 3 7 0 

N u d i m o v a m o s e b n a v o z i l a : 

A - R E N A U L T 4 

C - C I T R O E N A X 

D - R E N A U L T 1 1 

V W G O L F J X 

E - R E N A U L T 1 9 G T S 

C I T R O E N B X 

G - C I T R O E N C 2 5 D 

S E P R I P O R O Č A M O ! 
.m m M. 

p o t o v a l n a - ' * m * i 

a g e n c i j a 
/ \ _ ALPETOUR 

/Cc OK&ttO £oj> zašto/d / 

Po desetih nakupih kateregakoli blaga v Metalkini blagovnici 
Kamnik in ne glede na vrednost ima kupec posebno ugodnost 

pn enajstem zaporednem nakupu se kupcu odšteje povprečna 
vrednost predhodnih desetih nakupov. Možnost nakupov 

velja pri gotovinskih plačilih do konca leta 1991. 
Vključite se v akcijo' 

2-igelni. 4-nitni OVERLOCK. prodam /a 
1.350 PEM. #802-170 18438 
Prodam 290-litrski HLADILNIK Gore
nje. Scnćar. Zl. polje 3/d. Kranj 18446 

G L A S B I L A 

CD PLOŠČE lom Preti). BB King. JL 
Hooker. prodam. #81-352 18287 
Prodam GRAMOFON Tosca 25. Urh. Je-
lovška 10. Boh. Bistrica 18298 
Prodam več gramofonskih PLOŠČ. Urh. 
Jelov tka 10. Boh. Bistrica 18299 
Prodam dvomanualne ORGLE Elke. z 
originalnim stojalom. £ 73-162 18398 

G R A D B E N I 

M A T E R I A L 

Poceni prodam stara OKNA. # 213-341. 
;nt. 87. Vinko 18273 

VIC - MLADI VOZNIK 
KOROŠKA 5 ( HOT€l CflfINfl ) 
tel. 213 - 650 Int. 812 
328 - 602 

- Teoretično In praktično Izobraževanje 
- Iiposojo osebnih avtomobilov, 
vožnje porok t voznikom In Vldeo kamero. 

R € N T - R - C R R 

M O T O R J I 

K O L E S A 

Prodam Husqarno CR 125. letnik .-
Uf 218-755 1K3JJ 
Malo vozen AVTOMATI K. prodam 
400 DEM, g 217-624 I83JJ 
Poceni prodam skoraj novo moško KjJ 
LO Rog Vodopivceva 14. Kranj VM 

g c i s t i l r i c i s e j e m 

K R A N J , S T A R A C E S T A 2 5 

D n e v n o v a m n u d i m o d i v j a č i n o , r i b e i n v s e 

v r s t e o s t a l i h j e d i p o n a r o č i l u . O b e n e m p a v a s 

v a b i m o , d a p r e ž i v i t e p r i j e t e n s o b o t n i 

v e č e r o b d u e t u S e z a m . S p r e j e m a m o 

r e z e r v a c i j e z a p o s l o v n a k o s i l a , z a k l j u č e n e 

d r u ž b e i n o h c e t i . R e z e r v a c i j e p o t e l e f o n u 

2 2 2 - 2 3 3 . Se priporočamo! 

Ugodno prodam 450 kosov novega 
STREŠNIKA folc. # 68-733 18372 
AL FOLIJO za izolacijo. 180 m2. prodam 
za 1.200 SLT. # 77-067 18376 
Ugodno prodam 3.000 betonskih STREŠ
NIKOV, g? 65-883 18387 
Desna notranja VRATA. 85 cm, prodam 
za 3.000 SLI g 631-420 18389 
Prodam dvoje OKEN. dim. 120 x 120 cm 
in 10 vreč bele MIVKE. # 65-532 18428 
Prodam 5 kub. m. macesnovih PLOHOV. 
# 40-591. Pogačnik 18432 
Prodam smrekove PLOHE in COLARI-
CE. 3 kub, m. flf 74-937 18455 
OKNO. VRATA. POLKNA. vse novo. 
prodam. # 632-480 18276 
Prodam bakreno PLOČEVINO, deb. 0.55 
mm. tf 75-802 18280 
Prodam rabljena dvojna GARAŽNA 
VRATA. <gr 801-579 18303 
Prodam nova GARAŽNA VRATA. V ra-
čun vzamem Mountin bike. # 622-452 
Prodam dve rabljeni 3-delni OKNI z role-
to. «g 328-018 18322 
Prodam suhe smrekove PLOHE. deb. 8 
in 5 cm. flr 68-277 18327 
Prodam 500 kosov betonskih STREŠN1-
KOV. 9 215-649 18359 
Prodam 1.000 kosov strešne OPEKE Ki-
kinda. # 061/621-497 18361 
Prodam 5.000 kosov novih STREŠNI-
KOV Dravograd. # 215-649 18363 
Ugodno prodam novo kletno OKNO # 
242-811 18370 

I Z O B R A Ž E V A N J E 

INSTRUIRAM angleščino za OŠ. <Hr 
47-844 18281 
Uspešno POUČUJEM igranje harmoni
ke. # 310-291 18283 
Glasbenica INSTRUIRA klavir. snyth. 
pelje, teorijo, # 74-047 18343 
Študentka POUČUJE od začetnika do 
srednješolcev nemščino, angleščino in ita
lijanščino. Hlebce 28/a. Usce 18358 
IŠTRUIRAM angleščino za osnovno šolo. 
# 218-201 18414 

O B V E S T I L A 

J & J TV. VIDEO. HI-FI. SERVIS. Po?<* 
vljamo vse vrste TV. VIDEO in HI-|J 
NAPRAVE. Hf 329-886 I63J 
Kvalitetno izdelujem SMETNJAKE j! 
ZEBUE # 326-426 
Diplomske naloge PREPIŠEMO - lase'Ŝ  
izpis. g» 82-287 182 
ROLETE. ZALUZI.IE. lamelne ZAVESI 
naročite na # 75-610 \W, 
MARKIZE, lamelne ZAVESE. ZALU# 
JE naročile na # 75-610 I82jj 
POPRAVILO in MONTAŽA TV ant«" 
« 215-146 ali 57420 182"' 

IZDELUJEM CINKANE 
SMETNJAKE. JENKOLE, 
PREBAČEV0 32.Tel.: 
326-426, po 16. uri 

Računalniško OBLIKOVANJE vseh *j 
tekstov, g 82-287 Ij-J 
IZDELUJEM načrte za opremo lokOJS 
g 218-937 Jj3»; 
POPRAVI L A-OBNOVE 
štedilnikov. ̂  311-060 

kippersbU^ 

MONTIRAM centralne kurjave 
65-817. po 19. uri _18<J 
ŠIVAM in POPRAVLJAM konfekcijô  
naročilu, g 802-170 1̂ , 
IZDELUJEM načne adaptacij in pri*1! 
kov, g 218-937 lM 
NAPELJUJEM vodovod in centra]!* 
ogrevanje, g 327-323 

O T R O Š K A 

O P R E M A 

Prodam otroški JOGI. STOLČEK I 
TORBO za nošenje dojenčka, flr 7-''> 

O S T A L O 

K U P I M 

Kupim SADJE za predelavo. 65-411. 
zvečer 18291 
CITROEN GS. GA. CX. BX, Viso. nevo-
zne. za dele, kupim, flg 691-946 18318 
Kupim smrekovo HLODOVINO, flf 
66-463 18408 
CITROEN GS. GA. BX. Visa za rezervne 
dele, kupim flf 691-946 18447 

L O K A L I 

VIDEOTEKO v Škofji Loki. prodam Ur 
632-480 18275 
Oddamo POSLOVNE PROSTORE. SSS 
Radovljica, Gorenjska 25 18331 
Iščem PROSTOR za pranje avtomobila 
pozimi, Qf 215-211 18393 
Najamem pisarniški PROSTOR, v Kra-
PJU, Uf 061/613-092 18401 
Prodam VESPO PX 200 E. letnik 1988. 

• bela. flr 45-087 18339 

Prodam GAJBICE. Frelih. Posavec 
Podnan \J^> 
SI. Prešernov spominski KOZARE^,, 
Kranju. Titov trg 16 
Ugodno prodam POROČNO O B L E & j 

g 329-626. popoldan l»£ 
Prodam traktorsko PRIKOLICO. %• 
70-125 182 

AVTO ŠOLA 

V I K T O R 
RAZPISUJE TEČAJ 
CESTN0PR0METNIH 
PREDPISOV, KI SE BO ZAČEL 
V PONEDELJEK, 28.10.1991, 
OB 16. URI V PROSTORIH 
SREDNJE GRADBENE ŠOLE, 
CANKARJEVA 2(CENTER 
MESTA KRANJA). INF. PO TEL 
324-746 

O S N O V N A Š O L A 
A N T O N A T O M A Ž A L I N H A R T A R A D O V L J I C A 

razpisuje naslednji prosti delovni mesti pedagoških del3v' 
cev: 

1 P R E D M E T N E G A UČITELJA - smer angleški in nemšk' 
jezik 
za nedo ločen čas s polnim delovnim časom 

1 UČITELJA V O P B 
s skrajšanim delovnim časom za do ločen čas za šol. l e t ° 
1991/92 
Pogoj za sprejem na razpisani prosti delovni mesti je izp0'^ 
njevanje določi l predpisov s področja vzgoje in izobražev^' 
n i a - n . 
Nastop dela je za učitelja predmetnega pouka v mesecu n° 
vembru, za učitelja v OPB pa takoj. 
Prijavo z dokazili je treba poslati 8 dni po objavi razpisa " 
naslov: OŠ A. T. Linharta Radovljica, Kranjska c. 27. . 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni najkasneje v 30 dneh 0 

zaključka razpisa. 
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^oclam nov žensk i B A L O N A R . 50 % ce-
g S ž l J f r 85-351 18344 

[[Odam G O B E L I N , dim. 60 x 80 cm. ® 
j & J i £ _ 183?5 
J V l a m 200-1itrske S O D E . primerni za 
I l f f U v ® 421 -699 18373 

^odno prodam ženski PLAŠČ" - zimski. 
J * i i % 2 _ 18380 

Ugodno prodam 9 kg gosjega P U H A . ® 
^ f 9 2 ^ 18388 

?'°%* m dobro ohranjen " P A J K E L " za ži-
!H^_241-015 18421 

A K 0 ^ " 1 n o v komplet P O S O D E (kot 
^ U & i o p t; \ i , <gf 3H-826 18426 

Telečjo K O Z O . prodam za 200 D E M . Pc-
l e r n e l . H r u š i c a 3 3 18431 

Prodam l-sobno S T A N O V A N J E , 
kvad. m., v Škofji Loki. ® 622-303 

18397 

Oddam l-sobno S T A N O V A N J E v Škofji 
Loki. ® 633-610 18430 

V O Z I L A D E L I 
Za Z 101 prodam G U M E s platišči in 
P R T U A Ž N I K A . ® 215-026 17724 

Prodam 5 zimskih G U M s platišči . 
I65\13. ® 212-716 18229 

Prtljažna V R A T A in O D B I J A Č E za R 4. 
prodam, ® 81-352 18288 

Prodam O B R O Č E - II I INI . 15 in 16 
col. za VW. ® 79-938 18289 

O P T I K A 
P O S L O V A L N I C A K R A N J 

C e s t a J L A 1 8 

n a s p r o t i p o r o d n i š n i c e 

T e l e f o n : 212 -196 

VELIKA IZBIRA UVOŽENIH OKVIRJEV, 
STEKEL IN SONČNIH OČAL 

PREGLEDI VIDA: 

O d p r t o : 

o d 8. • 18. ure 

s o b o t a o d 8. 

ponedeljek, s r e d a o d 14. 

torek o d 15. - 1 7 . ure 

č e t r t e k o d 8. do 10. ure 

15. ure 

12 . u r e S E P R I P O R O Č A M O ! 

r v'omobilsko P R I K O L I C O menjam za 
J^lnico. ® 621-813 18440 

P R I D E L K I 
podani Z E U E v glavah Jeglič. Podhrez-
i l ] 9 2 _ ® 70.202 18314 

N d a m d o m a č a J A B O L K A za ozimnico. 
Jlgfcjo 30, Š e n č u r 18341 

[rodam J A B O L K A Cena 6 S L T za kg. 
l ^ o . Gorenja vas 142. ® 68-720 18346 

k ° d ; l Z E U E v 
& 241-472 

glavah. Britof 34, 
18403 

Jerl 
r ° d a m semenski in krmilni K R O M P I R 

a ter dezire. Požen ik 39. Cerklje 
18415 

r r «'dam K O R U Z O v storžih. Krivic - Re-
s n i an . Zgoša 22. B e g u n j e . ® 73-232 

18422 

£ R O V 1 P l R za krmo. prodam po 2,00 
kg. ® 329-598 18442 

g e n s k i K R O M P I R desite, prodam. 
«r 329-598 18443 

P O S E S T I 
J^dam H I Š O v gradnji, z velikim vrtom. 
3? 74-251 18301 

'692-552. zvečer 18378 

j; e n j a m G A R A Ž O v Šorl ijevi - za Zl . po-
>J^g* 213-031 " 18456 

^ U R E D I T V E 
Š O L A na Jesenicah, v telovad

ec, (j 
pdrj 

Jimnazijc 
.rasle. Pričetek, v sredo, 23. 10 
S!? rmacije n a ® 327-949 

za otroke, mladino in 
1991. 
8350 

SNA Š O L A v Škofji Loki; plesna 
O . 0 r a n a na "Podnu" - za otroke, mlado in 
Kraste ter aerobika. Pričetek v petek. 25. 

'991. Informacije n a ® 327-949 
18351 

POZNANSTVA 
Sajmeni S O S T A N O V L K O - Slovenko. 

a"e Rudolf, Sv. Duh 187, Skofja Loka 
18407 

**AZNO P R O D A M 
Ho i Prodam rabljeno PEČ za central-
3$ ?u, rJavo z bojlerjem K T K - V r h n i š k a -
^<gforij. ® 211-201 

fa>v a m n o v K O M P L E T (v k o v č k u ) za 
V |janje fotografij, ® 242-073, zvečer 

a m 100 kg t e ž k o T E L I Č K O simen-
N « V ? l n m esana D R V A . Jošt. Strahinj 65, 

18356 

ka^ : , n l !enis L O P A R in K A D I za nama 
- N ! £ ^ 41-373 18368 

^ * A N - O P R E M A 
m a " j ^ K U H I N J O - hrast. ® 

i S i l ^ g 15 do.1,8. ure 18286 

^ " P r o d a m K A V Č m dva F O T E U A . 
^ ^ 9 3 . popoldan 18329 
s ° f c ; „ . . „ , . , , . . . n o f n i 

I E U I . 
i ® 
18360 

0 t H ' " ° Prodam dva K A V Č A , dve 
°8led ' O M A R O >n tiče POS 
45-27̂  V p e l e l < m s o n o l ° - dopoldan 

S ''"ceni prodam dve stari O M A R I in 
K A V Č A . Sušnik . Sp. Besnica 

l > J « ^ 0 - 5 ( K ) 18385 

<K> Prodam O M A R O za dnevno so-
- v sj^2l_5-676 18454 

^ g N O V A N l A 

V v

n ° . S T A N O V A N J E , s centralnim 
^meoj 0 1 i n telefonom, na Jesenicah, 
lo^ Jj"11' za n o v e j š o garsonjero, s telefo-
5^>J*J*5-W)5. po 20. uri 18265 

f | i l n i ^ ° S T A N O V A N J E . 52 kvad. 
Po Kranju, prodam. 

m., na 
327-003, 

M ^ > ^ L _ _ IM47 
^MiH} d r u ž b e n o S T A N O V A N J E , 42 

8367 

!?*1iS» ^ l a n s l c a druž ina nujno potrebuje 
N a r t , A N O V A N J C E - skromno stre-

'"ISiff )?• z a k n , J § i i a s Brez predpla-
" r i » : Č L O V E Š K A P O M O Č 18427 

Prodam R 4, za del 

Prodam kipar V E N T I L - S V E Č O , 4 stop-
njc. ® 421-550 18312 

D E L E za V W hrošča, v l e č n o K U U K O . 
prodam, ® 64-358 18325 

Prodam M A S K O za tovorni avto T A M 
1 1 0 . ® 45-158 18338 

Prodam vetrobransko S T E K L O za Mer-
cedes 123. ® 242-262 18362 

Prodam 2 " D R O M E L N A " in LEŽAJA -
za prikolico. ® 215-211 18391 

Prodam nove G U M E s platišči - za priko
lico. ® 215-211 18392 

Prodam C I T R O E N GS, za dele. Cena 
10.000 S L T . # 73-162 18399 

Prodam v l e č n o K L J U K O za Lado Sama-
ro. ® 217-1 19 18445 

C I T R O N GS. G A . rabljene rezervne D E 
L E , prodam, g 691-946 18448 

Prodam M O T O R za Opel, 1600 cem, po 
generalni. ® 211-912 18451 

V O Z I L A 
Prodam zaletenega G O L F A , letnik 1977. 
® 633-312 

Prodam V V A R T B U R G limuzina, letnik 
1973. Cena 200 D E M . ® 218-202 17941 

Prodam p o š k o d o v a n J U G O 45. letnik 
1989. Na vasi 15. Voglje - Šenčur 18266 

Prodam 126 P. letnik 1984. tehnitno iz-
praven. ® 327-354 18269 

Z 750-850, letnik 1985, prodam. ® 
061/481-135 18284 

G O L F , letnik 1982, prodam za 5.200 
D E M , ® 061/481-135 18285 

J U G O 45 K. letnik 1990, prodam ali me
njam. ® 79-073 18294 

Prodam Z 750. iz garaže. 55.500 km. 'St 
621-316 18295 

Prodam J U G O 45. letnik 1986. Bešlcr, 
Doslovce 22, Žirovnica 18302 

Prodam R 5 Campus, letnik 1990. ® 
801-632, po 19. uri 18304 

R 4 G T U , letnik 1989, prodam za 
250.000 SLT. Gor. vas 243 18310 

R 4 G T U . letnik 1989. prodam ali me-
njam za Jugo. ® 692-643 18311 

C I T R O E N GS, G A . rabljene rezervne 
D E L E . prodam. « 6 9 1 - 9 4 6 18317 

K O M B I 850 (7 + 1), prodam za 900 
D E M . D o h r a č e v s k a 28, Žiri 18319 

Z 101 Skala, letnik 1989, prodam za 5.000 
D E M , g * 633-308 18320 

Prodam V W 1200 J, letnik 1974, karam-
boliran. ® 70-462 18328 

Prodam A U D I 80 ID . letnik 1991. črn 
metalik. ® 58-094 18332 

Prodam Z 128, letnik 1988. Olip, Savska 
1 l / h . Bled 18335 

Prodam 126 P. letnik december 1985. ® 
73-060 18336 

Prodam R 5 Campus. rdeč. nov, še nere-
gislriran. ® 326-014 18342 

Prodam F I A T 126 P, letnik 1987, registri-
ran do septembra 1992. ® 88-171, v to
rek ali 88-697, ostali dnevi 18352 

P r o d a m F O R D S I E R A 1,6 

C L , l e t n i k n o v e m b e r 1 9 8 7 . 

P r v a r e g i s t r a c i j a m a r e c 1 9 8 8 , 

r d e č e b a r v e , 5 p r e s t a v , 

t e m n a s t e k l a , g a r a ž i r a n , 

2 9 0 0 0 k m . O g l e d v s a k d a n 

o d 1 5 . d o 1 8 . u r e . Z g . G o r j e 

3 6 p r i B l e d u 

Prodam G O L F diesel S paket, letnik 
1984. Informacije na ® 211-104 18354 

Poceni prodam Z 101. letnik 1986, garaži-
rana. registrirana do maja 1992. Cena po 
dogovoru. Informacije n a ® 216-734 

18355 

G O L F . letnik 1980, prodam za 4.000 
D E M . ® 46-146 18364 

R 5 G T Turbo, letnik 1990. ugodno pro-
dam. ® 217-844 18374 

Prodam Z 750, rumene barve, dobro 
ohranjena. ® 77-201 18377 

Prodam dobro ohranjeno Z 101, letnik 
1980. ® 67-010 18379 

Ugodno prodam registriran 126 P, letnik 
1 9 7 7 . ® 622-U^ 18381 

Nujno prodam 126 P, letnik 1977. ® 
81-641, L u k e ž i č 18382 

Prodam ohranjen O P E L R E K O R D , le-
tnik 1986. ® 327-292 18390 

Prodam neregistriranega G O L F A , letnik 
1 9 7 7 . ® 68-119 18400 

Prodam D A I H A T S U Sharad, letnik av
gust 1990 in ženski zimski P L A Š Č za no
s e č n i c o , štev. 42 ter žensk i zimski 
P L A Š Č , štev. 36. ® 721-566 18405 ~ 

L A D O karavan, letnik 1981, registrirana. Ž I V A L I 
n r o d a m . ® 70-045 18412 w 

Prodam V W . letnik 1 9 7 4 . ® 421-577 
18434 

Prodam 126 P. registriran do avgusta 
1992. Sp. Gorje 41 18435 

Prodam ali menjam J U G O 1,1. G X . G r i -
čar, Preska 4. Tržič 18436 

J U G O 45, letnik 1991. prodam za 6.800 
D E M . ® 50-826 18437 

R 5 T D , letnik februar 1989, original 
francoski, prodam. ® 81-850. int. 18, od 
7. do 15. ure 18449 

Prodam V V A R T B U R G , letnik 1981, mo
tor obnovljen. ® 79-028 18450 

Z A P O S L I T V E 
S i m p a t i č n o dekle za delo v strežbi zaposli 
gostilna v Kranju. ® 222-233 

Honorarno zaposlitev - S T R E Ž B A ponoči 
za š a n k o m , išče s i m p a t i č n o dekle. ® 
50-555 18264 

Iščem kakršnoko l i D E L O . razen akvizi-
tersiva. ® 77-609 18308 

Mlado dekle išče zaposlitev v STREŽBI 
Šifra: N A T A K A R I C A 18313 

Iščem redno ali honorarno Z A P O S L I 
T E V . ® 44-628 18337 

Iščem honorarno Z A P O S L I T E V v dopol
danskem č a s u . ® 74-937 18348 

Neomejen zas lužek vam nudimo s PRO
D A J O otroškega programa. ® 84-662 

18357 

Komunikativnim osebam nudimo hono
rarno D E L O . ® 323-135 18371 

Razpisujemo Š T I P E N D I J O za delovno 
mesto kuharja. Šifra: K U H A R 18416 

Kako z D E L O M na domu, izboljšati svoj 
z a s l u ž e k , lahko izveste na ® 68-051, 
Alenka 18420 

Prodam vozno, neregistrirano 
® 48-139, Naklo 

D I A N O . 
18417 

Prodam 8 tednov st 
talko. ® 73-116 

aro T E L I Č K O simen-
18315 

Poceni prodam L A D O , letnik 1 
strirana. ® 41-044 

980, regi-
18423 

Prodam 5 mesecev 
talko. Lipnica 29 

Drejo T E L I C O simen-
18324 

Prodam z 101, letnik 1976. ® 4 21-003 
18424 

Prodam 5 mesecev 
hom 42. Zg. Gorje 

brejo K R A V O . Pod-
18333 

Z A H V A L A 

O b t r a g i č n i i z g u b i n a š e g a , d r a g e g a 

V E L I M I R J A 

Č E V R I Z A 
s e i s k r e n o z a h v a l j u j e m o s o r o d n i k o m , s o s e 

d o m , z n a n c e m , s o d e l a v c e m , n j e g o v i m s o š o l 

c e m i n p r i j a t e l j e m , k i s o z n a m i d e l i l i g l o b o k o 

ž a l o s t i n g a p o s p r e m i l i n a n j e g o v i z a d n j i p o t i . 

Z a h v a l a t u d i p o p u B u d i m i r j u z a o p r a v l j e n 

o b r e d i n s o š o l c e m z a p o s l o v i l n e b e s e d e . 

Ž A L U J O Č I : M i l e , R a n k a i n D r a g a n 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi dragega sina, 
moža, očeta, starega očeta, brata, 
strica in svaka 

M A R T I N A 

R Ž E N A -

D A R K A 
se iz srca zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem 
in znancem* za izraze sožalja, podarjeno cvetje in pomoč. 
Posebej smo dolžni zahvalo Urološkemu odd. in Onkolo
škemu inštitutu v Ljubljani za dolgoletno zdravljenje, 
dr. Pegamovi in patronažnim sestram iz Kranja za vse obi
ske in spodbudne besede v času njegove bolezni, hvala 
g. župniku iz Hrastja za lep pogrebni obred, pevcem za 
zapete žalostinke in govorniku za poslovilne besede ob 
njegovem preranern grobu. Vsem in vsakemu posebej, ki 
ste kakorkoli pomagali in ga v tako velikem številu sprem

ljali na njegovi zadnji poti, še enkrat hvala! 
Ž A L U J O Č I : V s i n j e g o v i 

H r a s t j e , 8 . o k t o b r a 1991 

VSPOMIN 

Vedno znova, ko jutro se rodi, 
ne verjamem, da Tebe ljuba 
stara mama ni. 
A srce v bolečini zaječi, 
ali je res, res, 
da se tudi Ti ljuba stara mama 
nazaj ne vrneš več? 

M A R I J I J A R C 
p . d . M a r k o v i m a m i i z N a k l a 

D a n e s , 2 2 . o k t o b r a , m i n e v a t a d v e l e t i , o d k a r o d š l a s i t j a , k j e r n i t r p l j e n j a , n e g o r 

j a , a d o m a o s t a l a p r a z n i n a j e g l o b o k a . H v a l a v s e m , k i s e s p o m i n j a t e m o j e l j u b e 

s t a r e m a m e , o b i s k u j e t e n j e n g r o b i n j i p r i ž i g a t e s v e č k e ! 

Ž A L U J O Č A : v n u k i n j a T a t j a n a 

N a k l o , 2 2 . o k t o b r a 1 9 9 1 

Prodam 8 mesecev brejo T E L I C O . Pod
nom 42. Zg. Gorje 18334 
D o m a č e P R A Š I Č E , težki 120 kg, prodam. 
® 422-673 18410 

Prodam PSA - mlad ička , pasme labrado-
rec. ® 41-825 18418 

Prodam brejo T E L I C O simenlalko. Pra
protmi polica 3, Cerklje 18419 

Prodam r o d o v n i š k o K O B I L O kasač in 
K R A V O simenlalko, za nadaljno rejo ter 
T E L I Č K A , za zakol ® 44-129 ali 44-122 

18429 

Prodani ali menjam K R A V O , po izbiri, 
za junca. Justin, Doslovce 18. Ž irovnica 

18452 

Prodam navadne F A Z A N E . 84-382 
18453 

Z A H V A L A 

V 96. letu starosti meje za vedno zapustila moja draga 
mama 

F R A N Č I Š K A T A V Č A R 
p . d . M e ž n a r j e v a m a m a i z M a l e n s k e g o r e 

Iskreno se zahvaljujem dobrim sosedom, sorodnikom, pri
jateljem in znancem, ki ste sočustvovali z menoj in se od 
moje mame v tako velikem številu poslovili. Še posebno 
zahvalo sem dolžna g. župniku za poslovilni govor pri ma
ši na naši Gori in za lepo opravljen pogrebni obred ter sr
čno sem hvaležna nonetu »Blegoš« za lepo zapete žalo
stinke, kakor tudi sosedovi Pavli Benedik za poslovilne 
besede ob njenem odprtem grobu. Vsem, ki ste mi v teh 
težkih trenutkih stali ob strani, še enkrat moja srčna 

hvala! 

Ž A L U J O Č A : h č e r k a F r a n c k a 

J a z b i n e , 16 . o k t o b r a 1991 

H v a l a v s e m , k i s t e i m e l i r a d i 

d r . M I R O 
Z A M A N - G E R M O V N I K 

H v a l a v s e m , k i b o s t e s e n a p r e j z n a m i . . . 

M a r t i n , J a n e z , M a r j e t a , A n d r e j i n R u d i 

Z A H V A L A 

Ob nenadni izgubi naše drage mame 

M A R I C E K O C J A N Č I Č 
r o j . J a k o p i č 

i z N o v e v a s i p r i R a d o v l j i c i 

se svojci najiskreneje zahvaljujemo vsem,-ki so nam v teh 
težkih trenutkih pomagali in jo v tako velikem številu pos
premili na njeni zadnji poti. Hvala sorodnikom sovašča-
nom, znancem, kolektivu upravnih organov UO SO Rado
vljica ih Osnovne šole Stane Žagar Kranj za tolažilne be
sede, izrečena sožalja in darovano cvetje. Še posebej se 
zahvaljujemo sosedi Nežki Dragan za poslovilne besede, 
pevcem okteta LIP Bled in Rikiju Hrast za lepo zaigrano 

Tišino. Še enkrat najlepša hvala! 

Ž A L U J O Č I : h č e r k i S t a n k a i n O l g a z d r u ž i n a m a 

Umrla je naša sodelavka 

M A R I J A R E S M A N 

Od nje smo se poslovili v ponedeljek, 21. 10. 1991, na po
kopališču v Tržiču. 

O Š h e r o j a B r a č i č a T r ž i č 

G l o b o k o p r e t r e s e n i s p o r o č a m o ž a l o s t n o 

v e s t , d a j e u m r l n a š s o d e l a v e c 

J O Ž E H A J D I N J A K 
p i s m o n o š a 

P o g r e b b o v t o r e k , 2 2 . o k t o b r a 1 9 9 1 , o b 

1 5 . 3 0 n a p o k o p a l i š č u v K r a n j u . O h r a n i l i 

g a b o m o v t r a j n e m s p o m i n u ! 

D E L A V C I P T T P O D J E T J A K R A N J 



O D P E T K A D O T O R K A 

Slovenija in svet 
Slovenska delegacija je tudi na zadnjem srečanju v Haagu vztra
jala na samostojnosti, kot samostojna država pa bo na osnovi 
obojestranskih interesov sodelovala z državami ali državo, ki bo 
nastala na ozemlju bivše Jugoslavije. 

T u d i petkova mirovna konferenca o Jugoslaviji v Haagu 
je d o k o n č n o pokopala Jugoslavijo kot d r ž a v n o tvorbo. Večina 
na konferenci je sog laša la s predlogom vodstva konference, da 
tiste republike, k i žel i jo, lahko dobijo mednarodno priznanje. 
Temu je nasprotoval samo srbski predsednik Mi lošev ič in nje
mu naklonjeni štirje č lani predsedstva, k i pa so b i l i postavljeni 
v kot in j i m je p r edsedu joč i lord Carr ington celo vzel besedo. 
Presenetljivo pa je b i lo s tal išče Č r n e G o r e , k i je pristala na ta
ko formulacijo, verjetno zaradi razloga, da ne bi ostala medna
rodno osamljena. Evropa tudi pripravlja ostre sankcije zoper 
Srbijo, k i pa so vprašl j ive zaradi o b n a š a n j a Rusije, k i je kot ve
l i k i dobavitelj nafte in pl ina Srbiji in jugoslovanski armadi za
interesirana za nadaljnje sodelovanje. Vodstvo h a a š k e konfe
rence je predlagalo za ozemlje bivše Jugoslavije carinsko cono. 
Slovenija tega ni podprla , saj njena delegacija v Haagu ni ime
la pooblast i l za podpis k a k r š n e g a k o l i dogovora, razen tega pa 
je na š interes, skladno z željo po po ln i samostojnosti, kvečje
mu cona proste trgovine. Slovenija skladno s stališči s k u p š č i n e 
in po l i t i čnega vodstva zavrača m o ž n o s t vključi tve Slovenije v 
neko novo konfederacijo. Jugoslavija je zanjo pokopana, saj 
se bodo odslej v Haagu pogovarjali samo še predstavniki repu
bl ik , okrnjeno srbsko d r ž a v n o predsedstvo pa je za Haag nele
gi t imno. 

Slovenska delegacija je h a a š k o konferenco izkoris t i la tudi 
za p r e p r e č e v a n j e posledic, k i bi j i h imel i za Slovenijo ukrepi 
Narodne banke Jugoslavije. Ukrepov centralne Jugoslovanske 
banke sicer ne gre podcenjevati, vendar ne bodo imel i p r i č ako 
vanega hudega vpl iva . Predsednik predsedstva Slovenije M i 
lan K u č a n in zunanji minister dr. Dimi t r i j Rupel (z njima so 
b i l i v Haagu še dr. Janez D r n o v š e k , M a r k o K o s i n , Ivo Vajgl , 
dr. D a n i l o Ti i rk in Mar jan Šiftar) sta po vrnitvi iz Haaga pove
dala, da bo posebni odposlanec generalnega sekretarja O Z N 
Cyrus Vance v Z d r u ž e n i h d r ž a v a h Amer ike posredoval v ko
rist Slovenije. 

Nujna samostojna politika 
Stopanje Slovenije v mednarodne odnose p r i n a š a tudi ne

kaj novih obveznosti in odgovornost i , pravi dr. D a n i l o T i i rk , 
strokovnjak za mednarodno pravo in č lan slovenske delegacije 
na pogajanjih v Haagu. Č e bo hotela imeti d r žava Slovenija 
dober po loža j v visoko integrirani E v r o p i , mora imeti sposob
nost igrati v "teamu". T o sicer ni odrekanje lastnim nacional
n im interesom, p a č pa ustrezno mero vztrajnosti in doslednosti 
ter upoš t evan j a razumnih interesov drugih. Slovenija torej ne 
bi smela motiti interesov Evropske skupnosti . M o r a l i pa bi do
kazati , da po loža j Slovenije in H r v a š k e ni enak, zato tudi mo
dalitete za njuno priznanje niso enake. Vsekakor pa mora Slo
venija Hrvašk i pomagati . Dokazovanje sposobnosti slovenske 
d r ž a v e vodi t i lastno in odgovorno zunanjo pol i t iko bo torej 
med pomembnimi le tošnj imi po l i t i čn imi novostmi, ugotavlja 
dr. T i i rk . • J . Košnjek 

Dr. Bučar v Parizu 
Predsednik slovenske skupščine dr. France Bučar je včeraj od
potoval v Pariz, kjer bo gost mednarodnega kolokvija "Nov 
politični obraz Evrope". Na kolokviju bodo sodelovali znani 
evropski znanstveniki in parlamentarci. Prireja ga Fondacija 
za prihodnost, ki ji predseduje Jacques Baumel, član parla
mentarne skupščine Evropskega sveta in odličen poznavalec 
jugoslovanskih razmer. 

Predlog za priznanje 
Predsednika slovenske vlade so iz italijanskega parlamenta 
obvestili, da je zunanjepolitični odbor parlamenta predlagal 
priznanje Slovenije. Vlada bo o tem odločala ta teden, je spo
ročil vladni predstavnik za tisk. 

Istra razburja 
Istrski demokratični sabor je v nedeljo organiziral že tretje 
protestno zborovanje, tokrat v Savudriji, na najzahodnejši 
točki istrskega polotoka. Zborovanje je potekalo pod geslom 
"Za mir na Hrvaškem, proti mejam v Istri". Naslednje zboro
vanje bo 10. novembra v Bujah. Nanj bodo povabljeni vsi 
Istrani, ki nasprotujejo mejam med Hrvati, Slovenci in Itali
jani. Oglasila se je tudi mladinska organizacija italijanske li
beralne stranke. Meni, da mora biti priznanje Slovenije in Hr
vaške povezano s statusom italijanske manjšine v Istri. Meja 
na Dragonji med Slovenijo in Hrvaško ni nikoli obstajala, 
pravijo in dodajajo, da so za avtonomno deželo Istro in Dal
macijo, kar ne bi okrnilo suverenosti Slovenije in Hrvaške. 

I z b o r m i s s S k a l a 9 1 v P r e d d v o r u - v diskoteki Skala v 
Preddvoru je b i l v nedeljo zvečer izbor miss Skala 91. B i l a je prva 
prireditev te vrste, obisk pa je b i l izredno velik. M e d kandidatka
mi je bi la na j lepša A l e n k a Kanc i l i j a iz Ljubljane, k i je poleg 
p rak t i čn ih dar i l , zlate ogrlice, prejela tudi nagrado: 9-dnevno b i 
vanje na F l o r i d i . T u d i d r u g o u v r š č e n i T i n i Š tu rm iz Ljubljane in 
S imoni K o s i so podel i l i vredne nagrade in v ikend pakete v turi
s t ičnih krajih. - Foto : G o r a z d Šinik 

P r v a s l o v e n s k a r e g i s t r a c i j a l e t a l a v L e s c a h 

V • 

N a s i l e t a l c i ž e l i j o s o d o b n o z a k o n o d a j o 
Ker zbora letalcev Slovenije, ki naj bi ga v Alpskem letalskem centru v Lescah pripravili že konec septembra, 
zaradi znanih težav z upravo letenja, niso mogli pripraviti niti minuli konec tedna, so v Poljčah v soboto orga
nizirali okroglo mizo, na kateri so govorili o najbolj perečih problemih letalstva v Sloveniji. Najpomembneje 
pa je, da začne delovati center republiške uprave za zračni promet. 
Poljče, Lesce, 19. oktobra - To, da je osamosvajanje slovenskega letal
skega prometa od jugoslovanskega velik problem vseh, ki jim je posel 
ali hobi letalstvo, so v soboto s številno udeležbo potrdili mnogi naši le
talski strokovnjaki, člani aeroklubov, predstavniki Ministrstva za pro
met in zveze, Adric Airwaysa, ZLOS, RŠTO, Fakultete za strojništvo in 
podjetja Elan fligha. Slovenija pa je sredi avgusta že dobila svojo upra
vo za zračni promet, ki v zadnjih dveh mesecih skuša rešitvi vrsto vpra
šanj povezanih s prihodnjo organiziranostjo letalstva pri nas in vključe
vanjem v mednarodno letalsko organizacijo. 

Kot je na začetku poudaril di
rektor uprave za zračni promet 
Peter Mara, je osnovna pristoj
nost pri urejanju letalskega pro
meta dana ministrstvu in vladi, 
ki skrbita za urejanje mednarod
nih odnosov, za vse ostalo pa bo 
seveda morala poskrbeti stroka -
čim hitreje, čim učinkoviteje in 
čimbolj profesionalno. "Trenut
no pa je naša največja skrb omo
gočiti, da Adr ia Airways prenese 
svoje operacije iz Celovca nazaj 
V Ljubljano. V času moratorija in 
še kasneje se zvezna uprava za 
kontrolo letenja ni odzivala na 
naše pozive in niso pokazali no
bene pripravljenosti, da se stvari 
rešijo, češ da so edino tam med

narodno priznani, mi pa ne. V 
tem tednu je bila tudi konferenca 
zveze letalskih organizacij v Pari
zu, na kateri se je pokazalo, da 
zaradi nesposobnosti kontrole le
tenja v Zagrebu celotni jugoslo
vanski prostor pokriva Beograd, 
ki je še vedno priznan kot letal
ska oblast. Imeli smo več opera
tivnih pogovorov s sosednjo A v 
strijo, vendar pa tega zaenkrat še 
ne moremo formalizirati. Dogo
varjamo se tudi s proizvajalci 
opreme za kontrolo letenja, pri 
čemer so dobavni roki relativno 
dolgi. Vendar pa smo se odločili, 
da bomo imeli v Sloveniji enotno 
kontrolo letenja in vodenja letal, 
tako civi lnih kot vojnih. 

Kljub deževju je novoregistrirano letalo uspešno prestalo prvi polet-

i - v pogojih vidljivosti. Minister za informiranje Jel
ko Kacin, ki je tudi predsednik 
organizacijskega odbora zbora le
talcev Slovenije, je pojasnil, da 
zaradi številnih kompozicij z 
opremo in razstrelivi po Sloveni

j i , v minulih dneh ni bilo moč 
odpreti zračnega prostora. Ta 
problem naj bi se rešil že konec 
tega tedna s koncentracijo vsega 
na tri lokacije in odhodom voj
ske iz Slovenije. Tako bodo lah
ko po novem leteli vsi, ki bodo 
polete najavili prejšnji dan do 17. 

l ako ima uprava za zračni 
promet trenutno veliko nalog,M 
so udeleženci posveta opozarja" 
na številna nerešena vprašanja 1 
zvezi z registracijo letal, šolanji 
kadrov, statusa letalskih centre^ 
vključevanja v teritorialni 
obrambo, podaljševanja dovo
ljenj za letenje.... Zato so skleni
l i , da se na podobnem posveti1 

spet dobijo čez tri tedne. • v ' 
Stanovnik 

Minuli teden so v Alpskem letalskem centru dobili tako imeno
vano padalo TANDEM, ki je namenjeno turističnemu padal
stvu. Turisti iz višine 2500 metrov skačejo skupaj z učiteljem. Do 
višine 1200 metrov se leti "prosti pad", nato pa učitelj padalo od
pre in skupaj letita do cilja. Kot je povedal direktor ALC Lesce -
Bled, Pavel Burja, je šest njihovih učiteljev naredilo tečaj, ki ga 

je v Lescah vodil ameriški strokovnjak. Cena padala je bila 10 
tisoč mark, poleg tega pa je bilo treba za vsakega tečajnika pla
čati še 200 dolarjev. 
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35 priključkov na 100 prebivalcev 
Minister za informiranje Jelko Kacin je v petek v 
Kranju odprl glavno digitalno telefonsko centralo, ki 
bo na Gorenjskem omogočila nadaljnji razvoj teleko
munikacijskega sistema, v Sloveniji pa z ostalimi to
vrstnimi centralami zaključek digitalizacije medkra
jevnih zvez v letu dni. 
Kranj, 21. oktobra - Čeprav je bil pozdravni govor predsednika tr-
žiške občinske skupščine Petra Smuka, ki je v petek v Kranju v 
imenu kranjskega župana Vitomirja Grosa nagovoril udeležence 
svečane otvoritve glavne digitalne telefonske centrale na račun hol-
dingov oziroma Iskre precej zajedljiv, je minister Jelko Kacin pou
daril, da je ne glede na to, kaj je povedal predhodnik, vesel, da je 
proizvajalec centrale "domačin". 

K o t pomemben dogodek ob 
30-letnici P T T podjetja Kranj 
in še bolj kot dosežek pri na
daljnjem vkl jučevanju Gorenj 
ske v medkrajevne in Slovenije 
v mednarodne povezave, pa ve
lja tudi razumeti te lekomunika
cijski center v Kran ju . Omogo
čil bo n a m r e č v prihodnje z do
grajevanjem do 250 t isoč tele
fonskih pr ik l jučkov in sta tudi 
zato napovedi glavnega direk
torja sestavljenega P T T podje
tja Slovenije Mi loša Mi t iča , da 

je cilj v dveh letih teletonskj 
pr ik l juček v vsako d r u ž i n o i«j 
direktorja P T T podjetja Kranj 
Maks imi l j ana Erz ina , da D 
Gorenjska 1995. leta imela » 
p r ik l jučkov na 100 prebivalce* 
izzveneli realno. V tem trenui 
ku pa centrala v Kran ju pome 
ni predvsem hitrejše vzposta
vljanje kval i te tnejš ih zvez. 
jutr i pa bo ta centrala omogoči
la 60 t i soč zvez, 3000 novih te
lefonskih povezav s posamez
n imi centri doma in v svetu te« 
2000 novih pr ik l jučkov v Kra
nju in 5000 v prometnih delil 1 

Kranja . 
V dobrem poldrugem letu J e 

bi la k o n č a n a ta velika investici
ja , k i je veljala 15 mil i jono v 

n e m š k i h mark in za P T T podje' 
tje Kran j pomeni v trenutku m 
gradnje polovico lastnih sred
stev. Utemeljena pa je bi la fl8 

otvoritvi nedvomno tudi zahva
la dobavitelju opreme Iskri T e 

in G r a d b i n c u Kran j , k i je 1 
kratkem času s soizvajal*j! 
uspel opravit i nenazadnje tud' 
zahteven gradbeni poseg. • * 
Žalar 

D O B E R O K T O B E R 

Z n i ž a n j e c e n 

n e k a t e r i h i z d e l k o v 

v M e r k u r j e v i h p r o d a j a l n a h 

o d 7 . o k t o b r a d o 7 . n o v e m b r a . 

2 3 v r t n e garniture, motorne in električne 
Q / \ 0 / k o s ' l n ' c e ' garniture DOM-Triso (meter, 
O U / 0 kotnik, vodna tehtnica,...) 

z a 

2 0 % 

vrtne mreže,orodja ISKRA-ERO,Swaty - FLEX 
Black & Decker, Unior, vijaki, okovja Titan 
in Kovinoplastika, EMO-BIO in garniture. 

z a 

1 5 % 
Varstroj in Iskra - Varjenje BARVE, LAKI, 
RAZREDČILA 

Znižanje cen velja za takojšnja plačila nad 1.000,00 tolarjev in člane 
stanovanjskih zadrug.Podrobnejše informacije dobite pri prodajalcih! 


